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روزنامه صبح ایران

علیرضا محجوب :

موضوع فقرا در مجلس
 و دولت درک نمی شود

یک نماینده مجلس گفت : موضوع فقرا موضوعی است 
که نه در این ساختمان )مجلس( درک می شود نه دولت؛ 
فعلا جایگاه فقرا همین است.علیرضا محجوب   درباره 
وزرای پیشنهادی دولت برای وزرات خانه های  تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی، صمت، راه و شهر و اقتصاد و دارایی گفت: 
آقای رئیس جمهور برابر آینده اجرایی که در پیش دارد؛ 

چهار وزیر را به مجلس شورای اسلامی معرفی کرد. این 
عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی تاکید 
کرد:  در شرایطی که مجلس دارد گرفتن رأی اعتماد  کار 
آسانی نیست، افرادی که از سوی رئیس جمهور معرفی 
برنامه های خود در صحن  باید هنگام معرفی  شده اند 

مجلس، دفاعیات محکمی داشته باشند...

مدیرکل امور مرزی وزارت کشور ؛

مرزبانان ربوده شده در سلامتی کامل هستند

فلاحت پیشه در گفت وگو با شبکه العالم:

آمریکا از 13 آبان تحریم جدیدی علیه ایران ندارد

خرید ساختمان اداری ممنوع شد

مدیر کل دفتر مالکیت صنعتی وزارت صنعت، معدن و تجارت :

خلیج فارس 
ثبت جهانی شد
2
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اینکه مسئولی اختیار نداشته باشد 
از نبودش بدتر است

رهبر معظـم انقلاب اسـلامی تاکیـد کردند: مسـئولان جز در 
مـوارد نظامـی، امنیتی و امـوری که با دشـمن مقابلـه داریم باید 
شـفاف باشـند و هیچ رازی را از مردم پنهـان نکنند.حضرت آیت 
اللـه خامنه ای در ابتدای جلسـه  درس خارج فقـه خود در توضیح 
»نامـه حضرت امیرالمؤمنین )ع( خطاب به مسـئولان و فرماندهان 
نظامـی« برخـی وظایف آنـان را برشـمردند و این نامـه را به مثابه 

دسـتورالعملی برای همه مدیران نظام اسـلامی دانسـتند...

رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: بلوار پیامبر اعظم)ص( یکی از ظرفیت های اصلی 
سرمایه گذاری در شهر قم بوده که متأسفانه هنوز زیرساخت های ابتدای سرمایه گذاری مانند آب، 
گاز و فاضلاب در آن احداث نشده است. عبدالله جلالی صبح دیروز در شصت و هفتمین جلسه 
رسمی و علنی شورای شهر قم که در سالن جلسات ساختمان شهید باکری برگزار شد، اظهار 
داشت: مشکلات ناوگان حمل ونقل عمومی شهر قم باید با اتخاذ برخی تدابیر شهری و مدیریتی 
بهبود پیدا کند.وی با تأکید به نامه فرمانداری در خصوص مصوبه در رابطه به اخذ مجوز تفویض 
اختیار خرید املاک تا سقف 300 میلیارد ریال به شهردار قم از طریق کمیته ای معین با رعایت 
تشریفات قانونی افزود : کمیته تطبیق خواستار تغییر لفظ شهرداری به شهردار در این مصوبه بوده 

و نیاز به ارسال مصوبه دیگر به فرمانداری نیست...

مدیر پیشگیری از وقوع جرم دادگستری قم گفت: 30 روستای کم برخوردار و در معرض آسیب 
های اجتماعی در این استان وجود دارد که باید راهکارهای پیشگیری از آسیب ها در این مناطق ارائه 
و اجرایی شود.سعید کاویانی روز دوشنبه در جلسه کارگروه زنان و خانواده در استانداری قم اظهار 
داشت: آسیب های اجتماعی باید به روز شناسایی شود، چراکه به آمارهای گذشته نمی توان اکتفا 
کرد. وی بدون اشاره به نام این روستاها افزود: در روستاهای قم به دنبال تسهیل گری و توانمندسازی 
روستاییان به ویژه زنان روستایی هستیم.وی ادامه داد: دستگاه های متولی باید به صورت هماهنگ 
در بخش برنامه های آموزشی، فرهنگی و اشتغال روستاییان برنامه ریزی کنند و کارگروه تخصصی 
در این زمینه ایجاد شود.وی همچنین بر پیگیری مصوبه های کارگروه زن و خانواده تاکید کرد و گفت: 

در خصوص حقوق کودکان نیز قرار بود چهار کمیته تشکیل و ...

رئیـس قـوه قضاییـه گفت :دشـمن تمام قـوای خـود را به کار 
گرفتـه تـا به خیـال خود جلـوی فعالیـت و پیشـرفت جمهوری 
اسـلامی را بگیرد اما براندازی، خیال خام و رویای اشـتباهی اسـت 
که سالهاسـت بـرای تحقق آن تـلاش می کنند و نتیجـه ای نمی 
گیرند.آیت الله آملی لاریجانی در جلسـه مسـئولان عالی قضایی  
با بیـان اینکه دشـمن با تمام ظرفیـت زرادخانه هـای تبلیغاتی و 

اقتصادی خـود وارد جنگ اقتصـادی و ...

رهبر معظم انقلاب اسلامی: 

مسئولان باید 
شفاف باشند

رئیس شورای اسلامی شهر قم :

بلوار پیامبر اعظم)ص( فاقد
 زیرساخت های اولیه سرمایه گذاری است

مدیر پیشگیری از وقوع جرم دادگستری استان قم:

30روستای کم برخوردار 
در قم وجود دارد

آیت الله آملی لاریجانی در جلسه مسئولان عالی قضایی:

براندازی
 خیالی خام است
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غلامحسین کرباسچی: 
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در نظر دارد فعالیت ذیل را از طریق برگزاری مناقصه عمومی به شرکت های واجد شرایط واگذار 
نماید.

بدینوسیله از کلیه شرکت های واجد صلاحیت دعوت بعمل می آید از تاریخ 97/08/01 لغایت 
97/08/10 جهت خرید و دریافت اسناد مناقصه از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیک دولت 
)ستاد( به آدرس www.setadiran.ir اقدام نمایند لازم به ذکر است کلیه مراحل مناقصه از طریق 
سامانه یاد شده انجام شده و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی در سامانه، 
مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه 
محقق سازند. بدیهی است آخرین مهلت بارگزاری پیشنهادات حداکثر تا ساعت 13:30َ روز 
دوشنبه مورخ 97/08/21 و زمان بازگشایی نیز طبق جدول زمان بندی اعلام شده، در سالن 
کنفرانس دستگاه مناقصه گزار خواهد بود و یک نفر نماینده مناقصه گران می تواند با ارائه معرفی 

نامه کتبی و معتبر در جلسه بازگشایی پاکات مناقصه حضور یابد.
مناقصه گر مکلف است معادل مبلغ اعلام شده تضمین معتبر بر اساس مفاد اسناد مناقصه 

)موارد ذکر شده در شرایط و اسناد مناقصه( به دستگاه مناقصه گزار تسلیم نماید.
به پیشنهادهای فاقد سپرده، سپرده های مخدوش و یا کمتر از میزان مقرر و نیز پیشنهادهای 
فاقد امضاء، مشروط و پیشنهادهایی که بعد از انقضاء مدت مقرر در فراخوان واصل می شود مطلقاً 

ترتیب اثر داده نخواهد شد.
دستگاه مناقصه گزار در رد یا قبول یك یا تمامی پیشنهادها مختارمی باشد.

سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد مناقصه درج گردیده است. 
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه : مرکز تماس : 021-41934 

 آدرس و تلفن دفاتر ثبت نام درسامانه:
1.  قم خیابان توحید بلوار شاهد جنب میدان امام حسین )ع( ابتدای بلوار جمهوری دفتر خدمات 

پیشخوان دولت )عادل کربلایی( 025-38904901
2.  قم میدان سعیدی پل نیروی هوایی نبش کوچه 1 ساختمان کیمیا دفتر خدمات پیشخوان 

دولت )ابوالقاسم فرخ زاد( 025-36703534

اداره مناقصات و قراردادها -38800230-025                                                                                      شناسه آگهی   273954

شركت توزیع نیروی برق استان قم

روابط عمومی شركت توزیع نیروی برق استان قم

آگهی مناقصه عمومی )طرح های تملک دارائی سرمایه ای( )نوبت اول(

* روحانی می توانست گزینه های بهتری را معرفی کند 

*  ناهماهنگی نیروهای سیاسی به کشور ضربه می زند
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FATF و راهکارهای
 مقابله با ایران هراسی

در روزها و هفته های گذشته فضای مجلس و جامعه 
و رسانه های ایران به دلیل تصویب لایحهCFT در مجلس 
)یکی از لوایح چهارگانه گروه ویژه اقدام مالی(، متشنج و 

آمیخته با طرح نظرات گوناگون موافق و مخالف بود. در حالی که مخالفان تصویب این 
لوایح به شدت بر طبل بی اعتمادی به سازمان های مالی بین المللی می کوبیدند، اجلاس 
اخیر FATF در پاریس، بار دیگر به تلاش های دولت ایران برای اصلاح نظام بانکی و 
تصویب لوایح چهارگانه احترام گذاشت و درخواست هیات آمریکایی و متحدانش برای 
تحریم و اعمال فشار بیشتر بر ایران را نپذیرفت؛ این در حالی بود که کاخ سفید در چند ماه 
اخیر به طور کلی و این نشست به طور خاص به شدت تلاش کرد اقدامات مقابله ای که 
از تیرماه 1395 و در حین اجرای برنامه اقدام این نهاد از سوی کشورمان، تعلیق شده بود 
را مجددا برقرار سازد. البته آمریکا در این نهاد تنها موافق اعمال فشار بیشتر بر ایران نبود؛ 
گروه شورای همکاری خلیج فارس و آرژانتین به عنوان اعضای اصلی و عربستان سعودی 
و رژیم صهیونیستی به عنوان اعضای ناظر نیز به شدت تلاش کردند با این استدلال که 
ایران بعد از گذشت هشت ماه و تمدید دو دوره برنامه اقدام، تنها یک لایحه از چهار لایحه 
را در مجلس خود نهایی کرده و استانداردهای مورد درخواست FATF را نیز به طور کامل 
رعایت نکرده، سایر کشورها را با خواست آمریکا همراه کنند. تجارب گذشته ایران از لابی 
کشورهای مخالف در سازمانها و نهادهای بین المللی تشابه زیادی با نتیجه نشست اخیر 
ندارد؛ در مناسبات ایران با سازمان های بین المللی، معمولا روند کار به این ترتیب بوده که 
ایران در اعتراض به ناعادلانه بودن فرایند تصمیم گیری و اقدام در آنها شرکت نمی کرده 
و آنها نیز تحت تأثیر فشار و لابی مخالفان، تصویب تحریم، فشار و صدور اعلامیه های 
ضد ایرانی را در برنامه کاری خود قرار می دادند. نشست اخیر اعضای FATF، اما تا حدی 
متفاوت با گذشته بود؛ نشستی که با حضور بیش از 800 مقام از 204 کشور، نهاد و حوزه 
قضایی، از جمله سازمان ملل، صندوق بین المللی پول، بانک جهانی و دیگر سازمان های 
بین المللی برگزار شد، نمایندگان ایران نیز در آن حضور داشتند و با وجود اینکه مارشال 
بیلینگسلی، از مقام های وزارت دارایی آمریکا، رییس کنونی آن است، باز هم به ایران مهلت 
داد و اقدامات مقابله ای خاصی بر علیه کشورمان وضع نکرد. هر چند رییس آمریکایی این 
نهاد نتوانست از انتقاد از ایران بگذرد و کشورمان را به خاطر عدم تصویب و اجرای کامل 
لوایح چهارگانه مورد انتقاد قرار داد، اما تصمیم نهایی این سازمان برای اعطای یک فرصت 
چهارماهه دیگر، آن هم در شرایطی که به 13 آبان و موعد دور جدید تحریم های آمریکا 
نزدیک می شویم و به حمایت های پولی و بانکی اتحادیه اروپا، روسیه و چین نیاز داریم، 
دقیقا در راستای منافع ایران دارد. البته این بدان معنا نیست که مشکلات ایران با این نهاد 
بین المللی رفع شده یا کشورمان دیگر در عرصه بین المللی تحت فشارهای مالی قرار نمی 
گیرد، اما حداقل نوید بخش این پیام هست که اگر با سازمان های بین المللی قهر نکنیم و 
نمایندگان، کارشناسان و حقوقدانان متبحر خود را به آنها گسیل کنیم تا با مذاکره و لابی 
بر گروه های موثر در تصمیم گیری سازمان ها اثر بگذارند، می توانیم نتیجه بگیریم و دنیا 
را متقاعد کنیم که به حقوق ملت ایران احترام بگذارند. از ابتدای انقلاب تا کنون دشمنان 
ایران که خود اصلی ترین حامیان تروریسم بوده اند، موفق شده اند با توسل به ابزار »پول 
و رسانه«، موج گسترده »ایران هراسی« را در منطقه و جهان به راه بیندازند و کشورمان 
را به مسائلی متهم کنند که خود استاد شماره یک آن ها هستند. قرار گرفتن در چنین 
شرایطی، هزینه همه اقدامات داخلی و بین المللی را برای ایران بالا برده و کشورمان را 
به ناحق در وضعیت دفاعی قرار داده؛ بطوری که باید دائماً سوءتفاهمات ایجاد شده علیه 
خود را برطرف کند. در مواجهه با چنین شرایطی، برخی دولت ها تلاش کرده اند تا با 
شفاف سازی و گسترش مناسبات بین المللی با موج ایران هراسی مقابله کنند، عده ای 
دیگر اما راهکار را در نادیده گرفتن ادعاهای پوچ مطرح شده، قهر کردن و پاسخ ندادن 
به آنها دیده اند. این در حالی است که خارج کردن کشور از امواج ناعادلانه ایران هراسی 
و آشکار کردن رویکرد واقعی جمهوری اسلامی ایران، مستلزم اتخاذ یک استراتژی ملی، 
ثابت و مداوم است که خارج از بحث تغییر دولت ها و گفتمان های حاکم بر سیاست 
خارجی، به صورت هدفمند و پیگیر، سیاست های دشمنان را ناکام کرده و موقعیت بین 
المللی ایران را بهبود ببخشد. در این راستا، اتخاذ چنین رویکرد ملی در رابطه با FATF نیز 
مستلزم آن است که نمایندگان مجلس، احزاب، گروههای سیاسی و رسانه ها از برخورد 
سیاسی، جناحی و گروهی با این مسأله پرهیز کنند و با در رأس قرار دادن »عظمت و 
رهایی ایران« و »منافع ملی« بحث های تخصصی، عالمانه و مصلحت اندیشانه در این 
حوزه را بپذیرند و اجازه دهند تصمیم گیری در مورد تعهدات بین المللی از مجاری قانونی 

و عقلانی موجود در کشور انجام شود.
* استاد دانشگاه

این روزها همه 
فکر می کنند حق دارند!

ایران دچار یک سندروم عجیب  این روزها جامعه 
شده است و آنهم سندروم حق داشتن است. همه مردم 
تصور می کنند حق دارند. آنکه گران می فروشد، آنکه گران 

می خرد، آنکه احتکار می کند و ... امروز با هر کسی حرف می زنی به خاطر ترس از آینده 
و از بین رفتن سرمایه اش برای خود حصار حق ایجاد کرده است و در سایه این حصار 
هرکاری که می خواهد انجام می دهد. وقتی همه فکر می کنند حق دارند دیگر نمی شود 
زیاد به تغییر جامعه امید داشت. چون همه حق را به خود می دهند و در صورت گرفتن 
هر تصمیمی احساس می کنند حق شان خورده شده است و به دنبال احقاق حق خود 
هستند. بگذارید برای این تصور حق مثالی بزنم که خودم شاهد آن بودم. در یکی از 
روزهای شلوغ مترو، پیرمردی وارد واگن شد. )معمولا افراد مسن این حق را برای خود 
قائل هستند که وقتی وارد وسیله نقلیه عمومی می شوند، جوانی جای خود را به او بدهد. 
البته عقل و ادب هم این معنا را تایید می کند. ( هیچکس جای خود را به پیرمرد نداد. 
پیرمرد رو به نفر کناری خود گفت:» احترام مرده« کی زمان ما اینگونه بود. جوانی که 
روبروی پیرمرد نشسته بود و تقریبا همه انتظار داشتند او بلند شد تا مرد مسن بنشیند  رو 
به  پیرمرد کرد و گفت:» نه حاج آقا، احترام نمرده. من دیشب تا ساعت 10 سرکار بودم. 
الان هم دارم میرم سرکار، خسته ام . اینجا نخوابم مجبور سرکار بخوابم. سرکار بخوابم 
اخراج میشم. حالا میخوای پاشم شما بشینی. « جوان حق داشت. پیرمرد هم حق داشت. 
واقعا آیا کسی می تواند به پیرمرد بگوید انتظار نداشته باش؟ یا می شود به جوان گفت با 
وجود خستگی زیاد و بی خوابی، بلند شو و جایت را به فرد دیگری بده؟ این تازه نمونه ای 
است که در آن پای سرمایه و پول در میان نیست. اگرپای پول در میان باشد که صداها 
بلندتر می شود و بسیاری از ما تبدیل به حق جویان یگانه تاریخ می شویم. وقتی کسی تنها 
به قاضی می رود، برنده قطعی دادگاه است و دیگر حاضر نیست حرفی بشنود و منطقی 
را قبول کند. آنجاست که پایش را در یک کفش می کند و از حق خود که شاید ناحق 
هم باشد دفاع می کند. بله وقتی جامعه ای بیش از حد درگیر مسائل مادی شود و همه 
احساس کنند حق دارند، باید کمی ترسید و از خود پرسید چرا به این سمت رفته ایم؟  
در این جامعه هر فردی خود را به دیگری ترجیح می دهد و تنها به فکر بام خود است و 

کاری ندارد که بام دیگری زیر خروارها برف در حال فرو ریختن است.

مدیر کل دفتر مالکیت صنعتی وزارت صنعت، معدن و تجارت :

خلیج فارس ثبت جهانی شد
مدیر کل دفتر مالکیت صنعتی وزارت صنعت، معدن و تجارت می گوید: تمام حرکات 
و اقدامات انجام شده برای ثبت جهانی نام کهن و پرآوازه خلیج فارس که دو سال پیش 

آغاز شد، برای جلوگیری از هر گونه چالش به صورت چراغ خاموش بود.
دیروز دوشنبه 30 مهرماه دفتر مالکیت صنعتی وزارت صنعت، معدن و تجارت میزبان 
جمعی از اصحاب رسانه به منظور اعلام خبری غرورآفرین بود، 'خلیج فارس ایران ثبت 
جهانی شد'.سیدمهدی میرصالحی مدیر کل دفتر مالکیت صنعتی وزارت صمت در این 
نشست اعلام کرد که با تلاش و پیگیری مستمر دفتر مالکیت صنعتی وزارت صمت، خلیج 
فارس ایران با پیشوند مروارید در سازمان جهانی مالکیت فکری )WIPO( به ثبت جهانی 
رسید. وی با بیان این که این نوع ثبت جهانی از سوی سازمان جهانی مالکیت فکری حمایت 
از اسامی مبدا و نشان جغرافیایی محسوب می شود، تاکید کرد: از این پس و بر اساس قوانین 
بین المللی هیچ کشور، دولت و سازمانی نمی تواند خلیج فارس را به اسم دیگری نام گذاری 
کند.اما نکته مهم در این بین حرکت چراغ خاموش تیم دفتر مالکیت صنعتی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت برای ثبت جهانی نام خلیج فارس ایران است، چرا که چند سالی بود برخی 
کشورهای حاشیه خلیج فارس با ادعاهای بدون سند و بی اساس، خرج میلیون ها دلار و 
ایجاد یک فضای تبلیغاتی و رسانه ای سعی در تغییر نام تاریخی و غیر قابل انکار خلیج فارس 
داشتند، آرزویی که البته هیچگاه برآورده نشد.مدیر کل دفتر مالکیت صنعتی وزارت صمت 
می گوید: در واقع خبر مسرت بخش ثبت جهانی نام خلیج فارس ایران، حقانیت نام خلیج 
فارس را به اثبات رساند و آب سردی بود بر پیکر تمام کسانی که قصد داشتند نام پرآوازه 
و کهن خلیج فارس را که دارای پشتوانه صدها سند، کتاب و نقشه است زیر سوال ببرند.

سیدمهدی میرصالحی خاطرنشان کرد: البته ادعای برخی کشورهای منطقه که بدون هیچ 
گونه سندی مدعی نام دیگری برای خلیج فارس بوده اند، هیچگاه مورد پذیرش سازمان های 
رسمی و بین المللی قرار نگرفت.وی در ادامه اظهارکرد: ما به منظور جلوگیری از ایجاد هرگونه 
چالش سیاسی برای ثبت جهانی خلیج فارس که همواره حواشی خود را داشته است مجبور 
شدیم این مسئله را خارج از مسائل سیاسی و تحت عنوان یک محصول پیگیری کنیم و البته 

تمامی اقدامات و پیگیری ها در فضای آرامی پیگیری شد.

شیخ عضو کمیسیون فرهنگی مجلس:

 واگذاری سرورهای اینترنت 
به نیروهای مسلح برآیند خوبی ندارد

عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی با اشاره به مشکلات اعتمادسازی 
برای ورود مردم به پیام رسان های داخلی، گفت: نیروهای مسلح ما وجهه مردمی دارند و 
حاضر نمی شوند خودشان را وارد دعواهایی کنند که هیچ ربطی به نیروهای مسلح ندارد.

حجت الاسلام و المسلمین مهدی شیخ در گفت و گو با جماران، در خصوص طرح 
»سپردن گذرگاه اینترنت به نیروهای مسلح« اظهار داشت: این طرح را دیروز تحویل 
کمیسیون فرهنگی دادند و هنوز در کمیسیون مطرح نشده است؛ طرحی که ایشان 
دارد باید در کمیسیون مطرح شود و بعد به صحن برود.عضو کمیسیون فرهنگی مجلس 
شورای اسلامی با تأکید بر اینکه بعید است نمایندگان مجلس به چنین چیزی رأی دهند، 
افزود: الآن یکی از بزرگترین مشکلات ما این است که نمی توانیم اعتمادسازی داشته 
باشیم که مردم به پیام رسان های داخلی مراجعه کنند؛ به خاطر اینکه هنوز اعتماد ندارند 
که از اطلاعات آنها استفاده های امنیتی می شود یا نمی شود.وی با بیان اینکه این کار 
اصلا برآیند خوبی ندارد، تأکید کرد: اینکه دولت به درخواست عده ای تمکین نکرده به 
این دلیل بوده که خواست اکثریت جامعه این نبوده است. یکی از بحث هایی که رئیس 
جمهور برای رأی گرفتن از مردم مطرح کرد همین بحث اینترنت و گسترش شبکه ها 
و دسترسی آزاد مردم به این مسأله بود. چرا رئیس جمهور و دولت در خلاف جهت این 
وعده عمل کند؟! مسلما دولت نباید زیر بار این مسأله برود و اگر نرفته به پشتوانه خواست 
مردم است.نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه ما اصلا قصد 
جسارت به نیروهای مسلح نداریم و موضوعیت نیروهای مسلح در ورود به این مسئله مورد 
بحث است، گفت: نیروهای مسلح ما عاقل و فهیم هستند و در همه تنگناها دست نظام را 
گرفته اند. اما این سرورها الآن در جایی هستند که باید باشند. اگر بخواهیم مثلا برای ایجاد 
محدودیت آنها را از جایی بگیریم و به جای دیگر دهیم؛ من بعید می دانم خود نیروهای 
مسلح هم وارد شوند و بگویند ما آنها را می گیریم. این خواست یک عده است و معلوم 
نیست خواست نیروهای مسلح همین باشد. چون نیروهای مسلح ما وجهه مردمی دارند و 
حاضر نمی شوند خودشان را وارد دعواهایی کنند که هیچ ربطی به نیروهای مسلح ندارد.

وی با اشاره به تلاش هایی که سعی داشتند نیروهای مسلح را در مقابل مردم قرار 
دهند، تصریح کرد: مدتی سعی شد در بحث های اقتصادی نیروهای مسلح را در مقابل 
مردم قرار دهند، البته بحمدلله مدتی است که این بحث ها جمع شده است. بیم این می 
رود که مطرح کردن این مسائل مردم را در مقابل نیروهای مسلح قرار دهد. از این جهت 

هم یک طرح  بسیار منفی است.

شهریاری نماینده زاهدان:

باید مقر تروریست ها در پاکستان را 
مانند عراق با موشک بزنیم

 نماینده مردم زاهدان با اشاره به وضعیت مرزبانان ربوده شده در میرجاوه تاکید کرد: 
بالاخره به این دلیل که پایگاه و جایگاه این  تروریست ها مشخص است به نظر ما جمهوری 
اسلامی باید مقر این گروهک ها را هم در پاکستان با موشک بزند چراکه امیدی به دولت 

پاکستان نیست.
حسینعلی شهریاری درباره مرزبانان ربوده شده ایرانی در نقطه صفر مرزی گفت: 
اینطور که گفته می شود همه این مرزبانان ربوده شده در سلامت هستند و تا کنون 
اتفاق خاصی رخ نداده است اما اطلاعات دقیق دیگری در دست نیست.وی ادامه داد: 
این مرزبانان به آن سوی مرز منتقل شده اند.نماینده مردم زاهدان تصریح کرد: وزیر کشور، 
وزیر امور خارجه و فرماندهان مرزبانی دو طرف، پیگیری هایی انجام داده اند. سردار محمد 
باقری نیز با فرمانده ارتش پاکستان رایزنی هایی انجام داده است و امیدواریم مساله به خیر 
و خوشی حل شود.وی تاکید کرد: دولت پاکستان باید تکلیف این گروهک های تروریستی 
را مشخص کند. ما با کشور پاکستان قانون استرداد مجرمین را داریم اما متاسفانه در این 
زمینه همواره مشکل داشتیم. پاکستان هیچ وقت به قوانین و تعهدات بین المللی در رابطه 
با استرداد مجرمین عمل نکرده است. از طرف دیگر دولت ما هم همیشه »دولت برادر 
پاکستان« را تکرار می کند و این »دولت برادر پاکستان« متاسفانه پدر ما را درآورده است.

شهریاری خاطرنشان کرد: متاسفانه مسئولان ما هیچ وقت اقدامی مثل کاری که برای 
این گروهک ها در غرب کشور انجام شده را برای گروهک های اینچنینی در این منطقه 
انجام نداده اند. بالاخره به این دلیل که پایگاه و جایگاه این ها مشخص است به نظر ما 
جمهوری اسلامی باید مقر این گروهک ها را هم در پاکستان با موشک بزند چراکه امیدی 
به دولت پاکستان نیست.وی با اشاره به وضعیت خانواده این اسرا نیز گفت: خانواده آنان 
نگران هستند و خانواده ها امیدشان به مسئولان جمهوری اسلامی است و ارتباطی با 

فرزندانشان ندارند و دائم برای پیگیری ها به مسئولان متوسل می شوند.

ظریفیان فعال سیاسی اصلاح طلب:

حاکمیت نشان دهد 
برای رفع مشکلات عزمی جدی دارد

یک فعال سیاسی اصلاح طلب با اشاره به اینکه فضای ذهنی منفی جامعه باید 
مدیریت شود، گفت: مشکلات زیادی در کشور وجود دارد اما باید فضای ذهنی جامعه 
مدیریت شود تا امید مردم زنده نگه داشته شود. از سویی حاکمیت هم باید نشان دهد 

برای رفع مشکلات عزمی جدی دارد.
غلامرضا ظریفیان با اشاره به اینکه ما عادت کرده ایم که با گزاره های منفی پیرامون 
خود را توصیف کنیم، اظهار کرد: شرایط کشور سخت بوده و مشکلات هم جدی است، 
اما جامعه هم به لحاظ روانی شرایط را سخت تر از آنچه که هست می بیند و همه در 
یک فضای منفی گفت وگو می کنند.وی در ادامه افزود: باید واقعیات بیان شود در برخی 
زمینه ها مشکلات سخت است ولی جامعه هم فضای ذهنی مضاعفی را فراهم کرده است. 
از ابتدای روز تا انتهای شب همه حتی در صدا و سیما با گزاره های منفی صحبت می کنند 
و تصورات ذهنی هم واقعیات عینی را خواهد داشت. البته نباید بر امور واهی تکیه کرد 
ولی در بسیاری از زمینه ها نیز چه در زندگی شخصی، چه مسائل اجتماعی مواردی وجود 
دارد که می توان بر آن تکیه کرد. نخبگان، جامعه شناسان مدیران جامعه و رسانه ها باید 
در این زمینه ها کار کنند تا فضای ذهنی منفی مضاعفی که جامعه دارد کاهش یابد و 
جامعه همه مسائل را منفی نبیند.این فعال سیاسی با بیان اینکه برای امیدوار کردن مردم 
حاکمیت و قدرت هم نقش مهمی دارد خاطرنشان کرد: مردم اگر ببینند حاکمیت به 
شکل ملموسی برای رفع مشکلات آنها عزم جدی دارد امیدوار می شوند. مردم اگر ببینند 
مسئولان از مشکلات مردم خبر داشته، در کنار آنها هستند و برای حل مشکلات تلاش 
می کنند، امیدشان افزایش یافته و به مسئولان اعتماد پیدا می کنند.ظریفیان در پایان بیان 
کرد: جامعه مسائل را رصد می کند. مدیران کلان کشور باید با بهره گیری از واقعیات جامعه 
جهانی و جامعه خودمان مردم را متقاعد کنند که ما به این سمت می رویم که با کمک 
افکار عمومی جهان و نگاه معتدلانه با مسائل مختلف روبرو می شویم. جامعه علاوه بر اینکه 
عزت و استقلال می خواهد، زندگی هم می خواهد. مسئولان باید با نوع مدیریت خود این 

احساس را در مردم ایجاد کنند که به فکر مسائل آنها هستند.

سردار سلامی اعلام کرد؛

برقراری امنیت کامل در مرز مهران
جانشین فرمانده کل سپاه بر لزوم اجرای طرح جامع برای خدمات رسانی به زوار تاکید 

کرد و گفت: امنیت کامل در مرز مهران برقرار است.
سردار سرتیپ حسین سلامی جانشین فرمانده کل سپاه صبح  دیروز در جلسه ستاد 
اربعین در پایانه مرزی مهران با بیان اینکه همکاری و همدلی تمام مسئولان برای تسهیل 
در تردد زائرین اربعین حسینی ستودنی است، اظهار داشت:  روند تردد زوار در  پایانه 
مرزی مهران به خوبی برقرار بوده و مشکلی در این زمینه وجود ندارد.وی با اشاره به طوفان 
شب گذشته و خسارتی که ناشی از آن به موکب های پایانه مرزی وارد شد، افزود: سپاه 
این آمادگی را دارد برای موکب های خدمات رسانی سیلو ایجاد کند.جانشین فرمانده کل 
سپاه با بیان اینکه در بحث مسائل امنیتی همه چیز در مرز مهران تحت کنترل است و 
بحمدالله مشکلی در این خصوص وجود ندارد، گفت:  طرح جامعی برای خدمات رسانی 
به زوار اربعین در بخش های مختلف باید در این منطقه اجرا شود.وی در ادامه تصریح کرد: 
مسئولان زمینه خدمات رسانی بیشتر مردم در پایانه مرزی و موکب ها را فراهم کنند و در 
این زمینه سپاه هم همکاری و مساعدت خواهد کرد.سردار سلامی در پایان اظهار داشت: 
باید نقاط قوت و ضعف مرز شناسایی شده و مسئولان از تجربیات سال های گذشته برای 

خدمات رسانی بهتر و تسهیل در تردد زائرین در سالهای آتی استفاده کنند.

مدیرکل امور مرزی وزارت کشور ؛

مرزبانان ربوده شده در سلامتی کامل هستند
مدیرکل امور مرزی وزارت کشور با اشاره به خبر سلامتی مرزبانان ربوده شده از آخرین 

وضعیت پیگیری ها برای آزادی آنان خبر داد.
 شهریار حیدری با اعلام خبر سلامتی مرزبانان ربوده شده در واکنش به انتشار 
تصاویری از آنها گفت: مرزبانان ربوده شده در سلامت کامل بوده و در اختیار گروهک  
تروریستی هستند.مدیرکل امور مرزی وزارت کشور گفت: پیگیری ها برای آزادی مرزبانان 
ادامه دارد. آقای رحمانی فضلی وزیر کشور هم مراتب اعتراض خود را به همتای پاکستانی 
خود اعلام کرده و در تماس مسئولان کشورمان از مقام های اسلام آباد خواسته شده همه 

اقدامات را برای آزادی هر چه زودتر این مرزبانان انجام دهند.

سرمقـاله

یادداشت

خبــر

رهبلر معظلم انقلاب اسللامی تاکید 
کردنلد: مسلئولان جز در ملوارد نظامی، 
امنیتلی و املوری کله با دشلمن مقابله 
داریم باید شلفاف باشلند و هیچ رازی را 

از مردم پنهلان نکنند.
بله گزارش پایگاه اطلاع رسلانی دفتر 
حفظ و نشلر آثار حضلرت آیت العظمی 
خامنله ای، رهبر معظم انقلاب اسللامی 
روز دوشلنبه 23 مهلر در ابتدای جلسله  
درس خلارج فقه خلود در توضیح »نامه 
حضلرت امیرالمؤمنیلن )ع( خطلاب بله 
مسلئولان و فرماندهان نظاملی« برخی 
وظایلف آنلان را برشلمردند و ایلن نامله 
را بله مثابله دسلتورالعملی بلرای همله 

مدیران نظام اسللامی دانسلتند.
ایشلان با اشلاره بله فرازهایلی از این 
نامله گفتنلد: در منطلق حکومت علوی 
اگر کسلی بله خاطر مسلئولیتش دارای 
امتیلاز و احتراملی شلد، ایلن موضلوع 
نبایلد اخللاق و رفتلار او را با مردم تغییر 

بدهلد و او را از آنلان دور کنلد. 
رهبر معظم انقلاب اسللامی افزودند: 
مسلئولان نظلام اسللامی بداننلد شلکر 
نعملت مسئولیتشلان در ایلن اسلت که 
بله بندگان خلدا نزدیکی بیشلتری پیدا 
برخاسلت  و  نشسلت  آنلان  بلا  کننلد، 

کننلد و نسلبت به آنها مهربانلی و توجه 
بیشلتری بله خلرج دهند.

حضرت آیت الله خامنه ای سلپس به 
فلراز دیگلری از این نامه دربلاره موضوع 
شلفافیت مسلئولان پرداختند: »الا وَ انَِّ 
لَکُلم عِنلدِی اَن لَا احَتَجِبَنَّ دُونَکُم سِلرّا 

الاَّ فلی حرب«.
ایشلان در شلرح ایلن فلراز از نامله 
حضلرت عللی )ع( گفتنلد: »ایلن نکته  
بسلیار مهملی اسلت؛ ایلن شلفافیتی 
کله حلالا سلر زبلان ها اسلت کله »آقا 
شفاف، شلفاف«، در کلام امیرالمؤمنین 

کرد ه انلد  علادت  بعضی هلا  اسلت.  )ع( 
هلر چیز خوبلی که در جامعه اسللامی 
اسلت را نسلبت بدهنلد بله غربی هلا. 
از  کنلد  ملی  تعجلب  انسلان  واقعلاً 
کوته فکلری بعضی هلا! توجله بله مردم، 
آراء ملردم، اهتملام به ملردم، می گوید 
»ملا از غربی هلا یاد گرفتیم اینهلا را«؛... 
وقتلی مراجعله بله منابع اسللامی نمی 
کنیلد، وقتلی کلملات امیرالمؤمنیلن و 
رسلول مکلرم اسللام را نملی خوانیلد، 
غربی هلا  از  بلله،  نیسلتید، خلب  بللد 
بایلد یاد بگیریلد. می گوینلد بعضی ها، 

ایلن شلفافیت  »بلله،  می شلنوید کله 
را هلم آنهلا بله ملا یلاد دادنلد«؛ نخیر، 
شلفافیت را امیرالمؤمنین یاد داده؛ می 
گویلد حلق شلما بر ملن -یعنلی حقی 
که شلما پیلش ملن دارید- ]این اسلت 
کله[ هیچ رازی را از شلما پنهلان ندارم، 
هیچ حرفی را از شلما پنهان نکنم، مگر 
در جنگ و مسلائل جنگ و مسائلی که 
با دشلمن طلرف هسلتیم، اینجلا نمی 
شلود حرفها را زد؛ چلون حرف را وقتی 
دشلمن  شلنفتی،  شلما  گفتیلم،  کله 
مسلائل  ایلن  در  بلله  می شلنود.  هلم 
حلرب -حلرب، اعلم از همیلن حرب به 
 اصطللاح نظاملی و ماننلد اینها اسلت- 
در مسلائل امنیتلی، در مسلائل نظامی، 
در مسلائل گوناگونلی که جنلگ داریم 
با دشلمن، مقابلله  با دشلمن داریم، بله 
اینجلا جلای افشلاگری نیسلت، جلای 
شلفافیت نیسلت، املا در غیر اینهلا، در 
مسلائل عموملی ملردم، اَن لَا اَحتَجِبَنَّ 

سِلرّا.« دُونَکُم 
رهبلر معظلم انقلاب اسللامی بر این 
نکتله تأکید کردند که مسلئولان جز در 
ملوارد نظاملی، امنیتلی و املوری کله با 
دشلمن مقابله داریم، باید شلفاف باشند 

و هیلچ رازی را از ملردم پنهان نکنند.

یک تحلیل گر مسائل بین الملل تاکید کرد: اگر ایران در مهلت داده شده به تعهدات 
خود در چارچوب FATF عمل نکند، تحریم ها و محدودیت های بیش تری در حوزه 

تبادلات مالی جهانی اعمال خواهد شد.
 )FATF( مهدی مطهرنیا در گفت وگو با ایسنا با اشاره به مهلت گروه ویژه اقدام مالی
به ایران برای اجرای خواسته های این گروه تا فوریه 2019 اظهار کرد: مهلتی که برای 
ایران تعیین شده در عین حال که یک پیروزی برای جمهوری اسلامی ایران در چارچوب 
پذیرش FATF در مجلس شورای اسلامی محسوب می شود، بلکه سیگنال هایی که از 
تریبون های گوناگون ارسال شده و  مبنی بر پذیرش نهایی FATF است،  نمایانگر اعتماد 

بیشتر این گروه در جهت انجام تعهدات ایران می باشد.
وی تصریح کرد: با توجه به آنچه که در تهران و مجلس شورای اسلامی رخ داد، 
مشخص می شود در تلاش هستند تا فرصت مجددی را به تهران دهند و در جهت انجام 

تعهدات ایران نسبت به FATF زمینه های همکاری بیشتر فراهم شود.
این استاد دانشگاه همچنین بیان کرد: در عمل باید این نکته را فراموش نکنیم که 

بعد از فرصت حدود سه تا چهار ماهی که از هم اکنون باقی است، اگر ایران به تعهدات 
خود در چارچوب FATF عمل نکند و آن را به رسمیت نشناسد، موجب شکل گیری 
تحریم های بیشتر و ایجاد محدودیت های جدی تر به ویژه در حوزه بانکی و تبادلات مالی 
جهانی خواهد شد. این تحلیلگر مسائل بین الملل درباره ضرورت تسریع در رسیدگی 
به لوایح چهارگانه گفت: اصولا حکومت ها تلاش دارند که از سیاست های تاخیری 
بهره برداری کنند که طبیعتا تبعاتی را به دنبال دارد،  ایران هم در چارچوب تحریم های 
بین المللی و فشارهایی که ایالات متحده به ویژه در دوره ترامپ وارد کرده هم اکنون 
درگیر محدودیت های متفاوتی در حوزه بین المللی است  و تلاش می کند تا با تاخیر 

انداختن تعهدات بتواند در جهت انجام امور باقی مانده برای تحکیم بیشتر استفاده کند.
وی در پایان گفت: با توجه به آشنایی بیشتر سازمان های بین المللی نسبت به نوع 
عملکرد ایران طی چهار دهه اخیر به نظر می رسد آنها تلاش می کنند تا این فضای 
ناشی از تاخیر داشتن در انجام تعهدات را کاهش دهند و اقدامات موثری را در ارتباط با 

محدودسازی فعالیت ایران فراهم کنند.

اخبــار

یک فعال سیاسی اصلاح طلب با بیان 
اینکه  حفظ منفعت عمومی خط قرمزی 
است که نباید از آن عبور کنیم گفت: 
مردم اگر باور کنند سیاست های ما رد 
راستای منافع ملی است با ما همکاری 
می کنند. اگر سیاست  ها را نشناسند و 
یا فکر کنند سیاست ها در راستای منافع 
ملی نیست با ما همکاری نمی کنند و در 
این جا حمایت مردم را از دست خواهیم 

داد.
علی صوفی در گفت وگو با ایسنا،  در 
ارتباط با ضرورت توجه به منافع ملی 
و ایجاد خوشنودی عمومی اظهار کرد: 
در رابطه با ترجیح منافع ملی بر منافع 
شخصی که خوشنودی عمومی را هم 
به دنبال دارد و ملاحظه منافع ملی و 
رقابت های  در  حدودها  و  حد  رعایت 
جناحی و سیاسی قانون اساسی میثاق 

ملی ما است.
وی ادامه داد: حاکمیت هایی که در 
راستای دموکراسی حرکت می کنند 

حتما منافع ملی و رضایت عمومی را سر 
لوحه قرار می دهند.

منفعت  کرد:  خاطرنشان  صوفی 
طلبی یک امر غریزی است همه دنبال 
منفعت طلبی هستند؛ اما اگر در زندگی 
اجتماعی این امر مهار نشود نزاع هایی 
خطر  خودش  که  آورد  می  بوجود  را 
بزرگ تری را به نام از بین رفتن منافع 
و  کشور  دفاعی  بنیه  تضعیف  ملی، 
تضعیف قدرت ملت در مقابل تهاجمات 

بیگانه را ایجاد خواهد کرد.
وی همچنین گفت: دعواهای داخلی 
باعث می شود کشورهای دیگر در منافع 
ما طمع کنند و فرصت های ملی از بین 
برود. خیلی مهم است که ما منافع ملی را 
بشناسیم و در رقابت ها نگاهمان به تحقق 

منافع ملی باشد.
منفعت  "حفظ  اینکه  بیان  با  وی 
عمومی خط قرمزی است که نباید از آن 
عبور کنیم" گفت: اگر نشاط اجتماعی  
حفظ نشود و در تصمیم گیری ها منافع 

روز  هر  کشور  نشود،  لحاظ  عمومی 
ضعیف و ضعیف تر می شود، از رشد و 
توسعه باز می  ماند و سهم درآمدهای ما 

کاهش میابد.
مردم  برای  باید  ملی  منافع   *

تببین و روشن شود 
این فعال سیاسی سپس گفت: در 
حفظ منافع ملی هم این موضوع را باید 
در نظر بگیریم که منافع ملی درجه 
بندی دارند. یک سری منافع در راستای 
تمامیت  از  بقا است مثل دفاع  حفظ 
ارضی؛ در این صورت همه باید جمع 
شوند، متجاوز را سر جای خود بنشانند و 

از تمامیت ارضی دفاعع کنند.
وی ادامه داد: دسته دوم منافع حیاتی 
است. اگر نباشد حیات یک ملت از بین 
می رود. برخی منافع  هم هستند که 
منافع مهم نامیده می شوند ، مثل فروش 
نفت. در زمینه آموزش وپرورش و تامین 
بهداشت هم منافع مهم  هستند. منافع 
درجه اول مثل منافع ارزی که در خطر 

می افتد باید از منافع دیگر چشم پوشی 
کرد. در مقایسه بین منافع حیاتی و مهم 
هم لازم است منافع حیاتی را حفظ کرد.

تعارضی  اگر  کرد:  تصریح  صوفی 
از  باید  ایجاد شد  منافع مختلف  بین 
منافع سطح پایین برای منافع سطح 
بالا بگذریم .باید آنقدر دربرنامه  ریزی ها 
به این موضوعات اشاره کرد تا همه گانی 
شود. در برنامه پنجاه ساله ای هم که به 
تازگی مقام معظم رهبری ابلاغ کردند 

هم منافع ملی را در نظر گرفتند.
وی در پایان گفت: امروز منافع ملی 
ما فقط در داخل مرزها تعریف نمی شود؛ 
به همین علت، این موضوعات باید برای 
مردم تببین و روشن شود. مردم اگر باور 
کنند سیاست های ما رد راستای منافع 
ملی است با ما همکاری می کنند. اگر 
سیاست  ها را نشناسند و یا فکر کنند 
سیاست ها در راستای منافع ملی نیست 
با ما همکاری نمی کنند و در این جا 

حمایت مردم را از دست خواهیم داد.

صوفی فعال سیاسی اصلاح طلب :

حفظ منفعت عمومی خط قرمزی است که نباید از آن عبور کنیم

رهبر معظم انقلاب اسلامی: 

مسئولان باید شفاف باشند

مطهرنیا تحلیل گر مسائل بین الملل: 

مهلت FATF به ایران، یک پیروزی محسوب می شود

یک نماینده مجلس گفت : موضوع 
این  در  نه  که  است  موضوعی  فقرا 
نه  می شود  درک  )مجلس(  ساختمان 

دولت؛ فعلا جایگاه فقرا همین است.
وزرای  درباره  محجوب    علیرضا 
وزرات خانه های   برای  دولت  پیشنهادی 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی، صمت، راه 
آقای  گفت:  دارایی  و  اقتصاد  و  شهر  و 
رئیس جمهور برابر آینده اجرایی که در 
پیش دارد؛ چهار وزیر را به مجلس شورای 

اسلامی معرفی کرد.
اجتماعی  کمیسیون  عضو  این 
تاکید کرد:  در  مجلس شورای اسلامی 
رأی  گرفتن  دارد  مجلس  که  شرایطی 
اعتماد  کار آسانی نیست، افرادی که از 
سوی رئیس جمهور معرفی شده اند باید 
هنگام معرفی برنامه های خود در صحن 
مجلس، دفاعیات محکمی داشته باشند تا 
بتوانند رأی اعتماد نمایندگان را به دست 

بیاوردند.
وی خاطرنشان کرد: آقای رئیس جمهور 
باید خودش شخصا در جلسه رأی اعتماد 

حضور پیدا کند و دفاع محکمی از وزرای 
که پیشنهاد کرده، داشته باشد.

نماینده مردم تهران در پاسخ به سوالی 
مبنی بر اینکه  فکر می کنید کدام یک از 
افراد معرفی شده بتوانند رأی اعتماد از 
وکلای ملت دریافت کنند، گفت: بازهم 
تاکید می کنم کار برای افرادی که در این 
شرایط معرفی شده اند بسیار سخت است 
ملت  وکلای  از  دشواری  اعتماد  رأی  و 
خواهند گرفت که باتوجه به سوابقی که 
دارند بعضی با دشواری بیشتر و برخی با 

دشورای کمتری رو به رو هستند.
وی در پاسخ به این سوال که معرفی 
محمد شریعتمداری برای وزرات تعاون، 
کار و رفاه را چگونه ارزیابی می کنید و 
حضور وی چه تاثیری  بر قشر ضعیف 
جامعه خواهد داشت،  عنوان کرد: آقای 
ربیعی از شورای مرکزی حزب اسلامی کار 
بودند؛ قاعدتا تمام حمایت های لازم هم از 
ایشان شد، اما ما نتوانستیم از وی صیانت 
لازم را به عمل بیاوریم تا مدت باقی مانده 

از دوره وزرات را ادامه دهد.

رییس جمهوری، بخش  اول  معاون 
از  را  ارتباطات  و  اطلاعات  فناوری 
بخش های اقتصادی و آینده دار کشور 
برای  ریزی  برنامه  گفت:  و  کرد  عنوان 
توسعه بخش فناوری اطلاعات و ارتباطات 

ضروری است.
دیروز  صبح  جهانگیری«  »اسحاق 
شصتمین جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد 
مقاومتی به بخش IT و ICT در اقتصاد 
و  کرد  اشاره  کشورها  توسعه  و  جهانی 
اظهار داشت: این حوزه ها از بخش های 
پیشران و موتور محرک اقتصاد ایران در 
آینده است که باید برای آن برنامه ریزی 
مطلوب و مناسب انجام شود.جهانگیری بر 
تفاهم ملی در همه سطوح به منظور فراهم 
کردن بسترهای توسعه در بخش فناوری 
اطلاعات و ارتباطات تاکید کرد و افزود: 
همه دستگاه ها باید با هماهنگی شرایط 
لازم برای دستیابی به هدف یک و نیم 
درصد از تولید ناخالص ملی که در برنامه 
ششم توسعه تعیین شده است را فراهم 
آورند.وی با یادآوری گزارش اخیر معاون 

علمی و فناوری رییس جمهوری در دولت 
درخصوص حضور شرکت های مرتبط با 
فناوری ارتباطات و اطلاعات درصدر بنگاه 
های بزرگ جهان، خاطرنشان کرد: توسعه 
این بخش در کشور علاوه بر درآمدزایی 
می تواند به بهبود برنامه هایی نظیر دولت 
تقویت شرکت های دانش  الکترونیک، 
بنیان و توسعه بخش خصوصی در فضای 
کسب و کار منجر شود و این بخش از 
بخش های اقتصادی و آینده دار کشور 

است.
رییس ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی 
و  فاینانس  های  از ظرفیت  استفاده  بر 
تعامل با صندوق توسعه ملی برای دریافت 
منابع مورد نیاز توسعه این بخش تاکید 
کرد و افزود: وزارتخانه های ارتباطات و 
فناوری اطلاعات، امور اقتصادی و دارایی 
و سازمان برنامه و بودجه به منظور تدوین 
راهکارهای مورد نیاز جهت سرمایه گذاری 
منابع  بر  تکیه  با  زیرساختی  حوزه  در 
درآمدی شرکت های وابسته هماهنگی 

لازم را انجام دهند.

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: هیات عالی 
نظارت بر سیاست های کلی نظام مستقل از مجمع نیست 
و این هیات هیچ طرح یا لایحه ای را که مجلس تصویب 
کرده باشد، رد نمی کند بلکه موارد مغایر را برای اصلاح 

اعلام می کند.
مصباحی  »غلامرضا  المسلمین  و  الاسلام  حجت 
مقدم« درباره فعالیت هیات نظارت مجمع تشخیص 
مصلحت نظام به عنوان رکن جدید، اظهار داشت: من 
این موضوع را قبول ندارم که از این هیات عالی تعبیر به 
رکن جدید شود؛ هیات عالی نظارت بر سیاست های کلی 
نظام یکی از ارکان مجمع تشخیص مصلحت نظام است و 

مستقل از آن نیست.
وی افزود: این وظیفه را پیش از این کل اعضای مجمع 
بر عهده داشتند اما در حال حاضر به بخشی از اعضای آن 

از سوی رهبر معظم انقلاب اسلامی واگذار شده است.
عضو هیات عالی نظارت مجمع تشخیص مصلحت 
نظام به بند 2 اصل 110 قانون اساسی اشاره کرد و یادآور 
شد: رهبری وظیفه نظارت بر حُسن اجرای سیاست های 
کلان را برعهده دارند؛ در آخر این بند هم به آن اشاره شده 
است که می توانند این وظیفه را به شخص دیگری واگذار 

کنند.مصباحی مقدم ادامه داد: در حال حاضر هیات 
عالی نظارت که منتخبی از مجمع تشخیص مصلحت 
نظام است، این وظیفه را بر عهده دارد و فراتر از مجمع 
نیست ولی معنایش این نبوده که مغایرت ها باید به صحن 

مجمع برود و صحن آن را تایید کند.
وی خاطرنشان کرد: وظیفه هیات عالی نظارت بر 
سیاست های کلی نظام، نظارت بر طرح ها و لوایحی است 
که به کمیسیون های مجلس شورای اسلامی ارجاع شده 
و در حین رسیدگی، نظرات خود را در مواردی که مغایر 
با سیاست های ابلاغی یا در مواردی که غیر منطبق با 

سیاست های ابلاغی است، اعلام می کند.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام ادامه داد: این 
هیات عالی نتیجه نظارت را به مجلس و کمیسیون 
های مربوطه منتقل کرده تا در حین بررسی و تصویب 

اصلاحات لازم را انجام دهند.
مصباحی مقدم با بیان این که اقدامات هیات عالی 
نظارت جنبه وتو کردن مصوبات ندارد، تصریح کرد: این 
هیات هیچ طرح یا لایحه ای را که مجلس تصویب کرده 
باشد، رد نمی کند بلکه موارد مغایر را توضیح می دهد تا 

برطرف شود و انطباق انجام شود.

وی تاکید کرد: این وظیفه جدید نیست و رهبر معظم 
انقلاب در دوره گذشته آن را به مجمع تشخیص مصلحت 
نظام واگذار کرده بودند و در حال حاضر به یک هیات 

منتخب تحت نظر مجمع واگذار شده است.
به گزارش ایرنا، احمد توکلی عضو مجمع تشخیص 
مصلحت نظام در گفت وگو با یکی از خبرگزاری گفت: 
هیات نظارت بر سیاست های کلی نظام اگرچه مرتبط 
با مجمع تشخیص مصلحت نظام بوده اما مستقل از آن 
فعالیت داشته و قطعاً وظایف آن را نباید وظایف مجمع 

تشخیص مصلحت دانست.
هیات عالی نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام 
رییس مجمع، محسن  که شامل  دارد  نفر عضو   15
رضایی، مرتضی نبوی ،محمد جواد ایروانی، حسین مظفر، 
احمد وحیدی، مجید انصاری، غلامرضا مصباحی مقدم، 
مصطفی میرسلیم، علی آقامحمدی، احمد توکلی، محمد 
رضا باهنر، داود دانش جعفری، قربانعلی دری نجف آبادی، 

ابراهیم رییسی است.
برنامه مذکور، براساس تفاهم مشترک اقدام نماید و 
مبنای ارزیابی عملکرد سالانه دستگاه ها در بعد شاخص  

های عمومی قرار دهد .

علیرضا محجوب :

موضوع فقرا در مجلس
 و دولت درک نمی شود

جهانگیری تاکید کرد

ضرورت برنامه ریزی برای توسعه 
بخش فناوری اطلاعات و ارتباطات 

حجت الاسلام مصباحی مقدم:

هیات عالی نظارت مستقل از مجمع تشخیص مصلحت نیست

محمد مهدی مظاهری

مصطفی داننده
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رئیس کل گمرک:
بسته ضد تحریمی گمرک برای حمایت از صادرات تهیه شد

دبیر انجمن صنایع همگن نیرومحرکه و قطعه سازان :
قطعه سازان خودرو، راه دور زدن تحریم را می دانند

اقتصاد    ی

سرنوشت تلخ یارانه 12/5 میلیارد دلاری بنزین
سالیانه حدود 12.5 میلیارد دلار صرف تامین یارانه پنهان بنزین می شود که بخش 
عمده آن به دلیل قاچاق روانه جیب قاچاقچیان و کشورهای همسایه شده و بخشی نیز 

به علت تردد خودروهای غیراستاندارد داخلی به هدر می رود.
مصرف بنزین در ایران نسبت به استاندارد جهانی بسیار بالاتر است که ریشه در عوامل 
مختلفی مانند تردد خودروهای بی کیفیت و فاقد استاندارد، ارزانی، پرداخت یارانه پنهان 

توسط دولت و ضعف در فرهنگ سازی مصرف بهینه دارد.
میزان رشد مصرف بنزین به حدی است که راه اندازی پالایشگاه ستاره خلیج فارس 
که بزرگ ترین پالایشگاه میعانات گازی خاورمیانه به شمار می رود نیز نمی تواند در 
آینده نزدیک پاسخگوی نیازهای رو به گسترش باشد و شاید ناچار شویم به سراغ واردات 

گسترده بنزین برویم. 
*پرداخت 38 سنت یارانه پنهان برای هر لیتر بنزین 

مدیر بهینه سازی انرژی در بخش حمل و نقل شرکت بهینه سازی مصرف سوخت 
به خبرنگار اقتصادی ایرنا گفت: سالانه مبلغ هنگفتی صرف پرداخت یارانه سوخت 

می شود که باید فکری برای مدیریت این موضوع و کاهش مصرف کرد. 
ساسان کاظمی نژاد یادآوری کرد: در صورت در نظر گرفتن نرخ 4200 تومانی برای 
دلار، حدود 37 یا 40 سنت یارانه پنهان برای هر لیتر بنزین پرداخت می شود البته این 
یارانه بر مبنای دلار 4200 تومانی است و با محاسبه نرخ ها بر اساس دلار آزاد میزان یارانه 

پرداختی بسیار بیشتر خواهد بود.
وی ادامه داد: با توجه به مصرف روزانه 90 میلیون لیتری بنزین در کشور، روزانه 35 

میلیون دلار یارانه پنهان پرداخت می شود.
کاظمی نژاد گفت: یارانه پنهانی که برای بنزین پرداخت می شود سالانه به بیش از 
12.5 میلیارد دلار می رسد که در صورت ورود 1.5 میلیون خودروی جدید به جاده 
های کشور در سال آینده، میزان یارانه پنهان پرداختی به بنزین به روزانه 45 میلیون لیتر 

و سالانه به حدود 16.5 میلیارد دلار افزایش خواهد یافت.
یارانه به 2 نوع تقسیم می شود، »یارانه مستقیم« به صورت نقدی به افراد پرداخت می 
شود، اما »یارانه پنهان« به صورت غیر نقدی و بدون اینکه به مردم اعلام شود برای تامین 

کالاهای مختلف مانند بنزین توسط دولت هزینه می شود. 
*یارانه ایرانیان در جیب قاچاقچیان 

مجموع مصرف روزانه بنزین در کشور حدود 90 میلیون لیتر است که 10 میلیون لیتر 
از آن به کشورهای همسایه قاچاق می شود.

البته باید توجه داشت که رقم روزانه 10 میلیون لیتر به قاچاق بنزین اختصاص دارد و 
میزان قاچاق گازوییل بحثی جداگانه دارد که باید در جای خود بدان پرداخت.

مهمترین علت افزایش قاچاق سوخت در کشور، بالا رفتن نرخ ارز و ارزانی قیمت بنزین 
و سوخت در ایران نسبت به کشورهای همسایه است.

همزمان با نوسان شدید نرخ ارز که جذابیت قاچاق سوخت افزایش یافته، میزان 
مصرف بنزین در کشور نیز رو به افزایش گذاشته است.

قیمت سوخت در ایران در مقایسه با کشورهای همسایه در حدی است که با وجود 
ریسک بالای قاچاق، باز هم قاچاقچیان نمی توانند از سود این کار چشمپوشی کنند.

بنابراین تا زمانی که این 2معضل رفع نشود، چالش قاچاق بنزین و انواع دیگر سوخت 
همچنان ادامه داشته و ثروت های کشور را روانه جیب همسایگان می کند.

در حالی که پروژه های متعدد اقتصادی کشور به علت کمبود بودجه و اعتبار، نیمه کاره 
رها شده اند، حجم عظیمی از منابع ملی صرف تامین بنزینی می شود که قرار است سود 

آن عاید قاچاقچیان و کشورهای همسایه شود. 
بنابراین باید برای مقابله با این معضل ملی فکری کرد، زیرا در غیر این صورت، باید 

شاهد ادامه خروج منابع ملی به شکل بنزین قاچاق باشیم.

آذری جهرمی هشدارداد: 

کلاهبرداران ارتباطی شیوه های خود را
 تغییر داده اند

کلاهبرداری ارتباطی به شیوه های مختلف ادامه دارد به گونه ای که وزیر ارتباطات 
اعلام کرده این شیادان به روش های تازه تری متوسل شده و اکنون با »انتظار تماس و 

شارژ تلفن همراه« به سراغ مردم رفته اند.
سوءاستفاده از ناآگاهی مردم سبب شده تا همچنان برخی با کلاهبرداری به شیوه 
های مختلف همچون برنده شدن در قرعه کشی و ... از مردم اخاذی کنند و این قصه 
تازه ترین اقدام که »محمدجواد اذری جهرمی« وزیرارتباطات و  سر درازی دارد. در 
فناوری اطلاعات در صفحه توئیتر خود به آن اشاره کرده، کلاهبرداری از طریق تماس 
ناموفق)Missed Call( است. وی نوشت: »قانون بقای کلاهبردار و قاچاقچی، از بین 

نمی روند بلکه از شکلی به شکل دیگر تغییر ابزار می دهند.
 یک روز پیامک کلاهبرداری، این روزها Missed Call و انتظار تماس و شارژ مشترک 
تلفن همراه. روابط عمومی امروز بیشتر توضیح می دهد. با به اشتراک گذاری، مانع ضرر 
مردم شویم.« »رضا باقری اصل« معاون وقت دولت الکترونیک سازمان فناوری اطلاعات 
ایران چند ماه پیش در این رابطه اعلام کرده بود، کلاهبرداری از طریق تماس برخی با 
مردم و اعلام برنده شدن در ازای دریافت خدمات الکترونیکی دولتی، همچنان وجود 

دارد. 
وی تاکید کرد که هیچ جایزه و هدیه ای برای ارائه خدمات دولتی وجود خارجی ندارد 
و دولت برای خدماتی که به مردم ارائه می دهد، هدیه و جایزه تعیین نکرده و نمی کند. 
باقری اصل افزود: درگاه های دولت برای هر نوع پرداختی مشخص بوده و دارای کد 
خزانه داری است؛ در واقع هیچ پرداختی از طریق تماس تلفنی و همچنین اعلام برنده 

شدن، صورت نمی گیرد. 
معاون دولت الکترونیک سازمان فناوری اطلاعات ایران گفت: مردم در صورت چنین 
تماس هایی، ضمن خودداری از اعلام شماره حساب، از پاسخ دادن به درخواست های 
آنان نیز اجتناب کنند. محمدجواد آذری جهرمی وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات نیز 
با اشاره به شیوه های مختلف کلاهبرداری، ابراز امیدواری کرده که چنین موضوع هایی 
با استفاده از شبکه های اجتماعی به اطلاع همه برسد تا حجم زیاد اینگونه کلاهبرداری 

متوقف شود.

رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی مطرح کرد

تقاضای کاذب واحدهای صنفی لوازم خانگی
رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی ادعای فروشندگان مبنی بر عرضه قطره چکانی 
لوازم خانگی از جانب کارخانه ها را رد کرد و گفت: تقاضای کاذب در واحدهای صنفی 

است.
محمد طحان پور اظهار کرد: شرایط جدید کارخانه ها باعث شده مغازه داران توانایی 
خرید نداشته باشند چراکه با توجه به اینکه کارخانه ها باید مواد اولیه خود را به صورت 

نقدی تهیه کنند، فروش اعتباری کالا به مغازه ها را متوقف کرده اند.
وی ادامه داد: از طرف دیگر فروشندگان نیز به دلیل نوسانات قیمت ها، تقاضای خود را 

بالا بردند اما بدلیل کمبود مواد اولیه، لوازم خانگی کمیاب است.
رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی توقف فروش لوازم خانگی در شرکت های 
تعاونی ادارات، سازمان ها و وزارتخانه ها را شاهدی بر ادعای خود مبنی بر فروش نقدی  

کارخانه ها به واحدهای صنفی دانست.
این اظهارات در حالی است که در ماه های اخیر کاهش عرضه لوازم خانگی از سوی 
تولیدکنندگان بارها خبر ساز شده است، تا جایی که در اواسط مرداد ماه و در پی افزایش 
40 درصدی قیمت لوازم خانگی و فروش قطره چکانی در این بازار، ستاد تنظیم بازار 
مصوب کرد تا کارگروهی برای کنترل و رصد وضعیت بازار لوازم خانگی تشکیل شود و به 

تولیدکنندگان برای تامین و بهبود این وضعیت مهلت 15 روزه داد.
همچنین برای پیشگیری از احتکار و انبار لوازم خانگی، مقرر شد دوره زمانی کوتاهی 
برای فعال شدن گارانتی در نظر گرفته شود. به این ترتیب در صورت عدم استفاده از لوازم 

خانگی در دوره زمانی مقتضی پس از فروش، گارانتی کالا ابطال می شود.
گزارش های میدانی از بازار امین حضور نیز نشان می دهد فروشندگان همواره نسبت به 

کاهش عرضه محصولات از جانب تولیدکنندگان و واردکنندگان اعتراض دارند.

معاون وزیر نیرو:

»برق« بهترین صادرات برای حمایت از
 منافع ملی است

معاون وزیر نیرو در امور برق، اقتصاد کشور را متکی بر مواد اولیه دانست و گفت: با 
توجه به اینکه مواد اولیه را بدون تبدیل به محصول نهایی، به فروش می رسانیم، بهترین 

صادراتی که می تواند منافع ملی را محقق سازد، برق است.
»همایون حائری« دیروز در سی و سومین همایش بین المللی برق در محل پژوهشگاه 
نیرو اظهار داشت: در صنعت برق مواد اولیه را تبدیل به برق و سپس صادر می کنیم؛ 

بنابراین درآمدهای حاصل از صادرات برق، از ارزشمندترین درآمدهاست.
معاون وزیر نیرو افزود: در ابر چالش ها، با نزدیک شدن به محدودیت ها، باید مسیرمان 

را تغییر دهیم زیرا در مسیر قبلی حرکت کردن، نمی تواند مساله ما را حل کند.
معاون وزیر نیرو با اعلام اینکه برای تغییر در این مسیرها 10 شاخص در نظر گرفته ایم، 

نخستین شاخص را »تغییر آرایش بخش برق« بیان کرد.
»شاخص بعدی در فضای جدید، درصد انرژی تولیدشده بدون استفاده از سوخت 
فسیلی است؛ این شاخص از کسر بخش های نیروگاهی بخار، آبی و اتمی، بر کل انرژی 

های مصرفی به دست می آید.«
حائری اظهار داشت: »میزان حمایت موثر از بخش خصوصی و جلب مشارکت آنها و 
میزان استفاده از توانایی ها و دارایی های موجود« از دیگر شاخص های تغییر نگاه در 

صنعت برق است.

گزارش :مریم السادات علم الهدی 

با وجود آن که بسیاری تحصیلات دانشگاهی را راهی برای 
کسب شغل تلقی می کنند، آمارها نشان می دهد احتمال 
و  دارد  عکس  رابطه  دانشگاهی  تحصیلات  با  شغل  یافتن 
بیکاری دانش آموختگان آموزش عالی حدود پنج برابر افراد 

بی سواد و کم سواد است.
اینجاست که رابطه تحصیلات و اشتغال اهمیت می یابد 
و می تواند به تصمیم گیری و سیاست گذاری صحیح در این 

زمینه کمک کند.
بازه 10 ساله 1387  آمار در  نیروی کار مرکز  آمار  بررسی 
تا 1396 نشان می دهد میانگین نرخ بیکاری کشور در 10 
سال اخیر 11.86 درصد بوده است، اما این نرخ بین افراد 
در مقاطع مختلف تحصیلی متفاوت است. اگر افراد کشور را 
بر اساس سطح تحصیلات در 3 گروه »بی سواد و کم سواد«، 
مشاهده  دهیم،  قرار  عالی«  »آموزش  و  عمومی«  »آموزش 
دانش آموختگان  به  مربوط  بیکاری  نرخ  بیشترین  می شود 
آموزش عالی با حدود 19 درصد است، در حالی که گروه 
»بی سواد و کم سواد« با نرخی حدود 4 درصد، کم ترین نرخ 
بیکاری را به خود اختصاص داده  اند که این عدد فاصله قابل 

توجهی تا میانگین کشوری یعنی 11.68 درصد دارد.
این در حالی است که ارقام مربوط به آموزش عمومی نیز 
وضعیت بهتری نسبت به آموزش عالی نشان می دهند، به 
طوری که نرخ بیکاری دانش آموختگان آموزش عمومی به 
طور میانگین 10.60 درصد بوده است. اما علت این موضوع 
چیست؟ آیا فرصت های شغلی کشور نیازی به تحصیلات 

رسمی و عالی ندارند؟
*رقابت دانشگاهیان در بازار محدود کار 

می توان به این سؤالات با استفاده از شاخص هایی که در 
مطالعات بازار کار استفاده می شوند، پاسخ داد. به طور کلی 
در مطالعات مربوط به بازار کار، جمعیت در سن کار، در دو 
گروه »غیر فعال« و »فعال« قرار می گیرد. گروه اول افرادی اند 
که شاغل نیستند و به دلایل مختلفی هم در جست وجوی 
شغل نیستند. این افراد از نظر اقتصادی غیر فعال محسوب 
می شوند و در مقابل، گروه فعال، شامل افرادِ شاغل و بیکارانِ 

در جست وجوی کار است.
نکته قابل تأمل این که در 10 سال منتهی به 1396، به 
اقتصادی  لحاظ  به  میانگین 38.22 درصد جمعیت  طور 
فعال بوده اند، یعنی از هر 100 نفر، تقریبا 38 نفر. همچنین 
نرخ  است.  بوده  درصد  نیز 88.32  اشتغال  نرخ  میانگین 
اشتغال، نسبت افراد شاغل به فعال را نشان می دهد. یعنی 

تقریبا 33 نفر از 100 نفر دارای شغل بودند.
دانش آموختگان  گروه  دو  هر  مشارکت  نرخ  حال،  این  با 
بوده  افزایش  این دوره در حال  و عالی در  آموزش عمومی 
سرعت  با  عالی  آموزش  دانش آموختگان  در  افزایش  این  و 
بیشتری صورت گرفته است؛ به طوری که از 48.92 درصد 
رسیده   1396 سال  در  درصد   56.89 به   1387 سال  در 
است. اما باید دید که این دانش آموختگان جدید، به جمعیت 
بیکار اضافه شده اند یا در یافتن موقعیت های شغلی موفق 
بودند؟ این موضوع را می توان با تحلیل نرخ اشتغال بررسی 

کرد.
*فارغ التحصیلان دانشگاهی در صف جست وجوی کار
 1396 تا   1376 سال های  در  اشتغال  نرخ  بررسی 
نشان دهنده ثبات این شاخص است و این موضوع می تواند 
تا حدودی نگران کننده باشد؛ چرا که به معنای تلاش های 
ناموفق در یافتن شغل و افزایش درصد بیکاران در جمعیت 
فعال است. به عبارت دیگر، در حالی به جمعیت فعال اضافه 
می شود که تعداد شاغلان تقریبا بدون تغییر بوده و جمعیت 

را طولانی تر  کار  تنها صف های جست وجوی  فعال جدید، 
می کنند. این نگرانی زمانی تشدید می شود که نرخ اشتغال 
دانش آموختگان آموزش عالی همواره در این 10 سال مقادیر 

کم تری را نسبت به سایر گروه ها نشان داده است.
مصطفی سلیمی فر، عضو هیأت علمی دانشکده اقتصاد 
دانشگاه فردوسی در این ارتباط از رشد نامتناسب آموزش 
جذب  عدم  دلیل  و  می گوید  سخن  کشور  اقتصاد  و  عالی 
و  رشد  عدم  را  کار  بازار  در  دانشگاهی  فارغ  التحصیلان 
توسعه کافی اقتصاد ایران در مقابل رشد بالای کمی تعداد 

فارغ التحصیلان دانشگاهی می داند.
*ناهمخوانی خروجی دانشگاه ها با اقتصاد کشور

وی با مقایسه تعداد فارغ التحصیلان رشته های مهندسی 
تعداد در دو کشور  این  بیان کرد  ایالات متحده  و  ایران  در 
به هم نزدیک است، به صورتی که این آمار در ایران حدود 
234 هزار و در آمریکا حدود 238 هزار نفر است. اما مقایسه 
اندازه اقتصاد این دو کشور، نشان  از رشد کمی ناهمخوان 
فارغ التحصیلان با ویژگی های اقتصاد ایران دارد. به طوری 

که حجم اقتصاد آمریکا یعنی GDP این کشور بیش از 44 
برابر ایران است.

بی سواد  یعنی  اول  گروه  داد  توضیح  ادامه  در  سلیمی فر 
روزمره  خدمات  خود،  مهارت  سطح  به  توجه  با  کم سواد  و 
اقتصاد را تأمین می کنند و دستمزد های پایین تری را انتظار 
دارند و نیز به دنبال موقعیت های شغلی مربوط به نیروی کار 
ساده هستند و این موجب می شود نرخ بیکاری در این گروه 

پایین تر باشد.
همخوانی  عدم  دانشگاه  علمی  هیأت  عضو  این 
فارغ التحصیلان دانشگاهی با نیازهای بازار کار را دلیل اصلی 
بالا بودن نرخ بیکاری در این گروه دانست و اضافه کرد این 
نا همخوانی چه در کمیت و چه در کیفیت دانش آموختگان 

دانشگاه ها وجود دارد.
*جذب دانشجو با نگاه به بازار کار

وی به عنوان راهکار، گسترش آموزش های فنی و حرفه ای 
را به جای رشد کمی دانشگاه ها توصیه کرد و افزود نیاز بازار 
کار کشور امروزه بیشتر نیروی کار با مهارت های عملی است. 
در  را  رکود  شرایط  از  خروج  و  اقتصادی  رونق  که  چند  هر 
ایجاد فرصت های جدیدی اشتغال و جذب دانش آموختگان 

دانشگا ه ها و مراکز آموزش عالی کشور مؤثر دانست.
رشته های  برخی  خالی  ظرفیت  به  اشاره  با  سلیمی فر 
کم طرفدارتر و همچنین رشته هایی که تقاضای کم تری در 
بازار کار برای آن ها وجود دارد افزود محدودیت پذیرش در این 
رشته ها و سیاست گذاری با هدف تشویق و هدایت افراد برای 
شرکت در دوره های فنی  و حرفه ای می توانند شاخص های 

بازار کار را بهبود دهند.
*نقش دانشگاه ها در اشتغال فارغ التحصیلان

وی بازگشت رونق به اقتصاد را با دنبال کردن سیاست های 
فارغ التحصیلان  بیکار  در کاهش جمعیت  رکود،  از  خروج 
دانشگاهی فعلی مؤثر دانست و در ادامه به نقش گسترش 
استارت آپ ها، مراکز رشد و شرکت های دانش بنیان در ورود 
بخشی از فارغ التحصیلان دانشگاهی به بازار کار اشاره کرد و 
افزود: رویکرد حمایت از تولید داخلی، کاهش آمار بیکاری را 

به دنبال خواهد داشت.
وی صنعت پوشاک را در این زمینه مثال زد و با اشاره به 
از  آمارهای موجود در این صنعت گفت: حدود 75 درصد 
پوشاک کشور وارداتی هستند در صورتی که برآوردها نشان 
می دهند اگر این نسبت به نفع تولید داخلی تغییر کند 700 
پیش گرفتن چنین  در  با  که  ایجاد خواهد شد  هزار شغل 
شغلی  فرصت های  نیز  کالاها  سایر  با  رابطه  در  رویکردی 

بیشتری فراهم خواهد شد.

پیش شرط های خروج فارغ التحصیلان دانشگاهی از صف بیکاران

هر که علمش بیش، شغلش کمتر!

به اعتقاد بسیاری از فعالان ،قیمت خودروها به تدریج با کاهش هر چه بیشتری روبرو 
خواهد شد.

  بازار خودرو همواره از عرصه هایی به شمار می رود که رصد قیمت ها در آن با 
حساسیت بسیاری دنبال شده و این قاعده و قانون نانوشته در حال حاضر نیز تداوم 
دارد. به واقع،نیاز مبرم و جدی خانوارها به خودرو باعث شده تا حساسیت ها نسبت به 
نوسانات قیمت اتومبیل در کشور تشدید شود و به تبع با افزایش افسار گسیخته قیمت 

خودرو در بازار،بسیاری از متقاضیان خرید نیز آشفته می شوند.
 طی ماه ها و هفته های گذشته،افزایش نرخ ارز،بستر برخی سودجویی ها را برای 

سوداگران بازار اتومبیل هموار ساخت.
در این میان،بسیاری از فعالان بازار خودرو ، به حبابی بودن قیمت ها اذعان کرده و 
روند افزایشی آن را غیر معقول خوانده اند،اما کم نبودند افرادی که به گمان افزایش هر 

چه بیشتر قیمت ها،به خرید خودرو و سرمایه گذاری در این عرصه مبادرت ورزیدند.
در طی هفته های اخیر با کاهش نرخ ارز،قیمت خودرو نیز روند نزولی به خود گرفت و 
حالا سوال بسیاری از متقاضیان و حتی عرضه کنندگان)فروشندگان خُرد و افرادی که 
در این حوزه سرمایه گذاری کرده اند(حول این محور می چرخد که چشم انداز قیمت 

خودرو چه خواهد بود؟
چندی پیش،سعید مُوتَمِنی،رئیس اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان خودروی 
تهران،در گفت و گو با رسانه ها،روند افزایشی قیمت ها را حبابی عنوان کرد و بر کاهش 

قیمت ها تاکید ورزید.
به واقع،فاصله قیمتی میان کارخانه تا بازار و شکاف ایجاد شده آنچنان غیر طبیعی و 

افسار گسیخته بود که بسیاری از مردم مات و مبهوتِ این نوسانات شده بودند.
رئیس اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان خودوری تهران قریب به سه ماه پیش 
گفت:در گذشته نیز شاهد دو نرخی شدن و اختلاف قیمت میان کارخانه و بازار بوده 

ایم اما ضریب این اختلاف آنچنان جدی و شدید نبود.
وی در تشریح افزایش قیمت خودرو می گوید:وقتی نقدینگی در جامعه افزایش 

می یابد و در چنین بستری،خودروسازان نیز عرضه را به میزان کافی حفظ نمی کنند به 
تبع نقدینگی به سمت کالاهایی سوق پیدا می کنند که گمانه زنی و ذهینت جامعه بر 

این است که احتمال افزایش قیمت ها در آن بالاست.
موتمنی،چندین ماه پیش به متقاضیان خرید خودرو توصیه کرد که تا زمان متعادل 

شدن قیمت ها از خرید اتومبیل اجتناب کنند.
مدیرکل دفتر صنایع خودرو و نیروی محرکه وزارت صنعت،معدن و تجارت نیز درآن 
مقطع با اعلام عرضه و پیش فروش خودرو در آینده ای نزدیک از افزایش عرضه اتومبیل 

خبر داد.
حالا پس از فعل و انفعالات بسیار در بازار خودرو و ارز،از قریب به دو تا سه هفته 
پیش،روند کاهشی قیمت اتومبیل در بازار کلید خورده و کم نیستند افراد و گروه هایی 
که با ذهنیت افزایش افزون تر قیمت اتومبیل و با هدف کسب سود بیشتر به خرید 

خودرو مبادرت ورزیده بودند،در تکاپوی فروش آن هستند.
خودرو در سراشیبی اُفت قیمت

نادر قاضی پور در خصوص اثرات سقوط قیمت دلار در بازار خودرو و سایر محصولات، 
اظهار کرد: کارمندان، معلم ها، کارگران و نظامیان بر مبنای ریال حقوق خود را دریافت 

می کنند اما بازاریان بر اساس نرخ دلار قیمت محصولات را در بازار عرضه می کنند.
عضو کمیسیون صنایع و معادن در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه حقوق 
بگیران بر مبنای ریال در نوسانات نرخ ارز متضرر شده اند، گفت: با کاهش نرخ ارز باید 
افزایش های کاذبی که برخی افراد در بازار از جمله بازار خودرو ایجاد کرده  اند کاهش 

پیدا کند تا از زیان روز افزون کارگران و جامعه جلوگیری شود.
شاهد کاهش 10 تا 15 درصدی قیمت ها در بازار خودرو هستیم

محمد رضا کیانی،یکی از فعالان عرصه خرید و فروش خودرو در استان البرز، اظهار 
کرد : افزایش نرخ خودرو آنچنان غیر طبیعی بود که در کاهش آن تردید چندانی وجود 
نداشت و بسیاری از افراد باسابقه و مجرب این بازار،به کاهش قطعی قیمت خودرو تاکید 

می کردند.
وی افزود:در شرایطی که شاهد کاهش 10 تا 15 درصدی قیمت ها در بازار خودرو 
هستیم ،بسیاری از افراد و گروه هایی که با نگاه سرمایه ای به خرید اتومبیل مبادرت 

ورزیده بودند،با تعجیل در جایگاه فروشنده و عرضه کننده قرار گرفته اند.
کیانی گفت:با ثبات هر چه بیشتر در بازار ارز،یقینا شاهد کاهش هر چه بیشتر قیمت 
خودرو خواهیم بود و به اعتقاد بنده همین تحلیل و گمانه زنی،خریداران دیروز خودرو را 

به فروشندگان جدی امروز تبدیل کرده است.
این فعال در عرصه خرید و فروش خودرو افزود:به زعم بنده،همچنان ظرفیت بیشتری 
و تحمل هر چه  و متقاضیان در صورت صبر  دارد  تنزل قیمت خودرو وجود  برای 

بیشتر،اتومبیل را ارزان تر از نرخ فعلی می خرند.
خریدارن از هجوم به بازار خودرو پرهیز کنند

سید جواد حسینی کیا،نماینده مردم کرمانشاه و عضو هیات رئیسه کمیسیون صنایع 
و معادن مجلس شورای اسلامی نیز در گفت وگویی،در تشریح دلایل و عوامل موثر در 
افزایش قیمت خودرو گفت:عدم عرضه مناسب و کافی از سوی خودروسازان، مافیای 

خودرو،نوسانات نرخ ارز و تعجیل مردم برای خرید خودرو از نمونه عواملی است که 
باعث بالا رفتن فزاینده قیمت خودرو طی ماه های اخیر شد.

به زعم وی در شرایطی که حجم نقدینگی کشور قریب به 1700 هزار میلیارد تومان 
برآوُرد می شود،انتظار می رود با برنامه ریزی مدون و اصولی،نقدینگی مذکور به سمت 

تولید هدایت شود تا به تبع آن از بروز تلاطمات اینچنینی در بازار پیشگیری شود.
عضو هیات رئیسه کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی گفت:اجتناب 
مردم از هجوم به بازار خودرو برای خرید آن از دیگر عوامل موثر در منطقی و با ثبات تر 
شدن قیمت اتومبیل خواهد بود و به موازات این ضرورت می طلبد سامانه ای شفاف با 
نظارت سازمان بازرسی،طراحی و در چارچوب و قالب آن،خودروسازان موظف و مکلف 

به فروش و عرضه شوند.
متاسفانه یکی از پدیده ها و رفتارهای تلخی که در طی ماه های گذشته از سوی بخش 
قابل توجهی از مردم شاهد آن بودیم به تقاضای فراتر از قاعده مردم برای خرید برخی 

کالاها و محصولات معطوف می شود.
بصورت طبیعی،در چنین شرایطی،نظام عرضه و تقاضا دچار اختلال می شود و این 
فعل و انفعالات قیمت ها را تحت تاثیر قرار خواهد داد ، به واقع اجتناب مردم از خرید 
خودرو در شرایط فعلی،از ضروریاتی است که قَطعِ به یقین در کنترل قیمت ها،نقش 

بسزایی ایفاء می کند.
لذا انتظار می رود با پرهیز مردم از خرید خودرو در شرایط فعلی،روند کنترل قیمت 

اتومبیل بیش از پیش تسریع و تسهیل شود.
قیمت گذاری بدون ضابطه برخی سایت ها در فضای مجازی

حسین محمدی نیا،یکی از فعالان بازار خودرو در گفت و گویی ،با اشاره به فعالیت 
برخی سایت ها و کانال ها در حوزه بازار خودرو و قیمت گذاری های بی ضابطه و 
سوداگرانه آنها گفت:وقتی در فلان سایت،بدون هیچگونه قاعده ای قیمت پژوی 
405 ،70 میلیون تومان لحاظ می شود،متاسفانه برخی مردم نیز به این قمیت گذاری 
استناد می کنند و همین نارسایی بر پیچیده و ملتهب تر شدن فضای حاکم بر بازار 

منتهی می شود.
وی افزود:انتظار می رود،در اسرع وقت نسبت به نظارت هر چه دقیق تر بر چنین 

سایت هایی اقدامات لازم صورت بگیرد.
محمدی نیا گفت:افزایش قیمت خودرو،برگرفته از یک عامل خاص و واحد نیست و 
در واقع مجموعه ای از عوامل به هم پیوسته باعث چنین شوک هایی می شود،اما به 
زعم بنده،سوداگری و سودجوئی برخی از دلالان و عرضه کنندگان از یکسو و هراس 
مردم از بالا رفتن هر چه بیشتر قیمت ها و شتاب زدگی برای خرید خودرو از عواملی به 
شمار می رود که نقش بسزایی در نوسانات قیمت خودرو ایفاء می کند و در صورت مهار 
و کنترل این دو مولفه،شاهد ثبات هر چه بیشتری در این بازار خواهیم بود. امید آن می 
رود با نظارت هر چه بیشتر دستگاه های ذی ربط و ایفای نقش صحیح مردم در چنین 
فضاها و تلاطماتی،ثبات واقعی در بازار حاکم شود که با حصول این امر سود و منافع 
اکثریت مردم که قطعا بر منافع قشری اَقَلیتی ، ارحج تر است،تامین می شود و از کلیت 

و بَرآیَندِ این امر،اقتصاد کشور و جامعه در سطح کلان منتفع خواهد شد.

مردم در انتظار کاهش قیمت خودرو 

 دلالان همچنان درصدد آشفته کردن بازار  خودروهستند

گمرک  تحریمی  ضد  بسته  گفت:  ایران  گمرک  کل  رئیس 
برای حمایت از صادرات تدوین شده است و از همه ظرفیت ها 

تقویت بخش تولید و رونق صادرات استفاده می شود.
تفویض  های  دستورالعمل  کرد:  تاکید  عسگری«  »فرود 
اختیار ورود موقت و استرداد حقوق ورودی در شیوه نامه ای 
در  که  شده  ابلاغ  کشور  سراسر  گمرکات  به  و  تنظیم  جدید 
ورود  برای  قبلی، تسهیلات گمرکی  با دستورالعمل  مقایسه 
موقت کالا و استرداد حقوق ورودی با هدف حمایت از تولید 

و صادرات در 17 بند افزایش یافته است.
به گفته وی، کالا هایی که به صورت ورود موقت به کشور وارد 

می شوند، مشمول ضوابط ثبت سفارش نیستند.
وزارت صنعت،  و  با تشخیص گمرک  »اگر کالای صادراتی 
معدن و تجارت، از محل کالای ورود موقت تولید شده باشد 
و واردکنندگان ارزی از دولت بابت ورود موقت کالاها دریافت 

نکنند، مشمول هیچ یک از محدودیت ها و موانع صادراتی 
نیست که این مصوبه ابلاغ شده است.«

عسگری گفت: محدودیت ها در شیوه نامه جدید نسبت به 
قبل برطرف شده و گمرک بر اساس اهداف از پیش اعلام شده 

برای حمایت از تولید کنندگان و صادرات گام برداشته است. 
رئیس کل گمرک ایران در تشریح بخشی از تسهیلات جدید 
گمرکی برای حمایت از تولید و صادرات بر اساس ماده 51 
قبلی،  نامه  شیوه  در  کرد:  خاطرنشان  گمرکی،  امور  قانون 
اختیار صدور و تمدید مجوز ورود موقت به تعداد محدودی 
از گمرکات اجرایی کشور تفویض شده بود، در حالی که در 
دستورالعمل اخیر این اختیار به همه ناظران و مدیران گمرکات 

مراکز استان ها تفویض شده است.
تفویض  در  را  کالاها  دامنه  شدن  تر  گسترده  عسگری، 
اختیار اخیر از دیگر مزایای آن برشمرد و گفت: مهلت اعتبار 
مجوزهای ورود موقت در شیوه نامه قبلی سه ماه در نظر گرفته 
شده بود که به دلیل حمایت از واحدهای تولیدی و تسهیل 
جریان ترخیص مواد اولیه مورد نیاز، مهلت استفاده از مجوز 
ورود موقت طی دستورالعمل اخیر به چهار ماه افزایش یافته 

است. 
»در صورت درخواست ذینفع، مهلت اشاره شده 2 ماه دیگر 

نیز قابل تمدید است.«
رئیس کل گمرک ایران اظهار داشت: با الکترونیکی شدن 
در گمرک، عملیات  کالا  تشریفات صادرات  مراحل مختلف 
صادرات در بستر الکترونیکی و به صورت دور اظهاری انجام 

می گیرد. 
وی ادامه داد: صادرکننده پس از اظهار کالای خود به صورت 
الکترونیکی، ارزیابی کالا در محل را از گمرک درخواست می 
کند و بدون مراجعه حضوری، مراحل تشریفات صادرات انجام 

می شود.
»همچنین در صورت نیاز به مجوزهای موردی، مراحل انجام 

کار از طریق پنجره واحد مجازی انجام می شود.«

دبیر انجمن صنایع همگن نیرومحرکه و قطعه سازان، گفت: 
اگر حمایت های داخلی وجود داشته باشد، قطعه سازان در 

دوران تحریم، مشکلی برای تامین قطعات نخواهند داشت.
دو خودروساز بزرگ کشور، در ماه های اخیر در سه مرحله 
حدود 150 هزار دستگاه خودرو پیش فروش کرده اند که قرار 
است در طول یک سال به متقاضیان تحویل شود. این میزان 
پیش فروش سبب شده تا برخی بویژه دلالان و واسطه های 
خودرو بحث ناتوانی قطعه سازان در تامین نیاز خودروسازان 
در دوره تحریم را مطرح کنند در حالی که دبیر انجمن صنایع 
می دهد  خاطر  اطمینان  قطعه سازان،  و  نیرومحرکه  همگن 

قطعه سازانِ بخش خصوصی راه دور زدن تحریم را می دانند.
آرش محبی در گفت وگو با ایرنا افزود: اگرچه خودروسازان 
هنوز به تعهدات قرارداد شان با قطعه سازان عمل نکرده اند، اما 

در حال حاضر تولید قطعات ادامه دارد.
وی با تاکید بر اینکه خودروسازان باید زودتر به تعهدات خود 
عمل کنند، افزود: اکنون تولید ادامه دارد، اما با ظرفیت کمتر 
که آن هم فقط به این دلیل که خودروسازان به تعهداتشان 
عمل نکرده اند و حتی با همان قیمت های قدیم بدهی جاری 

و معوق دارند.
میان  مشکلات  حل  درباره  امیدواری  ابراز  با  محبی نژاد 
خودروسازان و قطعه سازان، گفت: این مساله موضوع تازه ای 
نیست؛ مشکل ما بیش از تحریم مشکلات داخلی است که 

امیدواریم در اسرع وقت برطرف شود. 
»در حال حاضر نگران تحریم ها نیستیم، تحریم مشکل ثانویه 

است و قطعه سازان برای آن راه حل دارند.«
* حل مشکل نقدینگی و اصلاح قیمت ها، دو خواسته 

قطعه سازان
به گفته دبیر انجمن صنایع همگن نیرومحرکه و قطعه سازان، 
در صورتی که مسائل مربوط به نقدینگی حل شود و اصلاح 
قیمت قطعات صورت پذیرد، بخش زیادی از موانع برطرف 

می شود.

محبی افزود: پس از نقدینگی و اصلاح قیمت ها، موضوع 
واردات و گمرک به میان می آید که نیمی از این مشکل نیز در 
داخل کشور قابل حل است. اگر این مشکلات برطرف شود، 

بخش خصوصی راه مقابله با تحریم را می داند.
وی یادآورشد: بخش خصوصی در دوره تحریم های اول نیز 
نمی شود  البته  کند؛  پیدا  را  راه خود  که می تواند  کرد  ثابت 
انتظار داشت ما در داخل کشور دست قطعه ساز را ببندیم اما 
انتظار داشته باشیم با تحریم مقابله کند.  »اگر حمایت داخلی 
وجود داشته باشد، قطعه سازان خصوصی روش های شکستن 
تحریم و دور زدن تحریم را پیدا می کنند.« محبی نژاد گفت: 
خودروسازان باید به تعهداتشان عمل کنند. اگر قطعات مورد 
نیاز به موقع تامین شود و گمرک برای ترخیص آن ها همکاری 
بر  خودروسازان  نیاز  تامین  برای  مشکلی  قطعه سازان  کند، 

اساس برنامه پیش فروش نخواهند داشت.



سه شنبه -اول آبان ماه 1397-    سال بیست  و یکم -   شماره 4673 ورزشی44

اندوه و ناراحتی عجیب پلنگ جویبار روی سکوی سوم

حسنیزدانی؛فلزاوطلاستوبرمیگردد!

حسن یزدانی به هدف همیشگی اش که کسب خوشرنگ ترین مدال بود، نرسید؛ اما شاید 
این مدال با یک چاشنی یک شکست تلخ تلنگری برای این نابغه برای آینده باشد.

منصور برزگر که همواره به عنوان حامی و مدافع رسول خادم کنار کشتی بوده، این بار می گوید 
حسن یزدانی باید با تدبیر کادرفنی مقابل کشتی گیر آمریکایی روی تشک می رفت. با اینکه روز 
یکشنبه  نابغه جویباری احیا شد و با ۳ کشتی مقتدرانه به مدال برنز جهان دست پیدا کرد؛ اما 
ویدیوها و عکس هایی که از او منتشر شده، نشان می دهد که به هیچ وجه از کسب این مدال 

راضی نیست و با چهره ای ناراحت روی سکو رفته است.
البته این برنز هم به راحتی به دست نیامد. حسن یزدانی بعد از اینکه ۲ کشتی را در شانس 
مجدد با اقتدار پشت سر گذاشت و ۱۰ بر صفر پیروز شد، در رده بندی از بدشانسی بار دیگر باید 
با یک حریف قدر کشتی می گرفت؛ در حالی که در سوی دیگر جدول نمایندگان اسپانیا و کره 

جنوبی برای برنز تلاش می کردند. 
کوراگلیف روس گویا برای ضربه زدن و شکست یزدانی با روش های غیرفنی روی تشک آمده 
بود. وقتی این کشتی گیر روسی دید که زورش به نابغه ایرانی نمی رسد، چند باری با دست به 
صورت او ضربه زد و از داور هم اخطار گرفت. فقط کافی بود که کوراگلیف یک بار دیگر چنین 

حرکتی را تکرار کند تا به خاطر ۳ اخطاره شدن دیسکالیفه شود.
حسن یزدانی با توصیه های خادم این بار دیگر بی محابا حمله نمی کرد و گویا چشمش 
ترسیده بود. با اینکه در حمله بازهمان پلنگ همیشگی را می دیدیم؛ اما از نظر ذهنی شکست 
برابر تیلور کاملا روی حسن تاثیر گذاشته بود و او نمی خواست به هر قیمتی کشتی را با امتیاز 

عالی به اتمام برساند.
دیدیم که چند باری هم کشتی گیر روسی روی زیرگیری یزدانی قصد داشت کُنده این آزادکار 

ایرانی را بالا بکشد؛ اما با هوشیاری حسن چنین اتفاقی نیفتاد و خودش به پُل رفت.
این کشتی با اختلاف زیاد به سود حسن یزدانی به اتمام رسید تا او بعد از کسب مدال نقره 
و طلای جهان این بار برنزی شود؛ اما رفتار او و حتی مربیانش نشان می داد که تنها طلای 
بوداپست یزدانی را راضی می کرد. حتی روی سکو هم حسن یزدانی با چهره ای درهم حاضر 
شد و به شکلی عجیب به درخواست دیوید تیلور برای گرفتن عکس یادگاری هم پاسخ رد داد و 

زودتر از سایرین سکوی وزن ۸۶ کیلوگرم را ترک کرد.
اما واقعا دلیل شکست حسن یزدانی برابر دیوید تیلور چه بود؟ جدا از آمادگی بالای کشتی گیر 
آمریکایی، قطعا آزادکار ایرانی که در این چند سال به خاطر نمایش بی نظیر خود لقب نابغه را با 
خود به یدک می کشد، ایرادهایی داشته؛ وگرنه از نظر فنی و بدنی که او همین حالا هم آماده 

ترین کشتی گیر ایران به حساب می آید.
منصور برزگر که به عنوان عضو شورای فنی تیم های ملی کشتی آزاد رابطه نسبتا نزدیکی هم با 
حسن یزدانی دارد، در این باره می گوید: »رسول خادم و سایر اعضای کادرفنی باید برای مبارزه 
با این کشتی گیر آمریکایی در روز اول برنامه ریزی دقیقی می کردند. مشخص بود که تیلور آمده 
بود تا در تایم دوم به حسن ضربه بزند و همین کار را هم کرد؛ اما چرا ما برای ۳ دقیقه دوم برنامه 
ریزی نکرده بودیم؟  در چنین کشتی سخت و حساسی باید با برنامه وارد شد؛ نه اینکه یزدانی از 
همان ابتدا برود تا کشتی را ۱۰ بر صفر کند. قطعا برای اینکه حسن یزدانی در آینده بخواهد این 

کشتی گیر را شکست دهد، باید تاکتیک خود را تغییر دهد.«
وی همچنین با اشاره به کسب مدال برنز می افزاید: »البته که کسب مدال برنز هم ارزشمند 
است. حسن یزدانی نباید روحیه اش را از دست بدهد. به هر حال او در این چند سال عالی کرده 
و همه بار کشتی را یه تنه به دوش کشیده است. شاید هم کمی به خاطر این فشارهای بیش 

از حد اذیت شده و یکی از دلایلش شکستش برابر آن آمریکایی همین موضوع بوده است.«
برزگر در پایان درباره آینده صحبت می کند: »هیچ چیز تمام نشده و هنوز یزدانی راه زیادی 
دارد تا به قهرمانی های دیگری برسد. اگر حسن می خواهد در المپیک ۲۰۲۰ قهرمان شود، 
باید تحقیق بیشتری روی رقبایش بکند. دفعه قبلی هم که در جام جهانی کرمانشاه به این 
آمریکایی باخت، همه به دنبال یک بهانه بودیم و گفتیم که بدنش آماده نبود. این بار که در دور 
اول به این کشتی گیر برخورد کرد. بدن این آمریکایی زهردار است و در سایر کشتی ها نیز دیدیم 

که او در اواخر کشتی حریفانش را خسته می کند و به آنها ضربه می زند.«

استیلی:باکیروشاختلافندارم

مدیر تیم فوتبال امید ایران در واکنش به حاشیه هایی که بین او و سرمربی تیم ملی بزرگسالان 
به وجود آمده است، گفت: هیچ اختلافی میان من و کارلوس کی روش وجود ندارد و تلاش 

کردیم به خاطر منافع تیم ملی آرامش را برقرار کنیم.
حمید استیلی روز دوشنبه در حاشیه گرامیداشت قهرمانان رقابت های پاراالمپیک در گفت 
و گو با خبرنگاران اظهار داشت: مهدی تاج رئیس فدراسیون فوتبال با من و کی روش صحبت 

کرده است و تلاش هر سه ما برای ارتقای فوتبال ملی ایران خواهد بود.
حمید استیلی مدیر تیم فوتبال امید ایران هفته گذشته به خاطر مصاحبه خود در خصوص 
امکانات کمپ فدراسیون و عدم استفاده تیم های پایه از آن، به شدت مورد انتقاد کی روش و 
دستیار او قرار گرفت.  وی در خصوص دیدار پرسپولیس و السد قطر در مرحله نیمه نهایی لیگ 
قهرمانان آسیا نیز گفت: پرسپولیس بازی بسیار سختی را در پیش رو دارد و نتیجه این مسابقه 
قابل پیش بینی نیست.  سرمربی اسبق پرسپولیس گفت: حضور پرشور هواداران می تواند 
باعث بالا رفتن انگیزه بازیکنان شود. خوشبختانه در دیدار رفت السد را در قطر شکست دادیم و 

با خیالی راحت تر به مصاف این تیم خواهیم رفت. 
وی تصریح کرد: بازیکنان نباید دراین دیدار  دچار غرور شوند چون این مساله می تواند ضربه 
سنگینی به پرسپولیس وارد کند. بازیکنان روحیه بسیار خوبی دارند و این بزرگترین نقطه قوت 

پرسپولیس است.
استیلی که به تازگی عضو کمیته فنی فدراسیون فوتبال شده در خصوص این سمت اظهار 
داشت: در حال حاضر تمرکز ما روی فعالیت های تیم امید است و تا کنون توانستیم بیش از 

۲۰۰ بازیکن را زیر نظر بگیریم. 
وی در خصوص برنامه های تیم فوتبال امید ایران گفت: در ماه آینده یک بازی دوستانه با 

تیم امید عمان خواهیم داشت و پس از آن هم یک اردو بسیار خوب در تهران برگزار می کنیم. 
استیلی مشکل اصلی تیم امید را انتخاب بازیکنان عنوان کرد و افزود: هدف ما انتخاب بهترین 

نفرات فوتبال ایران بوده و به همین دلیل کار برای ما دشوار شده است. 
مدیر تیم فوتبال امید ایران با تقدیر از عملکرد فوق العاده کاروان ایران در بازی های پاراآسیایی 

جاکارتا اعلام کرد باید مدیون زحمات این عزیزان باشیم. 

سرمربی تیم فوتبال السد قطر :

بهتهرانآمدهایمکهبهفینالصعودکنیم
سرمربی تیم فوتبال السد قطر با بیان اینکه تیمش بازی بزرگ و سختی با پرسپولیس در پیش 

دارد، گفت: شک نکنید به تهران آمده ایم که به فینال صعود کنیم.
اسوالدو فریرا  دیروزدر نشست خبری پیش از بازی  پرسپولیس و السد قطر در مرحله نیمه 
نهایی لیگ قهرمانان آسیا گفت: از اینکه مجددا به تهران آمده ام، خوشحالم. ما فردا  بازی 

سخت و بزرگی با پرسپولیس در پیش داریم.
سرمربی السد درباره میزان شانس تیمش برای صعود به فینال در بازی با پرسپولیس گفت: 
بازی های قبلی با این متفاوت بود. برای این بازی انگیزه زیادی برای بردن داریم. می خواهیم 

پرسپولیس را شکست بدهیم و به فینال برسیم. 
فریرا درباره جو ورزشگاه آزادی تاکید کرد: در بازی رفت بهتر از پرسپولیس بودیم. برای بازی 

در جو آزادی آماده هستیم. امکان دارد در همین ورزشگاه حتی بهتر از بازی اول خود باشیم. 
وی ادامه داد: در این بازی نیاز است که حساسیت داوری بیشتری داشته باشیم چون بازی به 

مراتب مهمتر است. انتظار داریم داوران در سطح بالایی باشند و مشکلی پیش نیاید.
سرمربی السد گفت: برای هر دو تیم و بخصوص ما بازی سختی خواهد بود. ما جز بردن راهی 
نداریم. آنها هم می خواهند به فینال برسند. باید تا آخرین توانمان برای برد بجنگیم. امیدوارم 
داوران در بازی فردا بیطرف سوت بزنند. می دانیم که پرسپولیس چه تیم قدرتمندی است. 
پرسپولیس بازیکنانی در جام جهانی هم داشته و تجربیات بین المللی بیشتری دارند. فکر می 
کنم می توانیم در بازی فردا پیروز و در نهایت قهرمان آسیا شویم. فردا می جنگیم تا به خواسته 

خود برسیم. 
فریرا تصریح کرد: می دانیم که پرسپولیس دو شانس دارد ولی ما یک شانس داریم. باید برنده 
باشیم ولی آنها با تساوی هم می توانند صعود کنند. وقتی بازی شروع می شود نباید به چیز 
دیگری فکر کرد. سعی می کنیم نسبت به بازی قبل خوشحالتر از زمین خارج شویم. فقط یک 

راه داریم و آنهم بردن است. اگر شما جای من بودید چه کار می کردید؟ 
سرمربی السد درباره حضور بازیکنان السد در زمین دو ساعت پیش از مسابقه و دلیلش برای 
این کار تاکید کرد: به خاطر جو سنگین آزادی و اینکه می خواستم بازیکنانم به اتمسفر ورزشگاه 
عادت کنند. شک نکنید که می خواهیم به فینال برویم. آمده ایم که به فینال برویم. امیدوارم در 

انتهای این دو بازی ما پیروز بشویم. 

آیا رویای سرخ پوشان رنگ واقعیت می گیرد؟

پرسپولیس یک گام تا پایان انتظار

تیم فوتبال پرسپولیس امروز در دور برگشت مرحله نیمه نهایی لیگ قهرمانان 
آسیا از السد قطر پذیرایی می کند که فقط یک گام تا پایان دادن به سال ها 

انتظار و صعود به فینال این رویداد مهم فاصله دارد.
سرخپوشان پایتخت که با وجود محرومیت از پنجره نقل و انتقالات و کمبود 
بازیکن عملکرد درخشانی را تا به امروز از خود برجای گذاشته اند، عصر سه 
با حمایت هزاران هوادار خود در ورزشگاه آزادی و میلیون ها نفر در  شنبه 

سراسر ایران به استقبال السد می روند.
منطقی،  استراتژی  اتخاذ  با  رفت  دیدار  در  ایوانکوویچ«  »برانکو  شاگردان 

تیم متمول و پرستاره السد را از کار انداختند و در فرصتی مناسب با گلزنی 
»علی علیپور« به میزبان ضربه زدند تا با پیروزی ارزشمند یک بر صفر دوحه را 
ترک کنند. اکنون قهرمان فوتبال ایران این فرصت را دارد تا در دیگ جوشان 
»بغداد  عفیف«،  »اکرم  »ژاوی«،  چون  السد  های  ستاره  آزادی،  ورزشگاه 
بونجاح« و »گابی« را اسیر خود کرده و برای نخستین بار جواز حضور در لیگ 

قهرمانان آسیا را کسب کند.
با این حال نماینده ایران نباید با برد یک بر صفر دیدار رفت، همه چیز را تمام 
شده بداند. السد تیمی با بازیکنان بین المللی و گرانقیمت است که می تواند 

هر لحظه بازی را تغییر دهد.
از ۸۰ هزار  را در حضور بیش  توانست استقلال  تیم در مرحله قبلی  این 
تماشاگر ورزشگاه آزادی با نتیجه، سه بر یک شکست دهد و این مهم نشان می 

دهد که پرسپولیس نباید به هیچ عنوان حریف را دستکم بگیرد.
وجود  با  نیا«  کامیابی  »کمال  که  است  این  پرسپولیس  برای  خوب  خبر 
مصدومیت کتف در دیدار جام حذفی، مشکلی برای همراهی تیمش ندارد. 
همچنین مصدومیت »امید عالیشاه« هافبک نفوذی و تاثیرگذار این تیم نیز به 
اتمام رسیده و او قطعا یکی از مهره های قابل اتکای برانکو در روزهایی است 

که کمبود بازیکن به وضوح در سرخپوشان دیده می شود.
از سال ۲۰۰۲ میلادی که لیگ قهرمانان آسیا با شکل و شمایل جدید برگزار 
می شود، تنها ذوب آهن و سپاهان از ایران به فینال رسیده اند که هر ۲ تیم نیز 

با شکست برابر حریفان شرق آسیا از قهرمانی بازمانده اند. 
اکنون پرسپولیس بهترین فرصت را دارد تا به سومین تیم ایرانی حاضر در 

فینال لیگ قهرمانان آسیا تبدیل شود.
هر چند سال ها قبل جام باشگاه های آسیا که با تعداد تیم های کمتری 
برگزار می شد، استقلال تهران به ۲ عنوان قهرمانی و پاس به یک قهرمانی در 

این رویداد رسیده اند.
شاید زمان آن فرا رسیده تا باشگاه های کشورمان در لیگ قهرمانان آسیا نیز 
قدرت خود را اثبات کرده و در مصاف با بهترین های آسیا به موفقیت دست 

یابند. در حال حاضر پرسپولیس به این مهم بسیار نزدیک است.
»سیدجلال  پوش،  ملی  بان  دروازه  بیرانوند«  »علیرضا  داشتن  با  برانکو 
حسینی« و »شجاع خلیل زاده« در خط دفاعی، »کمال کامیابی نیا«، »بشار 
رسن« و »احمد نوراللهی« در میانه میدان و »علی علیپور« و »گادوین منشا« در 

خط حمله برای حریفان آسیایی مشکل ساز شده است.
به این جمع باید جوانانی چون »آدام همتی«، »شایان مصلح«، »احسان 
علوان زاده« را هم اضافه کرد که در مواقع ضروری به خوبی جواب اعتماد کادر 
فنی را داده اند. بدون تردید هواداران پرسپولیس نقش مهمی در دیدار دشوار  
امروزدارند و باید با صبوری به حمایت از نماینده ایران بپردازند تا انگیزه و توان 
بازیکنان را در این آزمون دشوار افزایش یابد. این در حالیست که باید در خارج 
از نگاه های رنگی به نمایندگان ایران )قرمز و آبی( در لیگ قهرمانان آسیا، 

عزمی ملی برای موفقیت فوتبال ایران در این رقابتها جاری شود.

برابر السد بسیار سخت   سرمربی سابق پرسپولیس می گوید دیدار این تیم 
خواهد بود.

حمید درخشان درباره دیدار حساس پرسپولیس ایران و السد قطر اظهار کرد: 
بازی سختی برای دو تیم خواهد بود چرا که پرسپولیس به لطف برد یک بر صفر 
در خانه حریف شانس زیادی برای صعود به فینال دارد اما از طرف دیگر السدی ها 
که در خانه خودشان شکست خورده اند، در ورزشگاه آزادی با تمام توان به میدان 
می روند تا از مرحله نیمه نهایی حذف نشوند. این بازی برای السد مرگ و زندگی 

است از این رو برای پرسپولیس بسیار سخت خواهد بود.
او در ادامه درباره این که بهتر است پرسپولیس سیستم تدافعی در این بازی 
داشته باشد یا خیر گفت: اصول اولیه برای بازی با پرسپولیس این است که گلی 
نخورد چرا که اگر دروازه پرسپولیس باز نشود این تیم به فینال صعود می کند اما 
نمی شود روی این موضوع تمرکز کنیم که پرسپولیس یک بازی تمام دفاعی را 
از خود به نمایش بگذارد چرا که دفاع مطلق اصلا نمی تواند کمکی به این تیم 
بکند. پرسپولیس برای بازی مقابل السد باید یک بازی هوشمندانه و منطقی 
به نمایش بگذارد و قطعا برانکو ایوانکوویچ هم بهتر از هر کسی به این موضوع 

اشراف دارد.
درخشان تاکید کرد: در ورزشگاه آزادی هواداران زیادی به ورزشگاه می آیند تا از 
تیم محبوبشان حمایت کنند. قطعا حمایت آن ها به روند بازی خوب پرسپولیس 
حمایت  با  بتواند  پرسپولیس  اگر  کنیم  فراموش  نباید  اما  کرد  خواهد  کمک 

هوادارانش گلی در این بازی بزند قطعا روند بازی به سودش خواهد بود.
او در پاسخ به این سوال که درباره این که برانکو عنوان کرده خیلی ها پرسپولیس 
را از الان صعود کرده به فینال می دانند گفت: این تفکری اشتباه است چرا که 
پرسپولیس هنوز به فینال صعود نکرده و فوتبال بازی اتفاقات است. نمی توانیم 
پیشاپیش درباره فینال صحبت کنیم چرا که باید بازیکنان با تمام وجودشان در 
بازی مقابل السد به میدان بروند و امیدوار باشیم تیم در پایان با کسب نتیجه 

مطلوب به فینال صعود کند.
درخشان در پایان درباره اینکه پرسپولیس شانس قهرمانی در لیگ قهرمانان 
آسیا را دارد یا خیر گفت: اگر پرسپولیس به فینال صعود کند با ادامه این روند 
شانس قهرمانی در آسیا را دارد اما همان طور که گفتم الان همه باید تمرکزشان 
برای بازی با السد باشد و نباید به فینال فکر کنیم. بازیکنان بهتر از هر کسی 
می دانند که باید نتیجه بازی رفت را فراموش کرده و با تمام قوا برابر السد به میدان 

بروند و یک بازی هوشمندانه و منطقی از خود به نمایش بگذارند.

دروازه بان تیم ملی کشورمان و عضو باشگاه پرسپولیس پیش از دیدار با السد 
گفت: قهرمانی در لیگ قهرمانان آسیا سخت است اما ما با تمام وجودمان بازی 

می کنیم تا به این هدف برسیم. 
علیرضا بیرانوند، دروازه بان پرسپولیس در مصاحبه با سایت AFC گفت: بعد 
از جام جهانی ما 4 یا 5 بازیکن خوب خود را از دست دادیم و به خاطر محرومیت 
از نقل و انتقالات نتوانستیم بازیکن جدیدی را به خدمت بگیریم. من در دو فصل 
گذشته به همراه پرسپولیس دو بار قهرمان لیگ برتر ایران شدم و خودم را مدیون 
پرسپولیس می دانستم و به همین خاطر نمی خواستم باشگاه را در شرایط 
سخت ترک کنم. وی افزود: اصلا از تصمیم به ماندنم در پرسپولیس پشیمان 
نیستم چون اکنون در میان 4 تیم برتر آسیا هستم و این فرصت بزرگ را داریم که 
به فینال لیگ قهرمانان آسیا راه پیدا کنیم. ما در بازی رفت مقابل السد به خاطر 
نظم تیمی به پیروزی رسیدیم و هیچ شکی نداریم که بازی برگشت سخت خواهد 
بود. دروازه بان تیم ملی ایران ادامه داد: به همبازی هایم گفتم که پیروزی ما در 
بازی رفت انتظارات را بالا برده است اما نباید فراموش کنیم که در فصل گذشته 
ما در مرحله گروهی در تهران موفق شدیم السد را شکست دهیم. به همین خاطر 
ما باید بار دیگر تلاش کنیم تا هوادارانمان را خوشحال کنیم. قهرمانی در لیگ 
قهرمانان آسیا سخت است اما ما با تمام وجودمان بازی می کنیم تا به این هدف 
برسیم. السد مهاجمان بزرگی مثل اکرم عفیف و بغداد بونجاح دارد به همین 
خاطر هواداران باید از ما حمایت زیادی کنند تا بتوانیم به فینال راه پیدا کنیم. 
من اطمینان دارم که تمام ایرانی ها سه شنبه پرسپولیس را حمایت خواهند کرد و 
اگر بتوانیم در این دیدار به پیروزی برسیم خودمان را برای فینال آماده می کنیم.

درخشان:
بازیبرایالسدمرگوزندگیاست

از ماندنم در پرسپولیس پشیمان نیستم
بیرانوند:خودمرامدیونپرسپولیسمیدانم

در  تیمش  اینکه  بیان  با  پرسپولیس  فوتبال  تیم  سرمربی 
صورت عدم صعود به فینال لیگ قهرمانان آسیا کار نکرده 
است، گفت: بدون شک تیم السد هم به اندازه ما برای صعود 

به فینال انگیزه دارد.
بازی  از  پیش  خبری  نشست  در  دیروز  ایوانکوویچ   برانکو 
پرسپولیس با السد قطر در جمع خبرنگاران گفت: خوشحالم 
که اینجا هستم. با پرسپولیس بهترین روزهایمان را سپری می 
کنیم.  خوشحالم با این تیم در مرحله نیمه نهایی آسیا هستیم. 

این اتفاق برای دومین سال می افتد. 
وی افزود: وقتی دو تیم از مرحله گروهی به نیمه نهایی می 
رسند یعنی گروه سختی داریم. افتخار می کنم با پرسپولیس 
برای  بزرگ ورزشی  این یک موفقیت  این مرحله هستم.  در 

پرسپولیس و باشگاه های ایران است. 
زیبای  نمایش  یک  فردا  کرد:  تاکید  پرسپولیس  سرمربی 
ورزشی خواهیم داشت تا تمام هواداران و مردم ایران را شاد 
کنیم. انتظار یک ورزشگاه پر از جمعیت را داریم و می خواهیم 
را همراهی کنند. هواداران همیشه همراه  ما  مثل همیشه 
پرسپولیس بوده اند. اگر هم تلاش می کنیم، به خاطر هواداران 
است. برانکو گفت: باتوجه به برد در بازی رفت امتیاز بیشتری 
داریم ولی این به معنای قطعیت صعود نیست. این فقط یک 
امتیاز روحی است. ۹۰ دقیقه دیگر باقی مانده است. السد تیم 
با کیفیت و خوبی است. آنها نشان داده اند می توانند خوب 
بازی کنند. السد تیمی است که هشت ملی پوش قطری دارد. 
همچنین نفراتی مثل گابی، ژاوی و بونجاح در این تیم هستند. 

دیگر نیازی نیست بیشتر درباره این تیم توضیح بدهم.

وی تاکید کرد: بازی السد با استقلال در ورزشگاه آزادی را 
هم به یاد داریم و می دانیم کار سختی پیش رویمان است. این 
توانایی را داریم که به پیروزی برسیم. بازیکنان باید با آرامش کار 
را جلو ببرند. به بازیکنانم اعتماد دارم. آنها حداکثر توانشان را 
به کار می گیرند. از همه مهمتر این است که بازیکنانم سلامت 
خود را حفظ کنند. در واقع همین الان هم حسین ماهینی 
را نداریم. او هم اکنون در حال عمل جراحی است و امیدوارم 

عمل موفقی داشته باشد. 
سرمربی پرسپولیس افزود: انتظار دارم بخشی از انرژی و 

انگیزه بازیکنانم به خاطر همین کاپیتان مصدوم افزایش یابد.
وی درباره اینکه بعضی از هواداران و بازیکنان پرسپولیس را در 
فینال می بینند، گفت: سئوال خوبی پرسیدید ولی بازیکنان 
کاملا به شرایط آگاه هستند. آنها می دانند چقدر برای ما مهم 
است که به فینال برسیم. بازیکنان خوب می دانند شانس 
بالایی دارند اما من هم آگاهم اگر به فینال نرسیم انگار هیچ 
کاری نکرده ایم. در مورد کیفیت بازی ها باید بگویم الهلال 
پارسال که نایب قهرمان شد، امسال از مرحله گروهی صعود 
نکرد. العین هم هشت گل از الدحیل خورد ولی این ما هستیم 
که اینجاییم. خوب می دانم اگر به فینال برسیم واکنش های 
احتمالی چیست. می خواهیم هوادارانمان را خوشحال کنیم 
و با آنها جشن صعود بگیریم. بدون شک السد هم به اندازه ما 

انگیزه صعود دارد.
برانکو درباره اینکه شجاع خلیل زاده عنوان کرده است در 
صورت قهرمانی در آسیا موهای سرش را می تراشد، گفت: 
برسیم. طبیعی است  فینال  به  همه در ذهنمان هست که 

اینها  شویم.  جهان  حتی  و  آسیا  قهرمان  داریم  دوست  که 
بلندپروازی های طبیعی است اما اجازه بدهید این مسائل را 

بگذاریم بعد از بازی 
متوجه منظورسرمربی السد نمی شوم

وی در خصوص اینکه سرمربی السد اعلام کرده بود داور باید 
بی طرف باشد، گفت: نمی دانم منظور سرمربی السد چه بوده 
است. خودتان می دانید معمولا راجع به داوری صحبت نمی 
کنم. به داوری اعتماد و اطمینان دارم. به هرحال داوران هم 
انسان هستند و می توانند اشتباه کنند. مهمترین مسئله این 
است که اشتباهات آنها عمدی نیست. اگر  کسی بخواهد به 
داوری بازی رفت اعتراض کند، این ما هستیم ولی بازهم می 

گویم به داور اعتماد داریم و از این حرفها نمی زنیم. 
برانکو گفت: باید بگویم در ۱۰ بازی گذشته داور حتی یک 

خطا هم به تیمم هدیه نکرده است. 

وی در خصوص استفاده از سیامک نعمتی در دفاع راست در 
بازی رفت و عملکرد خوب او و اینکه آیا احتمال دارد او مجددا 
در این پست به بازی گرفته شود؟ گفت: با شما موافقم که 
سیامک در بازی رفت فوق العاده بود. به احتمال زیاد او در این 
پست بیشتر بازی خواهد کرد. خوشحالم بازیکنانی دارم که 
توانایی بازی در چند پست را دارند. شجاع و انصاری هم دفاع 
وسط بازی می کنند هم کناره ها. اگر بخواهید الان ترکیب 

پرسپولیس را به شما می گویم.
برانکو سپس ادامه داد: البته اگر بخواهید می توانم ترکیب 

السد را هم به شما بگویم. )باخنده( 
سرمربی پرسپولیس در پایان گفت: تا جایی که اطلاع دارم 
پرسپولیس در مرحله نیمه نهایی در ورزشگاه آزادی بازی نکرده 
است. امیدوارم هم کسانی که در زمین هستند و هم کسانی که 

خارج از آن مسابقه را تماشا می کنند، از آن لذت ببرند.

برانکو ایوانکوویچ:

بهفینالآسیانرسیمکارینکردهایم

و  بخورند  را  باز ی رفت  فریب  نباید  بازیکنان  پرسپولیس گفت:  باشگاه  پیشکسوت 
مغرورانه بازی کنند چرا که در این صورت همه چیز خراب خواهد شد.  حامد کاویانپور در 
خصوص بازی روز سه شنبه پرسپولیس مقابلالسد قطر گفت: به هر حال حساسیت بازی 
فوق العاده بالاست و سالیان سال است که تیم پرسپولیس نیاز دارد به عنوان نماینده ایران 
در آسیا عرض اندام کند. از طرف دیگر این موضوع برای هواداران هم بسیار مهم است. 
آنها می دانند که بحث بازی های داخلی با بازی های بین المللی خیلی فرق می کند. به 
قول صحبت های آقای برانکو این بازی شاید سخت ترین بازی ۱۰ سال اخیر پرسپولیس 
باشد. موضوعی که باید به آن اشاره کنم این است که یک خطر پرسپولیس را تهدید 
می کند و آن هم این است که در بازی رفت ما در خانه حریف با یک گل برنده شدیم و 
نتیجه به سود ما بوده و این یعنی اینکه السد در بازی برگشت چیزی برای از دست دادن 
ندارد. وی ادامه داد: تیم قطری قطعا بی محابا و با همه توان مقابل پرسپولیس به آب و 
آتش می زند چرا که چیزی برای از دست دادن ندارد و آنها می دانند که اگر در بازی فردا 
نتیجه نگیرند دیگر فرصتی برای جبران نیست. به همین دلیل آنها همه امکانات و هر 
چه که دارند رابرای این بازی بسیج خواهند کرد تا نتیجه بگیرند و حتی دست به کارهای 
غیراخلاقی و غیرورزشی هم بزنند و توقع ما از بازیکنان و هواداران این است که فریب این 
مسائل را نخورند و به تیم حریف فرصت عرض اندام ندهند. از طرف دیگر بازیکنان هم 
نباید فریب بازی رفت را بخورند و مغرور شوند. چرا که در این صورت کار تمام می شود. 
جا دارد از هوادارانی که خیلی زود بلیت های این بازی را خریده اند،تشکر کنم و امیدوارم 
روز سه شنبه یک روز فوق العاده برای فوتبال ایران باشد. پیشکسوت باشگاه پرسپولیس 
در باره اینکه السد مثل خیلی از تیم های حاشیه خلیج فارس شاید برای نتیجه گرفتن 
دست به کارهای غیراخلاقی در زمین بزنند و در این شرایط چه باید کرد، ادامه داد: 
فوتبال ایران از این دست اتفاقات کم ندیده و ضربه هایی هم از این بابت خورده است 
اما وقتی فوتبال روز دنیا را می بینیم به خوبی متوجه می شویم که چنین مسائلی دیگر 
جایی در دنیای فوتبال ندارد. باید با یک نگاه حرفه ای وارد زمین شویم و تا دقیقه آخر از 
پرسپولیس حمایت کرد. پرسپولیس در این بازی محکوم به نتیجه گرفتن و بردن است 
و خوشبختانه مربیان ما شناخت خوبی از تیم های حاشیه خلیج فارس دارند نباید به 
هیچ عنوان دست حریف بهانه بدهیم و باید در زمین نتیجه لازم را بگیریم. کاویانپور در 
خصوص اینکه با توجه به نتیجه بازی رفت پرسپولیس باید یک بازی دفاعی انجام دهد 
یا اینکه برای بردن به زمین برود، افزود: تیمی که برای حفظ نتیجه و مساوی گرفتن وارد 
زمین شود شک نکنید بازنده خواهد بود. یک تجربه تلخ از بازی های لیگ قهرمانان آسیا 
داریم و آن این است که استقلال در زمین خودش تیم العین را شکست داد اما وقتی 

برای حفظ نتیجه به امارات رفت شکست سنگینی خورد و دست های این تیم بالا بود. 

کاویانپور:
پرسپولیسمغرورانهبازینکند

عضو شورای فنی تیم های ملی کشتی آزاد :

تیلورسالهایزدانیراآنالیزکردهبود

آزاد  کشتی  ملی  تیم های  فنی  شورای  عضو 
معتقد است دیوید تیلور مدت ها کشتی های حسن 
یزدانی را آنالیز و روی تمامی توانمندی های او کار 

کرده بود.
تیلور  دیوید  اینکه  بیان  با  محمدحسین محبی 
در  خود  رقبای  از  گردن  و  سر  یک  آمریکایی 

اظهار  بود،  بالاتر  مجارستان  جهانی  مسابقات 
داشت: تیلور در طول مسابقات جهانی، عالی و 
جنگنده ظاهر شد و طوری کشتی گرفت که نشان 
میدان  به  پای  قهرمانی  برای  ابتدا  همان  از  داد 
گذاشته است. او در همان دور اول با شکست دادن 
یزدانی، سد بزرگی را از پیش روی خود برداشت و 

در ادامه کشتی های بهتری گرفت تا قهرمان شد.
وی به دلایل شکست حسن یزدانی مقابل تیلور 
اشاره کرد و گفت: یزدانی در تایم اول با تمام توان 
به این حریف آمریکایی تاخت و هر چه داشت رو 
و  بود  برخوردار  بالایی  آمادگی  از  تیلور  اما  کرد، 
نشان داد به خوبی یزدانی را آنالیز کرده است. در 
سه دقیقه دوم همه چیز تغییر کرد و ورق به سود 
تیلور برگشت. تیلور در تایم دوم بسیار بهتر کار کرد 

و از هر حرکت یزدانی به سود خود بهره برد.
رئیس هیات کشتی استان کرمانشاه افزود: تیلور 
از همان جام جهانی کرمانشاه که دو سال پیش 
برگزار شد و حسن یزدانی را شکست داد، همواره 
تلاش کرد در اوج بماند و همچنان از این برتری 
زور داشت  یزدانی هر چه  به هر حال  دفاع کند. 
به کار گرفت، اما نتوانست انتقام این شکست را 

بگیرد. مطمئنا یزدانی در آینده با انگیزه بیشتری 
عمل خواهد کرد تا این حریف قدرتمند را شکست 

دهد.
در  هادی  پرویز  برنز  مدال  خصوص  در  محبی 
سنگین وزن هم گفت: هادی بسیار خوب کشتی 
گرفت و زحمات زیادی تا رسیدن به مدال کشید. 
او قهرمانان بزرگی را شکست داد و عملکرد خوبی 
داشت که ثابت کرد تلاش فراوانی برای رسیدن به 

هدفش داشته است.
عضو شورای فنی تیم های ملی کشتی آزاد در 
ملی  آزادکاران  اکثر  چرا  که  سئوال  این  به  پاسخ 
پوش، برتری امتیازی خود را در ثانیه های پایانی 
مساله  این  متاسفانه  گفت:  دادند،  می  دست  از 
مشکل بزرگی است که رسول خادم باید به فکر حل 
آن باشد. واقعا سخت است که یک کشتی گیر تا 

ثانیه های پایانی از حریف جلو باشد و در عرض 
چند ثانیه، پیروزی را با شکست عوض کند. من 
در این دو روز بارها در هنگام تماشای کشتی ملی 
پوشان گفتم امان از این باخت های لحظه آخری 
که تیم ملی را هر چه بیشتر از سکوی جهانی دور 

می کند.
وی در پایان خاطر نشان کرد: واقعا رسول خادم 
اگر نتواند این نقص را برطرف کند، مشکلات ما در 
میادین بعدی بسیار بیشتر خواهد شد. بچه های 
ما باید همینطور که به فکر کسب امتیاز و پیروزی 
هستند، در حفظ نتیجه و اداره کشتی هم تبحر 
داشته باشند. واقعا در این چند روز دیدیم که می 
شد نفرات بیشتری در فینال یا رده بندی داشته 
باشیم اما همین باخت های لحظه آخری همه چیز 

را تغییر داد.
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علمی و سلامت 

خوراکی های نامهربان با دندان
گوجه فرنگی یک ماده غذایی سالم و مفید محسوب می شود، اما محصولی اسیدی 
نیز است. مصرف سس گوجه فرنگی به همراه اسپاگتی می تواند آسیب وارده به مینای 

دندان را دو برابر کند.
دندان های سالم و سفید یکی از عناصر اصلی لبخندی زیبا محسوب می شوند. رژیم 
غذایی و بهداشت دهان و دندان از جمله عوامل تاثیرگذار اصلی بر سلامت دندان ها 
هستند. برخی خوراکی ها بدون این که حتی متوجه باشید می توانند لبخند زیبای شما 
را نابود کنند. در ادامه با برخی از آنها که حتی ممکن است بیشتر از آبنبات ها به دندان 

ها آسیب برسانند، بیشتر آشنا می شویم.
میوه های خشک

به گفته استیون استفاناک، استاد علوم دهان و دندان در دانشگاه میشیگان، مصرف 
میوه خشک شبیه خوردن آبنبات است. میوه های خشک چسبنده بوده و از محتوای 
قند بالایی برخوردار هستند. این به معنای آن است که قند بین دندان ها گرفتار می 
شود که شرایطی عالی برای بروز پوسیدگی دندان است. به جای میوه های خشک از 

نمونه های تازه استفاده کنید.
نوشابه

جای شگفتی نیست که نوشابه همدم خوبی برای دندان های انسان محسوب نمی 
شود. یک قوطی نوشابه دارای 39 گرم قند است که تقریبا معادل 10 قاشق چایخوری 
می شود. اما این تنها مشکل موجود نیست. نوشابه بسیار اسیدی است و اسید می تواند 
مینای دندان را از بین ببرد. شرایط زمانی وخیم تر می شود که هر روز نوشابه مصرف کنید 

زیرا مواجهه دندان ها با قند و اسید افزایش می یابد.
آبمیوه

همانند نوشابه، آبمیوه ها نیز می توانند اسیدی باشند و اغلب دارای قند افزوده هستند 
که گاهی اوقات تا 10 قاشق چایخوری نیز می رسد. قند باکتری های مضر موجود در 
دهان را تغذیه می کند که می تواند موجب پوسیدگی دندان شود. شما می توانید آبمیوه 
های طبیعی را جایگزین نمونه های تجاری کرده و برای کاهش قند طبیعی موجود در 

آنها از آب برای رقیق کردن استفاده کنید.
سس پاستا

گوجه فرنگی یک ماده غذایی سالم و مفید محسوب می شود، اما محصولی اسیدی 
نیز است. مصرف سس گوجه فرنگی به همراه اسپاگتی می تواند آسیب وارده به مینای 
دندان را دو برابر کند. سس اسیدی می تواند مینای دندان را از بین ببرد و کربوهیدارت 
های موجود در پاستا نیز باکتری هایی که موجب پوسیدگی دندان می شوند را تغذیه 
می کند. مصرف پاستا به همراه پنیر یکی از جایگزین هایی است که می توانید مد نظر 

قرار دهید.
آب بطری شده

حتی آب ساده نیز ممکن است حاوی برخی مواد معدنی باشد که برای بهبود عطر 
و طعم به آن اضافه شده اند و این می تواند اسیدیته را افزایش دهد. در حقیقت، آب 
های بطری شده می توانند به اندازه قهوه یا چای اسیدی باشند. محصولاتی که واژه 
مقطر روی آنها وجود دارد کمتر اسیدی هستند زیرا تقطیر تعادل pH را کاهش می دهد 
و وضعیت خنثی تری ایجاد می کند. همچنین، شما می توانید از بطری یا قمقمه هایی 

با قابلیت استفاده مجدد بهره برده و آن را با آب لوله کشی پر کنید.
سرکه سیب

سرکه سیب به واسطه فواید سلامت و ویژگی های سمزدایی خود شناخته شده است، 
اما ممکن است متوجه نباشید که اسیدیته بالای آن می تواند به مینای دندان ها آسیب 
وارد کند. اگر سرکه سیب در رژیم غذایی شما جای دارد، همواره آن را با آب رقیق کنید، 

به یک باره نوشیده و پس از مصرف نیز دهان خود را با آب شستشو دهید.
قهوه، چای، فراپه

قهوه و چای ممکن است سطوح انرژی شما را افزایش دهند، اما دوست خوبی برای 
دندان ها نیستند. هر دو نوشیدنی اسیدی و ادرارآور هستند که به معنای آن است می 
توانند موجب خشکی دهان شوند. بزاق یک سیستم طبیعی برای شستشوی هر چیزی 
است. زمانی که با کمبود بزاق مواجه هستید، احتمال مواجهه با پوسیدگی دندان و 
بیماری لثه افزایش می یابد. فراپه نیز به واسطه قند افزوده موجود در آن گزینه بدتری 
نسبت به چای و قهوه محسوب می شود. خبر خوب این است که شستشوی دهان پس 

از مصرف به محافظت از دندان ها کمک خواهد کرد.
ویتامین های پاستیلی

ویتامین های پاستیلی حاوی قند هستند و محصولاتی چسبنده محسوب می شوند، 
از این رو، به راحتی بین دندان ها گیر کرده و می توانند موجب پوسیدگی آنها شوند. 
ویتامین هایی که قابل بلع هستند یا حداقل نمونه هایی که با جویدن خرد می شوند 

را انتخاب کنید.
چیپس های طعم دار

تکه های تیز چیپس می توانند موجب بریدگی در لثه ها شوند و کربوهیدارت های 
پالایش شده نیز می توانند باکتری های مضر در دهان را تغذیه کنند. اما طعم دهنده ها 
که اغلب اسیدی هستند همانند یک کاغذ سمباده روی دندان ها عمل می کنند. هرچه 
میزان طعم دهنده بیشتر و قوی تر باشد با دندان ها نامهربان تر خواهد بود. پاپ کورن 
تهیه شده به روش هواپز یا مقداری مغز خوراکی گزینه های بهتری نسبت به چیپس 

های طعم دار هستند.
آب نبات های مخصوص سرفه

آب نبات های مخصوص تسکین سرفه می توانند همانند آب نبات های معمولی به 
دندان های انسان آسیب وارد کنند. استفاده بیش از حد از این محصولات می تواند 

موجب پوسیدگی دندان ها شود.
الکل

کنار  در  برسانند.  آسیب  انسان  های  دندان  به  توانند  می  الکلی  های  نوشیدنی 
کربوهیدارت ها که باکتری ها را تغذیه می کنند، محصولی مانند آبجو با افزودن کربنات 
اسیدی می شود که مینای دندان ها را از بین می برد. شراب نیز می تواند از محتوای 
قند بیشتر از انتظار برخوردار باشد. جدا از قند، نوشیدنی های الکلی می توانند موجب 
خشکی دهان شوند که محیط را برای بروز پوسیدگی دندان و بیماری لثه فراهم می سازد.

یخ
سختی یخ عاملی است که می تواند به دندان ها آسیب وارد کند. جویدن یخ می تواند 

به راحتی موجب ترک خوردن دندان های انسان شود.
نوشیدنی های انرژی زا و ورزشی 

به رغم نام های خود که مفید و سالم به نظر می رسند، اما نوشیدنی های انرژی زا و 
ورزشی سرشار از قند و اسیدها هستند که اتحادی خطرناک در برابر دندان ها ایجاد می 
کنند. بسیاری از این نوشیدنی ها حاوی ماده ای چسبنده هستند تا رنگ به صورت 
یکنواخت در نوشیدنی پخش شود. در نتیجه، قند و اسید برای مدت زمان طولانی تری 
روی دندان ها باقی می ماند. آب ساده جایگزینی خوب برای این قبیل نوشیدنی ها 

است.
ماست

ماست چگونه می تواند برای دندان ها مضر باشد؟ اگر ماست ساده مصرف کنید، 
مشکلی وجود ندارد. ماست ساده حاوی پروبیوتیک ها و کلسیم است که برای سلامت 
دهان و دندان نیز مفید هستند. اما بسیاری انواع ماست، حتی نوع یونانی، حاوی 
افزودنی های دیگر هستند که مقدار بسیار زیادی قند و اسید را به ترکیب اضافه می 

کنند. .

شیر مادر سپری در برابر باکترهای مقاوم

متخصصان فنلاندی معتقدند تغذیه با شیر مادر نوزادان را از باکتری های خطرناک و 
مقاوم در برابر آنتی بیوتیک حفظ می کند.

به گفته این متخصصان هر سال بیش از ۲00 هزار نوزاد در جهان به دلیل سیستم 
ایمنی ضعیف به عفونت های ناشی از باکتری های مقاوم در برابر دارو مبتلا می شوند و 

جان خود را از دست می دهند.
متخصصان فنلاندی در بررسی های خود مشاهده کردند که در دستگاه گوارش 
نوزادانی که حداقل شش ماه با شیر مادر تغذیه شده اند نسبت به نوزادانی که کمتر از 
شش ماه با شیر مادر تغذیه شده اند یا هرگز شیر مادر نخورده اند، تعداد محدودتری از 

"باکتری های مقاوم به دارو" وجود دارد.
همچنین آنها دریافتند در بدن نوزادانی که مادران آنها هنگام وضع حمل آنتی بیوتیک 
مصرف کرده اند سطح بالاتری از باکتری های مقاوم به آنتی بیوتیک وجود دارد و این تاثیر 

تا شش ماه پس از تولد نیز مشاهده می شود.
متخصصان فنلاندی با بیان اینکه نمی توان توصیه کرد مادران هنگام وضع حمل 
آنتی بیوتیک دریافت نکنند، اظهار داشتند: پیامدهای عفونت برای مادر و نوزاد جدی 
است. ما تنها می توانیم یافته های خود را ارائه کنیم و پزشکان باید با توجه به وضعیت 
بیمار تصمیم بگیرند رویه مصرف دارو را تغییر داده یا ادامه دهند. به گزارش خبرگزاری 
یونایتدپرس، این متخصصان همچنین در بررسی های خود مشاهده کردند شیر مادر 
نیز حاوی باکتری های مقاوم به آنتی بیوتیک است و این احتمال وجود دارد که مادر این 
باکتری ها را از طریق شیر به فرزندش منتقل کند اما با این وجود تغذیه با شیر مادر بهترین 

روش در کاهش تعداد باکتری های مقاوم به دارو در روده نوزاد است.

شاید برای پوشیدن کفش بدون جوراب دلیلی داشته باشید اما به هر حال باید بدانید 
که نپوشیدن جوراب بسیار مضر است و می تواند خطرات جدی به همراه داشته باشد و 

سلامت پا را با مشکل مواجه کند.
شاید برای پوشیدن کفش بدون جوراب دلیلی داشته باشید. شاید بگویید پاهایم 
احساس سبکی و راحتی می کند و دوست ندارم جوراب های خفه کننده پاهایم را در بر 
بگیرند. شاید هم به دلایل دیگری مثل زیبا به نظر آمدن از پوشیدن جوراب صرف نظر 
کنید. البته شاید برخی افراد مطلع باشند که نپوشیدن جوراب می تواند مضر باشد و به 
دلایل و بهانه هایی باز هم از پوشیدن جوراب خودداری کنند. البته گفتنی است افرادی 
که کفش را بدون جوراب می پوشند شاید در ابتدا متوجه هیچ ایراد و اشکالی نشوند اما 

بالاخره روزی با مشکلات آن رو به رو خواهند شد. 
در واقع افراد هر چقدر هم که احساس کنند پاهای تمیزی دارند، باید بدانند که اگر 
جوراب نمی پوشند در اشتباه هستند. نکته قابل توجه این است که پاهای شما می تواند 
500 میلی لیتر)نیم لیتر( عرق در هر روز از خود تولید کند. به عبارتی دیگر یعنی پاهای ما 
روزانه بیشتر از یک قوطی نوشابه یک نفره)هر قوطی نوشابه یک نفره حدود 300 تا 330 

میلی لیتر است( عرق می کند که مقدار زیادی است. 
لازم به ذکر است حتی اگر عرق پا یک مایع استریل بود، باز هم وجود این مقدار مایع 
در کفش انسان می توانست نتیجه خیلی بدی در پی داشته باشد. حال باید توجه داشت 
که عرق دارای باکتری است و همانطور که می دانید باکتری ها در محیط های مرطوب و 
تاریک به سرعت رشد و تکثیر می شوند. بنابراین اگر جوراب نپوشید ممکن است بعد از 
مدتی پاهایی که شاید روزی زیبا و متناسب بودند از داشتن آن ها به خوشحال بودید، 

حالتی بد و متعفن به خود بگیرند.
نپوشیدن جوراب نتایجی فراتر از تصور به همراه دارد

از  آورد. بسیاری  به وجود  پا  بد  بوی  از  بیشتر  نپوشیدن جوراب می تواند صدماتی 
کفش هایی که ما استفاده می کنیم متناسب برخورد و تماس مستقیم با پای ما ساخته 
نشده اند. نپوشیدن جوراب و برخورد مستقیم پوست پا با کفش حتی برای یک روز هم به 

راحتی می تواند منجر به ایجاد تاول و یا زخم بر روی پا شود. 
 یک تاول روی پا دردناک است اما نکته مهم تر این است که اگر باز هم ابا وجود تاول و 
زخم از پوشیدن جوراب خودداری کنید، آن وقت یک زخم باز را در کفشی مملو از باکتری 
فرو خواهید برد و باکتری ها را به روی زخم خود خواهید چسباند. حالا باکتری هایی که 
در کفش شما رشد کرده اند راه بسیار آسانی از طریق زخم روی پای شما به داخل جریان 
خون شما خواهند داشت و اینجاست که باید خود را برای یک عفونت که می تواند بسیار 
شدید نیز باشد آماده کنید.  طبق گزارشی توسط دیلی میل در سال ۲014 آمده است 
که یک پسر 1۲ ساله انگلیسی نزدیک بود به واسطه یک تاول به وجود آمده روی پا بر 
اثر پوشیدن کفش بدون جوراب جان خود را از دست بدهد و به گفته پزشکانش فقط 
6 ساعت تا مرگ فاصله داشته است. این خطر به حدی جدی بود که حتی آن ها برای 
اطلاع دادن خبر مرگ پسر بچه با نزدیکانش نیز تماس گرفته بودند. عامل رخ دادن این 
اتفاق پوشیدن کفش بدون جوراب بود.  باید توجه داشت که حتی اگر بتوان پا را بدون 

آنکه صدمه ای ببیند بدون جوراب در کفش جا داد، موجوداتی که در لایه های کفش شما 
زندگی می کنند می توانند باعث به وجود آمدن مشکلاتی برای شما شوند. پوشیدن کفش 
بدون جوراب می تواند شما را در معرض خطر عفونت قارچی به نام  اونیکومیکوز قرار دهد. 
همانطور که می دانید عفونت قارچی بسیار بد است و به سختی می توان از شر آن خلاص 
شد و همچنین می تواند به ناخن ها پا نیز صدمه بزند.  زمانی که بدن انسان در تلاش 
است تا خود را خنک نگه دارد، شروع به تعریق می کند. پای عرق کرده نیز به سرعت بد بو 
می شود و برطرف کردن بوی بد از کفش هم کار سختی است. البته کارشناسان استفاده 
از جوش شیرین، کفی های مخصوص، در معرض هوای آزاد گذاشتن کفش ها و استفاده 

متناوب و نوبتی از کفش را به جهت رفع بوی بد از کفش ها پیشنهاد می دهند. 
چرا برخی جوراب نمی پوشند؟

وقتی به لباس های ضروری زمستانی فکر می کنیم، شاید جوراب های گرم یکی از 
ضروریات این لباس ها شمرده شوند چراکه هیچ کس دوست ندارد در سرمای زمستان 

پاهای سرد و یخ کرده ای داشته باشد. 
اما در تابستان و هوای گرم چطور؟ به نظر نمی آید که پوشیدن جوراب پاها را خنک کند 
اما باید باور کنید که با پوشیدن جوراب بسیار راحت تر خواهید بود. همه جوراب ها مثل 
هم و یکسان ساخته نشده اند. جوراب های حرارتی که باعث گرم نگه داشتن پا می شوند 
و برای اسکی بازان و افرادی که به شکار می روند ساخته شده اند بسیار متفاوت هستند با 
جوراب های ساق کوتاه که برای محافظت از پاها در مقابل رطوبت ساخته شده اند بنابراین 

انواع مختلفی از جوراب ها وجود دارند که می توانید نوع مناسب خود را انتخاب کنید.
برخی یک تصور غلط در مورد جوراب ها دارند و آن این است که آن ها زشت به نظر 
می آیند و نباید از کفش ها بیرون بیایند و دیده شوند. به طور مثال بعضی دوست ندارند 
که جوراب های بلند و ساق دار را با کفش های تخت بپوشند. راه حل این است که جوراب 
متناسب را برای کفش متناسب انتخاب کنید. طبیعی است که جوراب های ساق کوتاه 
برای کفش های تخت مناسب تر است. همچنین جوراب هایی وجود دارند که طرح های 
مختلفی روی آن ها وجود دارد برای کسانی که سلیقه های خاصی دارند و اگر از آن دسته 
افرادی هستید که واقعا از دیده شدن جوراب ها متنفر هستند می توانید از جوراب هایی 

که کاملا بدون ساق هستند استفاده کنید. 
زمان ترک عادت جوراب نپوشیدن فرا رسیده

امیدواریم که تا اینجای کار متقاعد شده باشید که پوشیدن جوراب بسیار مفید است. 
البته اگر عادت دارید که جوراب نپوشید و فکر می کنید نمی توانید این عادت را ترک کنید 

باید بگوییم که ترک این عادت در چند مرحله امکان پذیر است.
1- ذهنیت خود را تغییر دهید

فکر کنید جوراب های شما مثل لباس زیر شماست.  بنابراین می توانید درک کنید که 
وظیفه ی آن ها فقط محافظت از شماست. مطمئنا کفش می تواند از پاهای ما در مقابل 
بسیاری از خطرات محافظت کند اما خود کفش هم می تواند باعث ایجاد باکتری و صدمه 
برای پاها شود. نکته بعدی این است که بعد از هر بار پوشیدن جوراب می توانیم آن ها را 
بشوییم اما این کار در مورد کفش ها امکان پذیر نیست. جوراب های شما لایه های محافظ 

بین پاهای شما و باکتری های خفته در کفش های شماست. 
2- جوراب های متناسب استایل خودتان را انتخاب کنید

جوراب های با ساق پای متوسط که تا اواسط ساق پا بالا می آیند.استاندارد هستند 
و معمولا بیشتر جوراب ها در این اندازه دیده می شوند اما همه جوراب ها به این شکل 
نیستند. بنابراین می توان جوراب هایی متناسب با سلیقه خود انتخاب کرد و حتی اگر 
دوست ندارید مقداری از جورابتان نیز از کفش هایتان بیرون بزند می توانید از جوراب های 
بدون ساق استفاده کنید تا به این صورت هم به سلیقه خود احترام گذاشته و هم سلامتی 

خود را به خطر نیانداخته باشید.
3- یک جفت  جوراب ذخیره همراه داشته باشی

اگر از آن دسته از افراد هستید که عادت کرده اید صبح ها با عجله و بدون پوشیدن جوراب 
از خانه خارج شوید، می توانید یک جفت جوراب تمیز در کیف یا ماشین خود داشته 
باشید. داشتن یک جفت جوراب تمیز در کیف یا ماشین هیچ ضرری ندارد. همچنین 
با این کار این امکان برای شما فراهم است تا در صورت تعریق زیاد پا، جوراب های خود 
را تعویض کنید.  بنابراین می توان گفت شاید پوشیدن یا نپوشیدن جوراب موضوع بسیار 

پر اهمیتی به نظر نرسد اما می تواند تاثیرات قابل توجهی روی سلامت پا داشته باشد.

مضرات نپوشیدن جوراب

از نپوشیدن جوراب بپرهیزید
چرت زدن و فواید آن را بشناسید

اگر عمل چرت زدن به طور عاقلانه و صحیح انجام شود مزایایی را برای سلامتی 
شما در بر خواهد داشت که در این مطلب به آنها اشاره شده است.

چرت زدن در طول روز می تواند در الگو های خواب شبانه تان اختلال ایجاد کند 
که این در نتیجه می تواند به سلامت کلی تان صدمه وارد کند، اما در طول تاریخ 
افراد بزرگ و معروفی مثل ادیسون، انیشتن، چرچیل، ناپلئون و خیلی های دیگر 
بوده اند که تحت هیچ شرایطی از چرت روزانه شان نمی گذشتند. چطور می شود 
که چرت زدن در عین حال که چیز بدی است، توسط مشاهیر گوناگون هم به 
شدت انجام شود؟ خب باید گفت: آنچه از چرت زدن عاید شما می شود به ۲ عامل 

بستگی دارد: شما که هستید و چطور چرت می زنید.
چرت زدن چه فایده ای برای شما دارد؟

اگر عمل چرت زدن به طور عاقلانه و صحیح انجام شود مزایایی را برای سلامتی 
شما در بر خواهد داشت:

انرژی: همانطور که انتظار می رود چرت زدن باعث تقویت انرژی می شود. این 
موضوع اگر شما کاری دارید که به نهایت دقت و توجهتان در بازه های زمانی 
مختلف احتیاج دارد خیلی مهم است. شاید به همین دلیل باشد که خیلی 
از افرادی که نام بردیم هیچ جوره بیخیال چرت زدن نمی شوند، اما با این حال 
اگر خیلی کوتاه و خیلی طولانی هم چرت بزنید، وقتی بیدار می شوید احساس 
خواب آلودگی و گیجی بیشتر می کنید، به همین دلیل باید روش مناسب را در 

پیش گرفته و تعادل ایجاد کنید.
استرس: وقتی اوضاع خیلی در هم و پریشان کننده می شود بد نیست که 
به مغزتان کمی استراحت بدهید؛ به همین دلیل است که وقتی صبح ها بیدار 
آرام تر می آید، چون شب که خوابیدید و در  به نظرتان کمی  می شوید اوضاع 
هوشیاری نبودید ذهنتان روی مشکلات کار کرده و در واقع نوعی پردازش روانی 

برایتان انجام داده تا وقتی بیدار شدید بتوانید با شرایط کنار بیایید.
خلاقیت: اگر یک چرت به اندازه ی کافی طولانی باشد که چرخه ی خواب 
REM کامل شود مغزتان پیوند های جدیدی برقرار کرده و در نتیجه وقتی بیدار 
می شوید از خلاقیت بیشتری برخوردار هستید. متاسفانه چرت های خیلی کوتاه 
این ویژگی را ندارند چرا که شما برای تکمیل چرخه ی خواب REM به حدود 90 

دقیقه زمان احتیاج دارید.
تقویت خلق و خو: اگر شما احساس خستگی کمتر، انگیزه های بیشتر و 
استرس کمتر می کنید، در حقیقت خلق و خویتان تقویت و بهتر شده است که 

این نه تنها برای خودتان، بلکه برای اطرافیانتان هم خوب است!
پس مشکل چیست؟

اگر چرت زدن این همه مزایا دارد پس مشکلش چیست؟ با اینکه چرت زدن 
خوب است، اما اگر صحیح انجام نشود مشکلاتی که ایجاد می کند بیشتر از 
مشکلاتی که حل می کند، خواهد بود. بعضی از مردم برای چرت زدن طراحی 
نشده اند، اغلب به این دلیل که ساعت بدنشان آنقدر دقیق است که چرت زدن آن 
را به هم می زند؛ به علاوه چرت های بیش از حد طولانی یا بیش از حد کوتاه هم 
می توانند بر بی حسی و خواب آلودگی فرد اضافه کنند؛ بنابراین برای دستیابی به 

مزایای چرت زدن بهتر است که آنرا بطور صحیح انجام دهیم.
چطور چرت زدن خود را بهینه سازی کنید؟

برای دستیابی به قدرت و اجتناب از مضرات چرت زدن، این مراحل ساده را 
دنبال کنید:

اگر مشکل بی خوابی دارید از چرت زدن اجتناب کنید- بهتر است تا زمانیکه 
الگو های خوابتان را تحت کنترل در نیاورده اید چرت نزنید، فرقی نمی کند که 

چقدر خسته باشید.
. ۲0 تا 30 دقیقه چرت برای تقویت سریع انرژی  به میزان درست چرت بزنید ـ
خوب است. 90 دقیقه برای یک شارژ کامل تر بهتر است. هر مقداری به غیر از 

این ها باشد معمولًا باعث می شود که بیشتر کسل و بی حال شوید.
. وقتی سر ساعت های مختلف بخوابید  در یک زمان مشخص چرت بزنید ـ
بی خوابی تان  به  منجر  و  می خورد  بهم  بدنتان  ساعت  ریتم  بزنید  چرت  یا 
می شود، اما اگر یک ساعت مشخص داشته باشید می توانید از مزایای هر 

۲ بهره ببرید.

 

زخم  پوش الیافی با قابلیت سرعت بالای 
رهایش دارو تولید شد

 دانشجوی واحد علوم و تحقیقات دانشگاه آزاد اسلامی در قالب پایان نامه خود موفق به 
تولید زخم پوش الیافی برای درمان زخم بستر شد.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از واحد علوم و تحقیقات، امیرحسین نجفی دانشجوی 
واحد علوم و تحقیقات دانشگاه آزاد اسلامی گفت: یکی از روش های درمانی زخم ها، 
استفاده از زخم پوش ها است. زخم پوش علاوه بر کنترل خونریزی، مانع حمله میکروب و 

ویروس به بافت آسیب دیده شده و مدت زمان درمان را نیز کاهش می دهد.
وی از نانو الیاف به عنوان یکی از مواد مورد استفاده در تولید زخم پوش ها نام برد، 
افزود: در این تحقیق با بهره گیری از دستگاه فورس اسپینینگ اقدام به تولید زخم پوش 

الیافی با بارگذاری داروهای شیمایی و گیاهی درون الیاف شده است.
این محقق، تولید این زخم پوش را برای بیمارانی که به دلیل نداشتن تحرک و لزوم 
استراحت، دچار عفونت و زخم بستر می شوند، دارای اهمیت دانست و افزود: از آنجایی 
که در تولید این زخم پوش از دستگاه فورس اسپینینگ استفاده شده، علاوه بر تولید در 
حجم بالا، هزینه کم و زمان پایین، امکان تولید الیاف به اشکال مختلف برای انواع زخم ها 

نیز فراهم شده است.
توانستیم  دستگاه  این  بالای  تولید  قدرت  دلیل  به  همچنین  کرد:  تاکید  نجفی 
زخم پوش های الیافی را با بارگذاری 5 نوع دارو که 3 نوع آن آنتی بیوتیک و ۲ نوع دیگر 

آن ویتامین، تولید کنیم.
وی، تغییر ماهیت ترکیب و آسیب به پلیمر و دارو به دلیل اختلاف پتانسیل الکتریکی را 
از معایب تولید زخم پوش های تولید شده با سیستم الکتروریسی بیان کرد و افزود: در این 
تحقیق علاوه بر رفع این معضل، برای اولین بار با بهره گیری از دستگاه فورس اسپینینگ 
نانو الیافی تولید شده است که خاصیت تکرارپذیری و یکدستی دارد، همین امر نشان از 

کاربرد مناسب این سیستم تولیدی دارد.
این محقق، سرعت بالای رهایش دارو به  واسطه ماهیت رهایش انفجاری پلی  وینیل 
پیرولیدون استفاده شده برای تولید زخم پوش در این تحقیق را از جمله مزایای این 
زخم پوش بیان کرد و گفت: سرعت تولید حداقل 4 هزار  برابر بیشتر از روش الکتروریسی، 
تکرارپذیری بالا و یکدست بودن، توانایی اضافه کردن چندین داروی شیمیایی و گیاهی، 
توانایی تولید با غلظت های بالا، نداشتن دانه در الیاف تولیدی و کاهش هزینه های تولید، 
از دیگر مزایای زخم پوش تولید شده در این تحقیق به واسطه بهره گیری از دستگاه فورس 

اسپینینگ است.
دستگاه فورس اسپینینگ با قابلیت تولید نانو الیاف در زمان کم با حجم بسیار بالا 
که در این تحقیق مورد استفاده قرار گرفته که دستاوردهای محققان دانشکده نفت و 

مهندسی شیمی واحد علوم و تحقیقات است.
این تحقیق در قالب پایان نامه با عنوان »تهیه نانو الیاف پلیمری بر پایه پلی وینیل 
پیرولیدون توسط دستگاه فورس اسپینینگ و کابرد آن در زخم پوش ها« به راهنمایی 

دکتر اردشیر سعیدی و دکتر افشین موسوی انجام شده است.

تاکسی های خودران ۲۰۲۱ به لندن می آیند
یک استارت آپ انگلیسی قصد دارد تا ۲0۲1 میلادی خدمت تاکسی های خودران 

را در لندن افتتاح کند. 
 Obotica یک استارت آپ متعلق به دانشگاه اکسفورد با همکاری شرکت ادیسون لی 
قصد دارد تا ۲0۲1 خدمات تاکسی خودران را در لندن افتتاح کند. شرکت ها قصد دارند 
قبل از افتتاح این خدمت با همکاری یکدیگر نقشه بیش از ۲50 هزار مایل از جاده های 
عمومی را ثبت کنند. به این ترتیب هوش مصنوعی که در تاکسی ها به کار می رود با 
چالش های کمتری روبرو خواهد بود. این خبر در حالی اعلام می شود که یک استارت 
آپ خودروی خودران دیگر در انگلیس به نام Five AI برنامه های خود را رونمایی کرده 
است. این شرکت تاکنون ۸ خودروی آبی Ford Mondeos ساخته که هزینه هرکدام ۲50 
هزار دلار اعلام شده است. این خودروها با تردد در خیابان ها اطلاعات جاده ها و ترافیک 
را جمع آوری می کنند. به هرحال هر دو شرکت سعی دارند قبل از آغاز فعالیت پروژه های 

وایمو گوگل و اوبر، خدمت خودروهای خودران خود را ارائه کنند.

تشعشعات  شدت  اندازه گیری  سامانه  نخستین 
الکترومغناطیسی و پرتوهای رادیویی در سال حمایت 
از کالای ایرانی، در کشور تولید شد و ایران به فناوری 
تشعشعات  گیری  اندازه  دستگاه  ساخت  و  طراحی 

دست یافت.
به گزارش خبرگزاری مهر، متخصصان پژوهشگاه 
ارتباطات و فناوری اطلاعات به دانش و بومی سازی 
فناوری طراحی و ساخت سامانه اندازه گیری شدت 

تشعشعات رادیویی دست یافتند.
اندازه گیری  سامانه  نخستین  از  رونمایی  مراسم 
شدت تشعشعات الکترومغناطیسی در خاورمیانه، با 
حضور حسین فلاح جوشقانی معاون وزیر ارتباطات 
مقررات  تنظیم  سازمان  رئیس  و  اطلاعات  فناوری  و 
کنفرانس  پنجمین  حاشیه  در  رادیویی  ارتباطات  و 
یون ساز  پرتوهای  ایمنی  و  ملی سنجش  تخصصی 
این  شد.  برگزار  کاشان  دانشگاه  در  ساز  یون  غیر  و 
و  مقررات  تنظیم  سازمان  حمایت  با  بومی  سامانه 

فناوری  و  ارتباطات  پژوهشگاه  در  رادیویی  ارتباطات 
اطلاعات)مرکز تحقیقات مخابرات ایران( و با هدف رفع 
وابستگی کشور در تامین نیازمندی به این تجهیزات 
و در راستای اجرای سیاست های اقتصاد مقاومتی و 
برنامه ششم توسعه، طراحی و ساخته شده است. با 
بومی سازی این سامانه به همت متخصصان داخلی، 
داخلی،  با  خارجی  نمونه های  جایگزینی  بر  علاوه 
رفع نگرانی مردم از اثرات امواج الکترومغناطیسی و 
تشعشعات رادیویی با محصولات بومی امکان پذیر شده 
است. سامانه اندازه گیری شدت تشعشعات پرتوهای 
اتمی  انرژی  تاییدیه سازمان  اخذ  بر  رادیویی، علاوه 
کشور، گواهی ها و تاییدیه های مربوط به آزمون های 
دمایی، محیطی و سازگاری الکترومغناطیسی را نیز 
دفتر  مدیرکل  خاکسار،  غلامرضا  است.  کرده  اخذ 
نظارت بر سرویس های رادیویی سازمان تنظیم مقررات 
به  باتوجه  مراسم گفت:  این  در  رادیویی  ارتباطات  و 
دستیابی ایران به این فناوری، تجاری سازی و تولید 

انبوه این سامانه در برنامه های سازمان تنظیم مقررات 
و ارتباطات رادیویی قرار دارد. وی ساخت این دستگاه 
را از مصادیق عملی اجرای سیاست اقتصاد مقاومتی 
در راستای اجرای برنامه ششم توسعه دانست و گفت: 
با ساخت این دستگاه، افزون بر صرفه جویی اقتصادی 
و جلوگیری از خروج ارز از کشور، گام هایی برای ایجاد 

اشتغال در کشور بر داشته خواهد شد.

یک استارت آپ طرح اولیه از سیستم نیرومحرکه برای وسایل نقلیه هوایی ارائه کرده که 
دارای بال هایی متعدد است و با تکان دادن آنها حرکت می کند.

 VTOL به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از نیواطلس، به تازگی یک وسیله نقلیه هوایی
جدید طراحی شده  که به وسیله تکان دادن بال هایی حرکت می کند که در مجراهایی 
بزرگ قرار دارند. VTOL وسیله ای است که مانند هواپیما پرواز می کند اما مانند بالگرد از 
زمین بلند می شود و فرود می آید. به هرحال این طرح اولیه وسیله نقلیه هوایی شبیه پهپاد 
است که نیروی مورد نیاز برای پرواز را تامین می کند. به طور معمول وسایل نقلیه مجهز 
به چند پروانه، عموما پرسروصدا هستند. همچنین اگر سیستم نیرومحرکه دستگاه دچار 
اختلال شود، سیستم ایمنی مناسبی برای جایگزین کردن آن ندارند.   به هرحال استارت 

آپ مرموز Volerian ادعا می کند راه حلی برای این مشکلات دارد و از سیستم نیرو محرکه 
عجیبی  استفاده می کند. سیستم نیرومحرکه مذکور تعداد زیادی بال های متحرک را 
درون مجموعه ای از مجراها قرار می دهد.  این بال ها به وسیله میله های شافت مانند دم 
ماهی حرکت می کنند. از سوی دیگر یک بال استاتور روی مجراها قرار می گیرد تا کارآمدی 
سیستم را افزایش دهد. این شرکت ادعا می کند سیستم مذکور نه تنها سروصدای کمتری 
دارد بلکه در مقایسه با سیستم های چند پروانه ای نیز  ایمنی بیشتری دارد.  درهمین راستا 
وولرین طیفی از وسایل نقلیه هوایی مختلف با توجه به این سیستم پیشنهاد کرده است. 
اگر این بال ها به سمت جلو باشند، وسیله نقلیه مانند هواپیما به طور افقی حرکت می کند. 

اگر باله ها به سمت بالا باشند، وسیله نقلیه مانند بالگرد  پرواز می کند.

نخستین سامانه اندازه گیری شدت تشعشعات الکترومغناطیسی ساخته شد

وسیله نقلیه هوایی که با بال متحرک پرواز می کند

دادنامه      پرونده کلاسه 95099۸۲640۲00۸65 
شهریار  شهرستان  حقوقی  عمومی  دادگاه   ۲ شعبه 

تصمیم نهایی شماره 960997۲640۲011۲6 
شهریار  انقلاب  روستایی  تعاونی  شرکت   : خواهان 
آقای  و  )مدیر عامل  بهزاد درخشان  آقایان  با مدیریت 
علی کریم پور ( با وکالت خانم اشرف فکور سیار فرزند 
هوشنگ به نشانی تهران-شهریار –ورودی فاز یک اندیشه 

–ساختمان کسری-طبقه سوم واحد11
خواندگان : 

1-آقای مهدی عزیزی فرزند حسن ۲- آقای حسن 
محمدی فرزند برجعلی همگی به نشانی مجهول المکان

خواسته ها :
1- مطالبه خسارات دادرسی 1 

۲- - مطاالبه وجه چک۲ 
 رای دادگاه 

روستایی  تعاونی  شرکت  دادخواست  خصوص  در 
به  سیار  فکور  اشرف  خانم  وکالت  با  شهریار  انقلاب 
به  عزیزی  مهدی  و  محمدی  حسن  آقایان  طرفیت 
تقاضای صدور حکم بر محکومیت خواندگان به پرداخت 
مبلغ سیصد و بیست میلیون ریال وجه یک فقره چک بلا 
پرداخت به شماره 07-9140/93۸569 -95/11/۲4 
با احتساب خسارات دادرسی و تاخیر تادیه و حق الوکاله 
و  پرونده  محتویات  و  اوراق  بررسی  با  دادگاه   ، وکیل 
تحقیقات انجام شده و ملاحضه اصل چک در ید وکیل 
خواهان و مفاد گواهی عدم پرداخت صادره که موید 
اشتغال ذمه خواندگان است و توجها به عدم وصول دفاع 
از ناحیه خواندگان با وصف ابلاغ قانونی و ارائه دلیل 
پرداخت وجه چک دعوی مطروحه را وارد تشخیص به 
اسناد مواد 310 و 314 قانون تجارت و ماده ۲ قانون 
دادرسی  آیین  قانون  و 519  مواد 19۸  و  چک  صدور 
مدنی حکم بر محکومیت تضامنی خواندگان به پرداخت 

مبلغ سیصد و بیست میلیون ریال بابت اصل چک و مبلغ 
9/350/000 ریال بابت هزینه دادرسی و حق الوکاله 
وکیل خواهان وفق تعرفه مربوطه و خسارات تاخیر وتادیه 
از تاریخ سررسید چک الی یوم پرداخت در حق خواهان 
صادر و اعلام می دارد. رای صادره غیابی و ظرف بیست 
روز پس از ابلاغ قابل واخواهی در این شعبه و سپس 
ظرف بیست روز قابل تجدید نظر خواهی در محاکم 

محترم تجدید نظر استان تهران می باشد. م الف ۲90۸
دادرس شعبه دوم دادگاه حقوقی شهریار  
منتظری

-------------------------------
احتراما آگهی ابلاغ وقت دادرسی و دادخواست و 

ضمائم به کلاسه پرونده 870/3/97
تاریخ 97/09/10 ساعت 16  روز    : وقت رسیدگی 

حوزه سوم شهریار 
خواهان :فیروز مالمیر

خوانده : علی لیواری و رضا ترهان 
خواسته: مطالبه وجه

با توجه به تقدیم دادخواست از طرف خواهان به دادگاه 
وقت  اختلاف  حل  شورای  شعبه  به  ارجاع  و  عمومی 
رسیدگی تعیین گردیده و به علت شناخته نشدن آدرس 
خوانده به درخواست خواهان ودستور دادگاه و به تجویز 
ماده 73 قانون آیین دادرسی مدنی مراتب یک نوبت در 
یکی از جراید کثیرالانتشار آگهی می شود م الف ۲909
رییس شورای حل اختلاف حوزه سوم شهریار-
شاپور دیده خانی

-------------------------------
آگهی مزایده مال منقول درمرحله اول

شعبه  از  صادره  اجراییه  و   970554 کلاسه  پرونده 
آقای شهرام سعیدی  له:  اجرای احکام خمینی شهر 
میزان  به  مطالبه  بخواسته   مختاری  قدمعلی  وعلیه 

فوق  پرونده  در  خواسته  اصل  ریال   417/195/000
الذکرمنهای هزینه های اجرایی و ومبلغ ۲0/۸60/000 
ریال بابت نیم عشردولتی که پس ازطی مراحل قانونی 
اموال   قیمت  دادگستری  کارشناس رسمی  به  وارجاع 
گردیده  ارزیابی  ریال   455/۲00/000 بمبلغ  جمعا 
که سپس مقررگردید در روز تاریخ 97/۸/۲3 از ساعت 
الی 11 درمحل اجرای احکام مدنی دادگستری   10
مجتمع  اداری  شهریارشهرک  تهران  شهریاربنشانی 
دادگستری شهریار طبقه همکف واحد اجرای احکام 
مدنی شعبه اول اجرا اتاق ۸3 که اموال توقیفی از طریق 
مزایده بفروش برسد طالبین می توانند پنج روز جلوتر 
از تاریخ مزایده با اطلاع و هماهنگی این اجرا از اموال 
بازدید نموده ودرصورت تمایل درتاریخ یادشده درمراسم 
پایه کارشناسی  ازقیمت  نمایند مزایده  مزایده شرکت 
شروع و هرکسی بالاترین قیمت را پیشنهاد نماید بعنوان 
برنده مزایده شناخته شده و 10% از کل مبلغ فروش فی 
المجلس از خریدار اخذ و باقی پس از گذشت یک هفته 
و عدم وصول هرگونه اعتراضی از خریدار اخذ وکلیه اموال 
به وی تحویل خواهد شد.اموال توقیفی به شرح زیر می 

باشد:
مربع     متر   34 متراژ  به  آباد  خرم  پله  سنگ 

10/000/000 ریال
سنگ تراورتن ابرکده )چهل طولی( به متراژ 1000 متر 

مربع    330/000/000 ریال
سنگ دهبید)فرشی(   6۲/500/000 ریال

مربع      متر   150 متراژ  به  رامش  تراورتن  سنگ 
5۲/500/000 ریال

ضمنا جمع مبلغ کل اموال به مبلغ 455/۲00/000 
ریال میباشد.م اف ۲907

 داوراجرای احکام مدنی حقوقی دادگستری 
شهریار- کیا



سه شنبه -اول آبان ماه 1397-    سال بیست  و یکم -   شماره 64673
اجتماعی

ایستگاه محمدیه با فاصله ۲۰ کیلومتری از شهر قم به عنوان سمبل  کاستی ها و عدم 
همکاری ارگان های مرتبط در سامان دهی این ایستگاه در استان قم شناخته شده و 

جان مردم را تهدید می کند.
از سال 1878 که نخستین خط راه آهن ایران بعد از فرازوفرودها در دعوای بین 
متأسفانه   شد  ساخته  ایران  در  آن  امتیاز  کسب  برای  زمان  آن  بزرگ  قدرت های 
و  باری  حمل ونقل  خطوط  مهم ترین  از  یکی  به عنوان  ایران  در  ریلی  حمل ونقل 
مسافری نتوانسته بدون مشکل مراحل رشد خود را طی کرده تا این صنعت در ایران 
نیز مانند همه کشورهای جهان از استاندارهای جهانی برخوردار شده و مورد رضایت 

استفاده کنندگان آن قرار گیرد.
این روزها شرکت حمل ونقل ریلی در قم روزهای خوبی را نسبت به سال های گذشته 
طی می کند، اما باید بپذیریم که کاستی های آن به قدری است که با همه کاری که در 
حال انجام است باز به خاطر عدم همکاری همه ارگان های مرتبط نتیجه مطلوبی که 
مورد انتظار شهروندان قمی و مسافرانی که تعداد آن ها به علت موقعیت استان قم عدد 
قابل توجه ای است را کسب نکرده است. ایستگاه محمدیه با فاصله ۲۰ کیلومتری 
از شهر قم به عنوان سمبلکاستی ها و عدم همکاری ارگان های مرتبط در به سامان 
رسیدن این ایستگاه موضوع گفت وگوی با محسن اعتماد مدیرکل راه آهن استان قم 

قرارگرفته تا در فضایی شفاف مشکلات این ایستگاه بیان شود.
یاد  از  که  متروکه ای  ایستگاه  شبیه  بیشتر  مردم  ازنظر  محمدیه  ایستگاه 

مسئولان رفته است، روزانه چه تعداد تردد در این ایستگاه ثبت می شود؟
در ایستگاه محمدیه روزانه ۲6 رام قطار مسافری می ایستد که مسیر زاهدان، یزد، 
بندرعباس، کاشان اصفهان، شیراز، به صورت رفت وبرگشت به سمت تهران را طی 
می کنند که به منظور پیاده - سوار کردن مسافر و اقامه نماز حتماً در این ایستگاه 
توقف دارند، البته ۲۰ تا ۲5 رام قطار باری هم روزانه به صورت متوسط در این ایستگاه 

توقف دارد.
با توجه به تعداد رام های قطاری که روزانه در این ایستگاه توقف دارد تردد 
مسافران نیز به این ایستگاه زیاد است، 20 کیلومتر فاصله کمی نیست که مردم 
با وجود جاده نامناسب و خطرات زیاد باید روزانه طی کنند، چرا طی این سال ها 

هیچ اقدامی برای رفع این مشکل انجام نشده است؟
مردم قم برای استفاده از این ایستگاه باید مسیری به مسافت ۲۰ کیلومتر را طی 
کنند که بسیار سخت است، مهم ترین مشکل این مسیر، جاده دسترسی  از مسیر 
جنت آباد تا ایستگاه قطار است. تاریکی مسیر، آسفالت نامناسب و نیازمند مرمت و 
اصلاح باعث شده است که ما روزانه حجم بسیار زیادی از اعتراضات و انتقادات مردم 
را دریافت کنیم که با همه پیگیری ها و مکاتباتی که با اداره کل شهرسازی، استانداری 
از طریق شورای تأمین شهرستان و از طریق فرمانداری انجام داده ایم متأسفانه بازهم 

به نتیجه نرسیدیم.
چه تعداد مسافر روزانه از این ایستگاه استفاده می کنند؟

روزانه 3۰۰ تا 4۰۰ نفر از این ایستگاه استفاده می کنند که باید با ابراز تأسف بیان 
کنیم که در این ۲۰ سال گذشته هیچ نوع امکانات رفاهی مناسبی به این مجموعه 

اضافه نشده و در شرایط مناسبی قرار ندارد.
چه تعداد پروژه شما در این ایستگاه اجرا کرده اید و کل اعتباری که به آن 

اختصاص داده اید چقدر است؟
تا به امروز 3 میلیارد تومان پروژه های مختلف در این ایستگاه  اجرا کردیم و سعی 
کردیم حق شهروندی را تا حدودی رعایت کنیم . مناسب سازی برای تردد مردم، 
ساخت سکو، توسعه ایستگاه، دوربین های مداربسته و حضور پلیس راه آهن و ساخت 
سرویس بهداشتی و محوطه سازی کارهایی بوده است که با این میزان اعتباری که 
برای این ایستگاه گرفته ایم انجام شده اما مشکلات این ایستگاه بسیار زیاد بوده و 

نیازمند تأمین اعتبار ویژه از طرف استان است.
یکی از مشکلاتی که مورد اعتراض همیشگی مردم است عدم سرویس دهی 
مناسب حمل ونقل عمومی است، شرایط حمل ونقل در این ایستگاه چگونه 

است؟
مردم  شأن  در  و  مناسب  اتوبوسرانی  و  تاکسیرانی   خدمات  نیازمند  اینجا  ما 
هستیم، در حال حاضر اتوبوسرانی فقط روزی ۲ بار از ایستگاه مرکزی به سمت این 
ایستگاه سرویس می دهد اما باوجود کرایه آن تعداد تردد و شرایط آن مناسب مردم 

نیست.  ایستگاه محمدیه نیازمند نگاهی بلندمدت و  بهره گیری از خدمات مناسب 
تاکسی رانی و اتوبوسرانی و همچنین وصل شدن به خطوط ریلی مانند مترو و قطار 
سریع السیر است تا خدمات شهری مناسبی به مسافران داخلی و بین المللی ارائه 

شود.
به  تنها  ایستگاه  این  کمبودهای  محمدیه  ایستگاه  فضای  به  نگاهی  با 
کاستی های حمل ونقل منتهی نمی شود، چرا اقدامات رفاهی تا امروز برای 

مسافران انجام نشده است؟
یکی دیگر از کاستی های اینجا امکانات رفاهی بسیار کم آن است که می توانیم 
ادعا کنیم اصلًا وجود ندارد البته فضاهایی به مردم داده شده اما اصلًا کافی نیست 
و نیازمند عزم جدی شهرداری و استانداری است، ما  حاضریم فضای مناسب را در 

اختیار آن ها قرار دهیم تا امکانات لازم را به مردم بدهند.
شما چرا به استفاده از ایستگاه مرکزی به عنوان ایستگاه اصلی شهر قم اصرار 

دارید؟
 ما در بهترین جای شهر یعنی مرکز شهر ایستگاه داریم که موهبت بزرگی است و باید 
از این پتانسیل به نحو احسن و به عنوان یک هاب حمل ونقلی از آن استفاده شود، در 
دنیا مرسوم است که راه آهن در داخل شهر با همکاری شهرداری نه تنها حفظ می شود 

بلکه گسترش نیز داده می شود.
کند  را  حل  موجود   نمی تواند مشکلات  به خارج شهر  قطار   ایستگاه  انتقال 
همین طور که در حال حاضر با شکایت و گله مندی مردم در مورد ایستگاه محمدیه 
روبه رو هستیم درحالی که با همکاری شهرداری به راحتی می توانیم مشکلات را رفع 
کرده و در ایستگاه مرکزی به مردم خدمات مناسبی ارائه دهیم، از امروز باید به فکر 
1۰۰ سال آینده باشیم و با چنین دورنگری و آینده نگری به راه آهن نگاه کنیم تا بتوانیم 

تصمیمات درستی را اتخاذ کنیم.
مشکلات ایستگاه مرکزی هم به نظر کم نیست، توضیحی دراین باره بدهید؟

ایستگاه مرکزی 8۰ سال قبل یعنی 1317 افتتاح شده اما شهرداری بدون در نظر 
گرفتن حریم راه آهن به مردم اجازه ساخت داده که  مشکلات زیادی ازجمله  دسترسی 
به آن طرف خط را به وجود آورده است، رفع این مشکل وظیفه شهرداری است اما ما 
این آمادگی داریم تا با همکاری شهرداری این مشکل را حل کنیم، البته این همکاری 
را اداره کل راه آهن استان  با ساخت دو زیرگذر به سمت جنوب  قم با هزینه 8۰۰ 

میلیارد تومان  شروع کرده و مردم به سمت نیروگاه راحت رفت وآمد می کنند.
برنامه شما برای ایستگاه مرکزی چیست؟ این ایستگاه دارای چه پتانسیل هایی 

است که تا امروز نادیده گرفته شده است؟
از ایستگاه مرکزی باید به عنوان یک هاب حمل ونقلی استفاده  شده و مرکزی برای 
ارائه خدمات شهری قلمداد شود تا مردم غیر از سفر خدمات دیگری نیز از آن بگیرند و 
ما از این مسئله استقبال می کنیم. یکی از پتانسیل های نادیده گرفته شده آن ساخت 
هتل به خاطر فاصله کم از حرم حضرت معصومه )س( است،  زائران و مسافران داخلی 
و خارجی بعد از خروج از قطار می توانند وارد هتل شده  و از خدمات اقامتی، مالی 
و تجاری مناسب استفاده کنند. یکی از نیازهای این ایستگاه راه اندازی مسیر قطار 
به سمت جمکران است  و همچنین مسیر کاشان بعدازآن باید باز شود تا مردم از این 
خط استفاده کنند تا علاوه بر قطار سریع السیر که به مرکز شهر وصل  می شود مردم 

به صورت ویژه از قطار سریع السیر تهران اصفهان نیز بتوانند بهره مند شوند.
مردم خواستار خدماتی مناسب با هزینه های قابل پرداخت از راه آهن هستند 

که تا امروز به خواسته مردم بی توجهی شده است.
مردم حق دارند و البته روزانه 8 رام قطار از مرکز شهر به سمت تهران با 4 هزار تومان 
در حال خدمات رسانی است و باید این امکانات را برای مردم بیشتر کنیم نه با کارهای 
سخت و زجرآور مردم را اذیت کنیم. همین الان هم ایستگاه محمدیه دارای هزاران 
مشکل است که هیچ ارگانی حاضر به همکاری نیست و مردم نباید به خاطر یک سفر 
مجبور باشند به ۲۰ کیلومتر خارج شهر باوجوداین خطرات تردد کنند و باید با یک 
استراتژی ایستگاه مرکزی شهر به عنوان یک هاب مورداستفاده گسترده قرار گیرد. 
باید با همگرایی و با یک برنامه ریزی خوب با محوریت خدمت به مردم و تطابق راه آهن 
بازندگی امروز و رفع نیازهای مردم، استفاده از قطار و راه آهن در سبد نیازهای مردم 
قرارگرفته و حمل ونقل ایمن و سبز و همچنین ارزان مورد استقبال  بیشتر مسافران 

قرار گیرد.

شورای اسلامی شهر قم  تصویب  کرد

تفویض اختیار خرید املاک تا سقف ۳۰۰ هزار 
میلیارد ریال به شهردار قم

 در شصت و هفتمین جلسه رسمی و علنی شورای  اسلامی شهر قم تفویض اختیار 
خرید املاک تا سقف 3۰۰ میلیارد ریال به شهردار قم از طریق کمیته ای معین با رعایت 

تشریفات قانونی به تصویب رسید.
 شصت و هفتمین جلسه رسمی و علنی شورای شهر قم صبح دیروز به ریاست عبدالله 
جلالی و با حضور سید مرتضی سقائیان نژاد در سالن جلسات ساختمان شهید باکری 
برگزار شد. عضو شورای شهر قم در این جلسه، با اشاره به نامه فرمانداری در خصوص 
مصوبه ای در رابطه به اخذ مجوز تفویض اختیار خرید املاک تا سقف 3۰۰ میلیارد ریال 
به شهردار قم از طریق کمیته ای معین با رعایت تشریفات قانونی افزود: ازنظر فرانداری 
قانونی برای تعیین کمیته معین بیان نشده و همچنین هیئت تطبیق خواستار تغییر واژه 
شهردار به جای شهرداری بوده است. مجید اخوان با بیان لایحه اخذ مجوز کاهش 3۰ 
درصد کاهش عوارض صدور پروانه دریکی از بلوک های بلوار پیامبر اعظم)ص( افزود: 
در سال 95، 5۰ دستگاه اتوبوس درون شهری به صورت غیر نقدی در قبال واگذاری 
یک قطعه زمین 3 هزار 5۰۰ متری در این بلوار از این شرکت تهاتر شده است. وی 
ادامه داد: ۲1 میلیارد و 3۰۰ میلیون تومان محاسبه عوارض این قطعه زمین بوده که 
شرکت مذکور درخواست تخفیف 3۰ درصدی در عوارض دارد. اخوان با بیان لایحه اخذ 
مجوز کاهش 3۰ درصد کاهش عوارض صدور پروانه دریکی از بلوک های بلوار پیامبر 
اعظم)ص( تصریح کرد: شهرداری قم به جای کاهش3۰ درصدی درخواست دریافت 
چند دستگاه اتوبوس درون شهری از محل مابه التفاوت این عوارض کرده است. رئیس 
کمیسیون برنامه وبودجه شورای شهر قم تفریغ بودجه سال 96 شورای شهر قم را مورد 
توجه قرار داد و تأکید کرد: شورای شهر قم در سال 96، ۲ میلیارد و 465 میلیون تومان 
مصوب داشته و یک میلیارد و 9۰۰ میلیون تومان هزینه کرد آن بوده که تطابق قابل 
قبولی را نشان می دهد. عضو شورای شهر قم نیز در بخشی از این جلسه،لایحه ای در 
خصوص سازمان فرهنگی ورزشی در رابطه با اساسنامه سازمان فرهنگی را مورد توجه 
قرار داد و  عنوان کرد: این سازمان در سال جاری با انبوهی از مشکلات اقتصادی 
روبه رو و از همین رونیز سازمان بازرسی حساسیت های ویژه ای بر آن داشته و تصویب و 
افزایش برخی اختیارات می تواند روند رشد و موفقیت این سازمان را بیشتر کند. حسن 
مالکی نژاد با اشاره به برخی از ویژگی های سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری ادامه داد: 
ظرفیت بودجه سازمان فرهنگی ورزشی در حد معاملات جزء و اندک بوده و بودجه این 
سازمان در حدی نبوده که بتواند با آن معاملات بزرگی داشته باشد. سخنگوی شورای 
شهر قم نیز ادامه این جلسه، با تأکید بر لایحه ای در خصوص سازمان فرهنگی ورزشی 
در رابطه با اساسنامه سازمان فرهنگی ورزشی گفت: فقدان برخی بندهای قانونی در 
هشت سازمان تابعه شهرداری و ازجمله سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری سبب شده 
تا انبوهی از مصوبات و لایحه ها برای بررسی های بی مورد به شهرداری و شورای شهر 
ارسال شود. حسین اسلامی با اشاره به نامه فرمانداری در خصوص مصوبه در رابطه 
به اخذ مجوز تفویض اختیار خرید املاک تا سقف 3۰۰ میلیارد ریال به شهردار قم از 
طریق کمیته ای معین با رعایت تشریفات قانونی ابراز کرد: با توجه به اینکه این مصوبه 
تصویب کمیته انطباق رسیده وجاهت قانونی داشته و نیازی برای ارسال مجدد مصوبه 
فرمانداری نیست. نایب رئیس شورای شهر قم نیز در این جلسه، با تأکید بر لایحه اخذ 
مجوز کاهش 3۰ درصد کاهش عوارض صدور پروانه دریکی از بلوک های بلوار پیامبر 
اعظم)ص( خاطرنشان کرد: توافق نامه و تحویل این قطعه زمین 3 هزار و 5۰۰ متری 
در سال 95، بوده بنابراین باید عوارض آن بر مبنای سال جاری دریافت شود. حسن 
بختیاری با اشاره به لایحه اخذ مجوز کاهش 3۰ درصد کاهش عوارض صدور پروانه 
دریکی از بلوک های بلوار پیامبر اعظم)ص( تأکید کرد: زمان دار کردن مصوبه و ارائه 
مهلت تا پایان سال جاری می تواند در تهاتر و دریافت چندین دستگاه اتوبوس جدید 

مؤثر باشد.

مدیرعامل شرکت گاز استان قم  مطرح کرد

مصرف ۷۰ درصد از ظرفیت گاز قم 
در بخش صنعت 

مدیرعامل شرکت گاز استان قم با اشاره به مصرف 7۰ درصد از ظرفیت گاز  این استان 
در بخش صنعت گفت: امر گازرسانی به 15 روستای منطقه محروم قمرود تا پایان سال 

جاری آغاز می شود.
 علی رضا نصیری صبح دیروز با حضور در شصت و هفتمین جلسه رسمی و علنی 
شورای شهر قم که در سالن جلسات ساختمان شهید باکری برگزار شد، اظهار داشت: 
364 هزار مشترک و مصرف کننده گاز در استان قم وجود دارد، مخزن سراجه قم یکی 
از ظرفیت ها ذخیره گاه های گازی کشور بوده که در حال حاضر فعالیت های استخراجی 
از آن انجام می شود. وی با اشاره به ضریب نفوذ گاز در بین خانوارهای قم افزود: در حال 
حاضر نزدیک به 1۰۰ درصد شهروندان قم از ضریب گازرسانی برخوردار بوده و در سطح 
روستاهای استان نیز ضریب گازرسانی 87 درصد است.  مدیرعامل شرکت گاز قم گفت: 
در روستاهایی که تعداد خانوارهای آن بیش از ۲۰ خانواده بوده  گازرسانی می شوند، 
116 روستای استان گازرسانی شده و اقدامات لازم برای گازرسانی 3۰ روستای دیگر نیز 
در دست اجرا بوده که تا دهه فجر انقلاب اسلامی کار گازرسانی آن ها تکمیل می شود. 
نصیری عنوان کرد: از ابتدای سال جاری امر گازرسانی به 5 روستای استان تکمیل شده 
است، روستاهایی که هزینه حفاری برای انشعابات گاز در آن کمتر از 6 میلیون تومان 
باشد مشمول امر گازرسانی می شوند، امر گازرسانی به 15 روستای منطقه محروم قمرود 
تا پایان سال جاری آغاز می شود. وی با اشاره به مشکلات گازرسانی به روستاهای بخش 
قاهان ابراز کرد: با توجه به مشکلات سردی هوا و بارندگی های مستمر در روستای قاهان 
در فصل سرد سرما امر گازرسانی به روستاهای این بخش با مشکلاتی ازنظر عمرانی 
روبه رو شده است. مدیرعامل شرکت گاز قم خاطرنشان کرد: 7۰ درصد از گاز استان قم 
را بخش صنعت مصرف کرده که نشان از فعالیت قدرتمند قطب صنعتی استان است، 
۲ هزار و 431 واحد صنعتی استان قم از ضریب گازرسانی برخوردار هستند. نصیری 
تعداد جایگاه های سوخت فعال در استان را مورد توجه قرار داد و بیان کرد: 37 جایگاه 
CNG  در سطح استان قم فعال است، گازرسانی به دام شهر قم بسیاری از مشکلات 
و چالش های پیش روی استان درزمینهٔ گازرسانی را از بین برده است. وی ابراز کرد: 
بهره برداری  از پروژه سامک به عنوان یکی از پروژه های پایلوت کشوری می تواند نقش 
استعلامات بین دستگاهی بین شرکت گاز با ادارات و دستگاه های دیگر را با سرعت 
زیادی انجام دهد. مدیرعامل شرکت گاز قم با اشاره به برخی از چالش های شرکت 
گاز استان ابراز کرد: فرسودگی و پایان عمر شبکه های گازرسانی، معارضین حفاری در 
سطح روستاهای استان، عدم ثبات قیمت در خریداری تجهیزات و حفاری برای اتصال 

انشعابات از چالش های مهم پیش روی شرکت گاز استان قم است.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم :

تولید و اشتغال پایدار روستاییان قم با توسعه 
نواحی صنعتی فراهم مي شود 

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی قم، نواحی صنعتی استان را داراي مشکل 
محدودیت اراضی عنوان کرد، که این مساله به منظور تقویت روند رو به رشد تولید و 

اشتغال در قم، باید با همکاری سایر دستگاه های اجرایی برطرف شود.
امیر طیبی نژاد در گفت و گو با خبرنگاران اظهارداشت: نواحی صنعتی استان در کنار 
مناطق روستایی شکل گرفته اند و به همین دلیل توسعه این مناطق با شرایط خاصي 

از جمله لزوم رعایت حریم روستاها و توجه به توسعه متوازن این مناطق مواجه است.
با همکاری همه دستگاه متولی، رعایت اصول زیست  توانیم  ادامه داد: می  وی 
محیطی و حفظ منافع روستائیان، نواحی صنعتی استان را گسترش و حجم فعالیت 
با  استان  ارتقا دهیم. مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتي  را  اقتصادی قم  های 
اشاره به موقعیت مناسب نواحی صنعتی قم برای استقرار صنایع تبدیلی و تکمیلی 
کشاورزی، غذایی و دارویی و تولیدات متناسب با فرهنگ و تخصص خانوار روستایي، 
گفت: با این کار زمینه توسعه پایدار و مطمئن تولید و اشتغال مناسب برای مردم بومی 
مناطق روستایی استان فراهم و ضمن زمینه سازي براي بازگشت دانش آموختگان این 
مناطق به روستا از مهاجرت سایر روستاییان به شهر نیز جلوگیري مي کند. طیبی نژاد 
افزود: توسعه نواحی صنعتی در مناطق روستایی قم به دلیل قرار گرفتن در موقعیت 
مناسب جغرافیایی و نزدیکی به بازارهای مصرف کلان کشور همچون تهران می تواند 
نقش موثری در ارتقا وضعیت تولید استان و کاهش هزینه تمام شده کالا براي مصرف 
کنندگان را داشته باشد. وی با بیان این که هزینه تمام شده تولید در این نواحی به دلیل 
قیمت مناسب زمین و بسته های تشویقی درنظر گرفته شده برای سرمایه گذاران، پایین 
است، گفت: محصولاتی که در نواحی صنعتی روستایی قم تولید خواهند شد بیشتر 
در حوزه مواد خوراکی، دارویی، صنایع دستي، قطعه سازي، پوشاك و صنایع تبدیلي 
و مطابق با استانداردهای زیست محیطی بوده و آلودگی برای طبیعت استان ایجاد 
نمی کند. این مقام مسئول ادامه داد: هم اکنون 78 واحد بهره بردار در چهار ناحیه 
صنعتی خورآباد، سیرو، طغرود و دستجرداستان در محدوده ای به مساحت 9۰ هکتار 
مشغول فعالیت و تولید هستند. قم دارای هفت شهرک صنعتی شکوهیه، الغدیر،چاپ 
و نشر،سلفچگان، محمود آباد،ثامن الائمه )ع( - قنوات - و فناوری اطلاعات و ارتباطات 

)I.C.T( و چهار ناحیه صنعتی خورآباد، دستجرد، سیرو و طغرود است.
۲ هزار و 3۰۰ واحد صنعتی کوچک، متوسط و بزرگ در قم وجود دارد که بیش از 9۰ 
درصد آن مربوط به صنایع کوچک و متوسط است؛ همچنین بیش از 53 هزار تن در 
واحدهای صنعتی استان فعالیت می کنند. قم دارای یک شهرستان به همین نام و پنج 
بخش کهک، جعفریه، سلفچگان، خلجستان و مرکزی است؛ جمعیت ساکن در مناطق 

روستایی قم، کمتر از پنج درصد جمعیت کل استان است.
طبق سرشماری عمومی نفوس و مسکن در سال 1395، قم دارای 1۲7 روستا با 
جمعیت بالای ۲۰ خانوار است؛ جمعیت ساکن مناطق روستایی این استان بیش از 55 

هزار و 865 تن است که در قالب 17 هزار و 385 خانوار زندگی می کنند.

سرپرست تالار مرکزی شهرقم مطرح کرد:

دستورات ویژه وزیر ارشاد برای رفع نواقص 
تالار مرکزی قم 

سرپرست تالار مرکزی شهر قم، برخی نواقص فنی را مهمترین علت به بهره برداری نرسیدن 
کامل تالار مرکزی شهر قم دانست و گفت: با پیگیری های مدیرکل ارشاد قم، وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی دستورات ویژه ای برای رفع نواقص و بهره برداری کامل از این مجتمع مهم 

فرهنگی داده است.
محمدکاظم رضوانی در گفت و گو با  ایرنا، افزود: سیستم سرمایشی و گرمایشی این تالار به 
روز رسانی و نواقص آن برطرف شده ضمن اینکه برای تامین تجهیزات مورد نیاز صوت و تصویر 

سالن های تالار مرکزی شهر نیز پیگیری هایی در حال انجام است.
وی تامین نشدن برق مورد نیاز این تالار را از جمله مشکلات فنی این مجتمع فرهنگی 
دانست و ادامه داد: برق مورد استفاده در تالار مرکزی شهر، کارگاهی است و یک دهم توان 
مورد نیاز برق این مجتمع را تامین می کند که بخش مهمی از محدودیت های فنی این 

ساختمان را شامل می شود.
رضوانی ادامه داد: با قرارگرفتن تالار مرکزی شهر درچرخه آزمایشی برنامه ها فرهنگی، 

نقص های فنی آن شناسایی و نیازهای آن در حال برطرف شدن است.
سرپرست تالار مرکزی شهر قم با تاکید بر ضرورت همکاری و هماهنگی تمام دستگاه های 
استان برای راه اندازی کامل این مجتمع فرهنگی خاطرنشان کرد: این تالار با دارا بودن 
بخش های مختلف از جمله سالن همایش، سالن تئاتر، کتابخانه و گالری بخش هایی از نیاز 
زیرساختی فرهنگ قم را برطرف می کند به همین دلیل همه دستگاه ها و متولیان فرهنگی 

استان باید برای راه اندازی این مجتمع فرهنگی کمک کنند. 
* راه اندازی بزرگترین کتابخانه ادبی- هنری کشور در تالار مرکزی

سرپرست تالار مرکزی شهر قم، بهره برداری کامل از تالار مرکزی شهر را از جمله اولویت های 
اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم دانست و تاکید کرد: اگر چه تمام بخش های مختلف 
این مجتمع راه اندازی نشده است ولی تاکنون برنامه های مختلف تئاتر و تعزیه خوانی در 
این مجتمع فرهنگی برگزار، کتابخانه تخصصی در آن مستقر و بخش سینمایی آن نیز مورد 

استفاده قرار گرفته است.
وی با بیان اینکه بخش های مختلف تالار مرکزی به بهره برداری رسیده و یا در حال راه 
اندازی است افزود: بزرگترین کتابخانه ادبی- هنری کشور با هزاران عنوان کتاب وابسته 
به دفتر تبلیغات اسلامی با یکهزار و 5۰۰ عضو هم اکنون در زیرزمین تالار مرکزی مستقر و 

مشغول خدمات است.
سرپرست تالار مرکزی شهر قم، مکان استقرار را از جمله چالش های انجمن های هنری 
این شهر دانست و گفت: انجمن های هنری استان اجاره نشین بوده و بسیاری توان تامین 
مخارج دفاتر خود نیستند و این موضوع به یکی از چالش های انجمن های هنری قم تبدیل 

شده است.
رضوانی افزود: در تالار مرکزی شهر دفاتری برای استقرار انجمن های هنری استان در نظر 
گرفته شده است که استقرار آنها در این تالار علاوه بر کاهش هزینه های انجمن ها موجب 

کمک به تبدیل شدن تالار مرکزی شهر به قطب فرهنگی هنری می باشد. 
سرپرست تالار مرکزی شهر قم، تاکید کرد: اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم متولی 
حمایت و پایه ریزی فعالیت های فرهنگی است و هیچ نگاه مادی و درآمدزایی به تالار مرکزی 
ندارد ولی طبیعی است که باید این مجتمع توان پرداخت هزینه های خود را نیز داشته باشد.

مدیر امور شیلات و آبزیان سازمان جهاد کشاورزی استان قم خبر داد

ارائه کمک های فنی و اعتباری برای توسعه 
آبزی پروری

مدیر امور شیلات و آبزیان سازمان جهاد کشاورزی استان قم از ادامه کمک های فنی و 
اعتباری برای توسعه آبزی پروری در استان خبر داد.

محمد رضا طاهری اظهار داشت: در راستای تقویت بخش آبزی پروری استان قم، سازمان 
جهاد کشاورزی جهت توسعه مزارع پرورش ماهی و مکانیزاسیون استخرها ، کمک های فنی 

و اعتباری اعطا می نماید.
وی افزود: در همین راستا بیش از 9 میلیارد ریال کمک فنی و اعتباری به 5۰ نفر از 
کشاورزان استان اختصاص یافته که حاصل آن ، یک هزار تن افزایش ظرفیت تولید انواع 

آبزیان در استان قم بوده است.
آب  ذخیره  استخرهای  ساخت  به  کمک   ، طرح  این  اهداف  از  کرد:  تصریح  طاهری 
دومنظوره پرورش ماهی در راستای بهبود مدیریت آبیاری مزارع ، رعایت ساعات و حجم 
برداشت آب چاه در طول شبانه روز ، بهره مندی از معافیت پرداخت هزینه برق در ساعات 
پیک مصرف برق ، بهبود مدیریت آبیاری مزارع و همچنین پرورش انواع آبزیان و اشتغالزایی 

را می توان اشاره نمود.
وی بیان داشت: این روند در سالجاری همچنان ادامه دارد و کشاوزرانی که بخواهند 
استخرهای خود را تجهیز و مکانیزه نمایند  می توانند با ارائه طرح به مدیریت شیلات و تصویب 
در کمیسیون کمک های فنی و اعتباری سازمان جهاد کشاورزی ، از این مزایا استفاده نمایند.
وی با اشاره به شرایط لازم جهت دریافت کمک های فنی و اعتباری، خاطر نشان کرد: 
فرد متقاضی باید مالکیت آب، زمین و چاه را داشته باشد و اگر آب و زمین مشاع باشد باید 
رضایت محضری شرکاء مبنی بر اینکه آب ابتدا داخل استخر شده و بعد برای کشاورزی 
مصرف شود را اخذ نماید. طاهری با تاکید بر اینکه سیاست سازمان جهاد کشاورزی ، افزایش 
تولید در واحد حجم آب استخرهای پرورش ماهی است ، گفت: با توجه به ادامه روند کم 
آبی در استان ، توسعه کمی استخرهای ذخیره آب کشاورزی در اولویت کاری نبوده بلکه 
مهندسی مجدد و بهسازی استخرهای موجود ، توسعه مکانیزاسیون و تجهیز استخرها به 
انواع تجهیزات هوادهی و ادوات تولید و توزیع اکسیژن ، تجهیزات تنظیم و کنترل برداشت 
از آب چاه ، تصفیه فیزیکی و بیولوژیکی آب استخر  و توسعه روش های نوین آبزی پروری از 

اهداف این طرح به شمار می رود.

معاون ورزش و جوانان قم:

ارتقاء سرانه ورزشی قم با کمک بخش 
خصوصی تحقق پیدا خواهد کرد

معاون توسعه منابع انسانی و پشتیبانی اداره کل ورزش و جوانان قم با بیان اینکه سرانه 
فضاهای ورزشی قم تا رسیدن به استاندارد یک متر مربع فاصله دارد، گفت: استفاده از 
ظرفیت بخش خصوصی سرانه فضای ورزشی استان را بیش از حد استاندارد ارتقاء خواهد 

داد.
حسین رضایی ، اظهار داشت: درحال حاضر سرانه فضای ورزشی در شهر قم 5۰ سانتی 

متر مربع و در بخش های پنج گانه تابعه نیز ۲ متر مربع است.
وی میانگین کشوری سرانه فضای ورزشی را نیز 8۰ سانتی متر مربع ذکر کرد و افزود: 
طبق برنامه ششم توسعه کشور این میزان باید به یک متر مربع برسد،  که با مشارکت بخش 

خصوصی نه تنها این هدف محقق، بلکه به فراتر از آن نیز دست پیدا می کنیم.
معاون ورزش و جوانان قم با اذعان با اینکه اگر بخواهیم در انتظار اعتبارهای دولت باشیم 
روند توسعه فضاهای ورزشی به کندی صورت می گیرد، گفت: باید با استفاده از ظرفیت ماده 
۲7 قانون الحاق زمینه حضور مردم و بخش خصوصی در امر توسعه سرانه فضای ورزشی را 
فراهم کنیم. وی اهتمام بیش از پیش مسئولان به استفاده از ظرفیت خیران جهت توسعه 
اماکن و فضاهای ورزشی را مورد تاکید قرار داد، و با اشاره به طرح های ورزشی عمرانی که 
برای آینده و بویژه در ایام دهه فجر آماده بهره برداری است، افزود: مجموعه ورزشی شهدای 
دروازه ری که عملیات اجرایی آن با اعتبار ۲1۰ میلیارد ریال از محل سفر سال 89 رهبر معظم 

انقلاب به استان در حال انجام است از جمله آن به شمار می رود.
وی با اشاره به پیشرفت 9۰ درصدی طرح گفت: مجموعه ورزشی شهدای دروازه ری 
متشکل از یک سالن ویژه ورزش های باستانی و یک استخر مشترک بانوان و آقایان در طبقه 

زیرین و یک سالن ورزشی با گنجایش 15۰۰ تن در طبقه فوقانی است.
رضایی استخر تختی در خیابان شهید فاطمی را نیز دومین طرح آماده برای بهره برداری 
در دهه فجر خواند و افزود: برای این طرح 3۰میلیارد ریال توسط بخش خصوصی هزینه 

شده است.
وی با اشاره به اینکه عملیات اجرایی سالن های ورزشی صبا، شهر قائم و سوده که حدود 
یک دهه به صورت نیمه تمام رها شده بودند، نیز تا دهه فجر تکمیل می شود، گفت: یک 
سالن ورزشی با ظرفیت 45۰۰ تن نیز در شهرک پردیسان در دست احداث است، که پس از 

دهه فجر به بهره برداری خواهد رسید.

 مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان قم  خبرداد 

ارائه هفت هزار نفرساعت آموزش به معتادان 
بهبود یافته 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان قم گفت: در 6 ماهه نخست امسال، هفت هزار نفر 
ساعت آموزش  های مهارتی در حوزه آسیب های اجتماعی برای حاشیه شهر و معتادان بهبود 

یافته زندان های قم ارائه شد.
احمد عطارنیا اظهار داشت: این آموزش ها در در سکونت گاه های غیر رسمی و مراکز 

درمان اجباری معتادان بهبود یافته که در استان قم هشت مرکز می باشد ارائه شده است.
وی ادامه داد: به  منظور کاهش آسیب  های اجتماعی، توانمند سازی افراد در معرض 
آسیب، ایجاد شرایط اولیه برای اشتغال، جلوگیری از گرایش به اعتیاد و بزهکاری 3۲8 تن 

در این دوره شرکت کردند.
مدیرکل فنی و حرفه ای قم افزود: رشته های مختلفی از جمله روبان دوزی ویژه بانوان و 
آموزش های مهارتی تعمیر موتورسیکلت، کارگر فنی مرغداری صنعتی گوشتی، صنایع 

ساختمان، صنایع جوش، آموزش رایانه و پیرایش مردانه ویژه آقایان ارائه شد.
عطار نیا با بیان این که آموزش های های مهارتی از موثرترین راهکارهای ایجاد کسب درآمد 
و کاهش آسیب های اجتماعی است گفت: در این روش فرد معتاد پس از رهایی از بند اعتیاد 
و بازگشت به جامعه به  دلیل داشتن شغل، مجدد به اعتیاد بازنگشته و زندگی سالمی در پیش 

می گیرد.
وی ادامه داد: گسترش مهارت  آموزی به جامعه می  تواند شهروندان را توانمند ساخته و 
از افراد مستعد جامعه کارآفرین بسازد و با فراهم کردن اشتغال زمینه پیشگیری از آسیب های 

اجتماعی را فراهم کند.
وی خاطرنشان کرد: در کنار این آموزش ها، علاقه مندان می توانند به 9 مرکز دولتی فنی 
و حرفه ای در این استان و بیش از ۲۰۰ آموزشگاه فنی و حرفه ای آزاد در 13۰ رشته مهارتی 

مراجعه کرده و آموزش ها را فرا گیرند.

۲۰ کیلومتر پرخطری که نادیده گرفته  شد

ایستگاه محمدیه قم سمبل بی توجهی مسئولان به خواسته مردم

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم  خبرداد
جلوگیری از 12۰ هزار سفر درون شهری با ارائه خدمات غیرحضوری 

و  آب  شرکت  مدیرعامل  و  هیئت مدیره  رئیس 
فاضلاب استان قم گفت: با تقویت و ارتقای مرکز 
با  شهری  تردد  هزار   1۲۰ از  بیش  سالانه   1۲۲

استفاده از ظرفیت این مرکز حذف می شود.
ارائه  اینکه  بیان  با  پور  صادق  جان  علی  دکتر 
خدمات در مبدأ در تمام زمینه ها در سال های اخیر 
در دستور شرکت آب و فاضلاب استان قم قرارگرفته 
ارتقای  و  تقویت  با  اساس  همین  بر  گفت:  است 
مرکز 1۲۲ سالانه بیش از 1۲۰ هزار تردد شهری با 

استفاده از ظرفیت این مرکز حذف می شود.
وی با اشاره به مسئولیت اجتماعی شرکت های آب 
و فاضلاب در ارائه خدمات مشتری مدارانه  و کمک 
کرد:  خاطرنشان  شهری  زیست  فضای   بهبود  به 
مرکز ارتباطات 1۲۲قم  با پاسخگویی تلفنی به همه 
تمام  مشترکین،  سوی  از  شده  مطرح  موضوعات 
فوریتی،  فروش،  از  پس  فروش،  درخواست های 
پیگیری  و  ثبت  را  شکایات  و  صورتحساب  بررسی 

می کند.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم با اشاره 
آبفای قم  به مرکز 1۲۲  افزایش اطمینان مردم  به 
گفت: در تلاش هستیم تا با بهبود خدمات رسانی 
به ویژه در زمان کمتر به مردم، اعتمادی که به این 

سامانه شده است را تقویت کنیم.
وی همچنین با اشاره به ارائه ۲۲ خدمت از طریق 
سایت شرکت آب و فاضلاب به صورت غیرحضوری 
به مردم خاطرنشان کرد: تمام این خدمات در هر 
از شبانه روز و در تمام روزهای هفته قابل  ساعتی 

ارائه است.

امور  با اشاره تقویت سه منطقه  پور  دکتر صادق 
آبفا و استقرار امور شهرها در شهرهای  مشترکین 
تابعه اظهار داشت: با سیاست تمرکززدایی که در 
زمینه سهولت دسترسی  کار شرکت است  دستور 
مردم به مناطق امور مشترکین را فراهم کردیم تا به 

آسانی خدمات مورد نیاز خود را دریافت کنند.
تعاملات  و  ارتباطات  افزایش  به  اشاره  با  وی 
با  شد:  یادآور  مشترکین  با  فاضلاب  و  آب  شرکت 
حضوری  مراجعات  شده،  انجام  اقدامات  مجموع 
به واحدهای مختلف شرکت آب و فاضلاب کاهش 
دنبال  به  را  و رضایت مندی نسبی مشتریان  یافته 
فاضلاب  و  آب  شرکت  مدیرعامل  است.  داشته 
استان قم با بیان اینکه تمام جمعیت شهری تحت 
پوشش آب باکیفیت و مطلوب هستند ابراز داشت: 
تابستان گذشته حتی یک مورد قطعی آب  ما در 
برنامه ریزی شده ناشی از کمبود آب یا به دلیل نبود 
امکانات و تأسیسات نداشتیم؛ موارد قطع آب هم 
وصل  شبکه،  تعمیرات  دلیل  به  افتاده  اتفاق  که 

انشعاب، اصلاح، توسعه و بازسازی بوده است.
وی در پایان تاکید کرد: امیدواریم قدم های مثبتی 
که در راستای خدمت رسانی به مردم برداشته شده 
است با راهنمایی و نظارت بیشتر از گذشته تقویت 

شود.
* 230 هزار تماس تلفنی با مرکز 122 آبفای قم
مدیر مرکز 1۲۲ آبفای قم نیز در این جلسه با اشاره 
اظهار  مرکز  این  در  شده  ثبت  آمار  و  اطلاعات  به 
تماس  هزار  حدود ۲3۰  گذشته  سال  در  داشت: 
 5۰ حدود  که  شده  ثبت  قم   1۲۲ مرکز  با  تلفنی 

درصد از تماس های مفید آن مربوط به خدمات غیر 
فوریتی است که  از این نظر در صنعت آب و فاضلاب 

رکورددار هستیم.
وی با بیان اینکه در گذشته بیشتر خدمات غیر 
ارائه  دفاتر  در  متقاضیان  فوریتی، مستلزم حضور 
با  اخیر  سال های  در  شد:  یادآور  بود،  خدمات، 
گسترش خدمات مرکز 1۲۲ به عنوان مرکز جامع 
ارتباطات و خدمات، بخش زیادی از این مراجعات 
حذف شده است که در همین راستا سال 96 بیش 
از 6۰ هزار خدمتی که مستلزم مراجعه مشتریان 

بوده به صورت تلفنی  ارائه  شده است.
علی اصغر جعفری کافی آباد سهم ارائه خدمت 
مرکز 1۲۲ در مقایسه با سایر درگاه ها را 5۲ درصد 
اعلام و تاکید کرد: برنامه هایی نیز برای فعال شدن 
بخش اطلاع رسانی صوتی در سال 97 در نظر گرفته 

شده که تا بهمن ماه به اجرا درخواهد آمد.
* ارائه بهترین خدمات در کوتاه ترین زمان به 

مردم در شرکت آب و فاضلاب
مدیرکل دفتر امور اجتماعی و فرهنگی استانداری 
قم اقدامات انجام شده در راستای خدمت رسانی هر 
چه بهتر به مردم را در شرکت آب و فاضلاب شایسته 
تقدیر دانست و گفت: این شرکت با بهره مندی از 
کارکنانی دلسوز، متعهد و با تجربه بهترین خدمات را 
در کوتاه ترین زمان به مردم ارائه می دهند که رضایت 

مردم را به همراه داشته است.
ارائه  مردم،  حقوق  از  صیانت  خصوص  در  وی 
خدمات آسان و جلب رضایت شهروندان گفت: با 
توجه به قوانین موجود باید با برون سپاری فعالیت و 
حرکت به سمت دولت الکترونیک، منافذ و مجاری 

فساد و تخلف بسته شود.
عطاءالدین قاسمی با بیان اینکه مهم ترین اصل 
یادآور  از اجرای قوانین، بحث شفافیت است  بعد 
نوشته شود که شفافیت  باید طوری  قوانین  شد: 
پیاده کند زیرا  را در عمل در بین کارگزاران دولت 
مردم  رضایت  شود  بیشتر  شفافیت  میزان  چه  هر 
را بیشتر فراهم کرده و تخلفات احتمالی را کاهش 

می دهد.
با بیان اینکه شرکت آب  و فاضلاب استان،  وی 
است،  برداشته  زمینه  این  در  خوبی  قدم های 
مشارکت  با  باید  کارگزاران  همه  کرد:  خاطرنشان 
از نظام  را  و همکاری یکدیگر زمینه رضایت مردم 
اسلامی فراهم کنیم زیرا هر چه قدر رضایت افزایش 
سرمایه های  و  شده  بیشتر  نظام  به  اعتماد  یابد 

اجتماعی با تقویت می شود.
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ترمیم کابینه و اشارات دور مانده از منظر منتقدان

گام تازه نوسازی دولت و واقعیات تحدید کننده 

معرفی وزرای پیشنهادی برای وزارتخانه های اقتصادی گامی از پروسه بهبود 
اقتصادی و نشان عزم دولت برای تغییراست. در این پروسه هرچند رییس جمهوری 
آماج انتقادات است، اما شاید او »پیچش« و »اشاراتی« را می بیند که بسیاری از 

منتقدان تنها شاهدی ناقص بر»مو« و »ابَروی« آن هستند.
انتظارها به منظور معرفی وزرای پیشنهادی برای وزارتخانه های اقتصاد، صنعت، 
معدن و تجارت، تعاون، کار و رفاه اجتماعی و راه وشهرسازی روز یکشنبه 29 مهر 
به پایان رسید و رییس جمهوری به ترتیب فرهاد دژپسند، رضا رحمانی، محمد 
شریعتمداری و محمد اسلامی را برای اخذ رای اعتماد به مجلس شورای اسلامی 

معرفی کرد. 
وزارتخانه هایی که طی هفته ها و روزهای گذشته با سرپرست اداره شدند، دو نفر 
از وزرای آن ها از سوی مجلس استیضاح و دو نفر دیگر از پست های وزارتی خود 
استعفا دادند. مجلس دهم روز هفدهم مرداد علی ربیعی را از وزرات تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی و چهارم شهریور سال جاری مسعود کرباسیان را از وزرات اقتصاد برکنار کرد.

همچنین رییس جمهوری 28 مهرماه با استعفای عباس آخوندی وزیر راه و 
شهرسازی و محمد شریعتمداری وزیر صنعت، معدن و تجارت موافقت کرد تا به این 
ترتیب حجت الاسلام »حسن روحانی« در راستای ترمیم تیم اقتصادی کابینه وارد 

عمل شود. 

* مشکلات اقتصادی و ضرورت تغییر تاکتیک
بدعهدی دولت آمریکا در پایبندی به توافق برجام و در پی آن بازگشت تحریم 
های اقتصادی این کشور علیه ایران آغازگر دومینویی در اقتصاد ایران بود که در 
نهایت امنیت معیشتی مردم را متزلزل ساخت. این میان اما تنها عامل نابسامانی های 
اقتصادی کشور بیم از بازگشت تحریم ها نبود، اخلالگران داخلی و خارجی بازار ارز و 
طلا هم در میانه میدان جنگ اقتصادی در ایران با تمام قوا حضور یافتند و به سلاطین 

کوچک و بزرگی با نام و نشان متفاوتی در این عرصه فرصت ظهور و جولان دادند. 
این میان دولت به عنوان مسوول نهایی سامان بخشی به اقتصاد، تنها میانه میدانی 
ایستاد که یک سوی آن »دونالد ترامپ« تاجر کاخ سفید و اصحاب منطقه ای او 
بود و سوی دیگر، دست های پنهان و اخلالگری که از پایتخت های منطقه و به 
صورت لحظه ای نرخ ارز تعیین می کردند. رییس جمهوری به منظور حفظ امنیت 
معیشتی مردم تاکتیک اقتصادی دولت را ترمیم کرد. با چنین نگرشی می توان معرفی 
تیم اقتصادی جدید از سوی رییس جمهوری را تجدید قوای دولت در میدان جنگ 

اقتصادی تعبیر کرد. 
معرفی وزرای پیشنهادی برای وزراتخانه های اقتصادی، نخستین گام تجدید قوا در 
میدان جنگ اقتصادی نیست و شاید بتوان تغییر رییس کل بانک مرکزی سوم مرداد 
ماه سال جاری را نخستینِ این قدم ها دانست. دولت به درستی دریافت که تغییر 
تاکتیک های اقتصادی در حوزه ارزی و پولی می تواند به ثبات نسبی در بازار بیانجامد 
که افت شدید نرخ ارز طی ماه های پس از این تغییرات، نشانه ای از این فهم درست 
بود. این تغییرات گرچه به منظور بهبود و اصلاح در حوزه اقتصادی انجام گرفت، اما در 

مسیر انجام و اجرا با موانع متعددی روبروست. 
واقعیت آن است که استراتژی سازی اقتصادی و یا پایبندی به مدل های تثبیت 
شده اقتصاد جهانی که در بسیاری از کشورها هم آزمون خود را پس داده اند؛ در 
سیستم اقتصادی بیمار ایران )که عمر بیماری آن حتی به دو قرن هم می رسد( در 
عمل بسیار دشوار است و هریک از این مدل ها برای اجرا و نهادینه شدن نیازمند 
بسترهای اقتصادی، سیاسی، اجتماعی و حتی فرهنگی هستند. هرکدام از این مدل 
ها هم در صورت اجرای تام و تمام، پیامدهای مختلفی برای کشور در پی خواهد 
داشت. پیامدهایی که قرن ها بر اقتصاد و دیگر جنبه های زندگی مردم آن سرزمین 

سایه خواهد انداخت.
با این توصیف از واقعیت موجود، شاید بتوان به بخشی از انتقادهای مطرح شده 
درباره برنامه های کلان دولت، پاسخ گفت و ریشه های شوک درمانی های متکی به 
مُسکن را که این روزها کلیدواژه منتقدان است، بهتر شناخت. در چنین شرایطی دولت 
تصمیم گرفته است در دایره محدود گزینه های موجود، تغییر در کابینه را اجرایی کند. 
چنین دایره ای که عوامل تحدید کننده آن نیز روز به روز گسترده تر می شود، واقعیت 
دیگری است که منتقدان حامی و رقیبان سیاسی دولت، چشم بر آن می بندند اما این 

چشم پوشی واقعیت را تغییر نخواهد داد. 

* سوابق وزرای پیشنهادی نقطه قوت کابینه 
نگاهی به اسامی وزرای پیشنهادی دولت نشان از یک وجه مشترک در چهارنفر 
اعلام شده دارد و آن آشنایی با وزراتخانه هایی است که به عنوان گزینه آن ها پیشنهاد 

شده اند. 
فرهاد دژپسند گزینه پیشنهادی رییس جمهوری برای وزارت اقتصاد است. معاونت 
برنامه ریزی اقتصادی وزارت بازرگانی در دولت هشتم، معاون هماهنگی برنامه و بودجه 
سازمان برنامه و بودجه کشور در دولت یازدهم و رییس مرکز پژوهش های توسعه 
و آینده نگری، سوابقی است که در کارنامه دژپسند دیده می شود. او دانشیار رشته 
اقتصاد در یکی از معتبرترین دانشگاه های ایران )شهید بهشتی( است و گرچه باب 
سلیقه منتقدان نیست اما در شرایط کنونی کشور و در بحبوحه جنگ اقتصادی، با 
توجه به دانش نظری و تجربه عملی خود، می تواند باری از دوش اقتصاد بیمار ایران 

بردارد. 
گزینه دیگر وزیر نام آشنای دولت ها در جمهوری اسلامی محمد شریعتمداری 
است. شریعتمداری 58 ساله که حضور در عرصه نخست قدرت را از قائم مقامی وزارت 
بازرگانی در دولت سازندگی آغاز کرد، سابقه وزارت در دولت نخست اصلاحات و دولت 
دوم تدبیر و امید و معاونت در دولت دوم اصلاحات و اول تدبیر و امید را در کارنامه دارد.

از شناخته شده ترین چهره های سیاسی-اقتصادی کشور که دوران حضور او در وزارت 
بازرگانی را دوران طلایی ارتباط دولت با بخش خصوصی دانسته اند. 

وزرات شریعتمداری بر وزارت صنعت، معدن و تجارت گرچه با حاشیه هایی همراه 
شد که در نهایت به استعفای او انجامید اما تجربه او در مهار دشواری های اقتصادی، 
رییس جمهوری را مجاب کرد تا این بار از حضور وی در وزات تعاون، کار و رفاه 

اجتماعی بهره برد. 
رضا رحمانی گزینه حجت الاسلام روحانی، برای وزارت صنعت، معدن و تجارت 
است. رحمانی سابق سه دور نمایندگی و ریاست کمیسیون صنایع در مجلس نهم و 
نیز قائم مقامی وزرات صنعت را در کارنامه دارد. آشنایی با وزراتخانه و قبول مسوولیت، 
شاید می دو دلیل واضحی است که تکیه بر آن ها، رییس جمهوری را به معرفی 

رحمانی به مجلس متقاعد کرده است. 
جستجوی نام محمد اسلامی، وزیر پیشنهادی راه و شهرسازی اما کارنامه عملی و 
نظری پرباری را نشان می دهد. تحصیلکرده دانشگاه اوهایو آمریکا، در صنعت هوافضای 
ایران نامی آشناست و در صنایع سنگین دفاعی تجربیات فراوانی دارد. اسلامی در کنار 
تحصیلات عالی خود، در حوزه اجرا نیز سوابقی چون استانداری مازندران، عضویت 
در شورای عالی هواپیمایی کشور و نیزعضویت در شورای عالی معماری و شهرسازی 

ایران در کارنامه دارد. 

* انتخاب وزرا و مشورت صاحبنظران
دیدگاه رییس جمهوری درباره سیاستگذاری اقتصادی و انتخاب همکاران خود 
با توجه به این دیدگاه، گزاره ای است که برخی منتقدان در دوران چینش کابینه و 
ترمیم آن همواره خواسته یا ناخواسته آن را نادیده می گیرند. تغییر وزیر حقی است که 
قانون اساسی جمهوری اسلامی آن را به رییس جمهوری اعطا کرده است تا در سایه 
آن همراهی وزرا در اجرای برنامه ها تثبیت شود. ممکن در فرآیند اجرای این برنامه ها 
وزیری با دلایل مختلف، از سوی دولت و یا با استیضاح مجلس کنار گذاشته شود. وزرا 
و معاونان دولت نیز به طور قطع رییس جمهوری را در تغییر کابینه محق و مختار می 
دانند. برهه ای که رییس دولت و وزرا در تاکتیک و یا حتی استراتژی اداره امور کشور 
دیدگاه مشترکی نمی یابند، استعفای وزیر مناسبت ترین و به نوعی دموکراتیک ترین 
روش تغییر است و این مورد در استعفای عباس آخوندی وزیر پیشین راه و شهرسازی 
نیز مشهود است. گرچه در پروسه انتخاب وزرا شخص تصمیم گیر رییس جمهوری 
خواهد بود اما مشورت )و نه کسب تکلیف( اصل عقلایی است که روحانی تلاش کرده 

است به آن وفادار بماند.

آیت الله آملی لاریجانی در جلسه مسئولان عالی قضایی:نکتـه

براندازی، خیالی خام است

غلامحسین کرباسچی: 

 اینکه مسئولی اختیار نداشته باشد از نبودش بدتر است

رئیـس قوه قضاییه گفت :دشـمن تمـام قوای خـود را به کار 
گرفتـه تـا به خیـال خود جلـوی فعالیت و پیشـرفت جمهوری 
اسـلامی را بگیـرد امـا برانـدازی، خیال خـام و رویای اشـتباهی 
اسـت که سالهاسـت برای تحقـق آن تلاش مـی کنند و نتیجه 

ای نمـی گیرند.
آیـت اللـه آملی لاریجانی در جلسـه مسـئولان عالی قضایی  
بـا بیان اینکه دشـمن با تمـام ظرفیت زرادخانـه های تبلیغاتی 
و اقتصـادی خـود وارد جنـگ اقتصـادی و روانی علیه جمهوری 
اسـلامی شـده اسـت، به برخی اقدامات موذیانه دشمن از جمله 
مذاکـره بـا برخـی کشـورها بـرای جلوگیـری از تعامل بـا ایران 
و ایجـاد موانـع بـرای خرید نفت کشـورمان اشـاره کـرد وافزود: 
دشـمن تمـام قوای خود را به کار گرفتـه تا به خیال خود جلوی 
فعالیـت و پیشـرفت جمهوری اسـلامی را بگیـرد اما برانـدازی، 
خیـال خام و رویای اشـتباهی اسـت که سالهاسـت برای تحقق 

آن تـلاش می کننـد و نتیجـه ای نمی گیرند.
آملـی لاریجانـی در عین حال تاکید کرد: آنچـه اهمیت دارد 
ایـن اسـت که مسـئولان کشـور باید میان مشـکلات ناشـی از 
عملکرد دشـمن و مشـکلات ناشی از سـوء مدیریت ها تفکیک 
قائل شـوند. اگر بخواهیم مشـکلاتی را که برخاسته از اشتباهات 
مدیریتـی اسـت بر گـردن دشـمن بیاندازیم در تحلیل شـرایط 
خـود بـه بیراهه مـی رویم.مقام معظـم رهبری نیز در جلسـه با  
سـران سـه قوه همین تذکر را دادند و تاکید فرمودند مشـکلات 
را بایـد بـه دو دسـته مشـکلات ناشـی از اقدامـات دشـمن و 

مشـکلات ناشـی از ایرادات مدیریتی تقسـیم کرد.
رئیـس قـوه قضاییـه ایـن اقـدام را اولیـن گام بـرای تحلیـل 
صحیـح شـرایط دانسـت وادامـه داد: پـس از ایـن مرحلـه بایـد 
نسبت به استفاده از کارشناسان داخلی جهت تشخیص راه حل 
هـا اهتمام ورزید به هرحال مسـائل کلان کشـور نیازمند تدبیر 
، فکـر و مدیریـت اسـت و پس از شناسـایی مشـکل نیـز لازمه 
پیشـبرد اهـداف و برنامـه ها انجـام کار جهادی اسـت . مطمئناً 
در یک مسـیر سـنگلاخ به نیـرو و انرژی بیشـتری نیاز اسـت و 
مدیران کشـور به ویژه مسـئولان دسـتگاه های اجرایـی باید به 
کار جهادی معتقد باشـند تا بتوانند به درسـتی در مسـیر حل 
مشـکلات گام بردارنـد. البته قـوای دیگر در چارچـوب وظایف و 
اختیـارات خـود مسـئولیت بزرگـی بـر دوش دارنـد کـه باید به 

دولـت بـرای خدمت رسـانی بـه مردم کمـک کنند.
 آملـی لاریجانـی بـا بیـان اینکه بحمداللـه در شـورای عالی 
هماهنگـی اقتصـادی قـوا تفاهم و همدلی بسـیار خوبـی وجود 
دارد، بـر تمرکـز همـه قـوا در مسـئله مقابله با جنـگ اقتصادی 
دشـمن اشـاره کـرد و گفـت: برخی اختلاف سـلایق نیز ممکن 
اسـت وجود داشته باشـد که این اختلافات با رهنمودهای قاطع 
رهبـر معظم انقلاب و توجه قوا رفع می شـود زیرا خوشـبختانه 
همـه مسـئولان کشـور، فرمایـش های مقـام معظم رهبـری را 
فصـل الخطـاب مـی داننـد و هیچ مشـکلی در انسـجام و اتحاد 

قـوا وجود نـدارد.

* چـه ضرورتـی دارد کـه بی جهـت مـردم را نگران 
؟ کنیم

رئیـس قـوه قضاییـه با تاکیـد مجدد بـر ضرورت شناسـایی 
مشـکلات، اسـتفاده از بدنـه کارشناسـی و انجـام کار جهـادی، 
تصریـح کـرد: تابحال مـردم در همه مشـکلات به میـدان آمده 
اند و امروز نیز در صحنه خواهند بود منتها از مسـئولان کشـور 
انتظـار صـدق در کلام و طـرح صادقانـه مسـائل را دارنـد. باید با 
مردم سـخن گفت البته سـیاه نمایی نیز اشتباه است. متاسفانه 
برخـی در مقـام انتقـاد دسـت به سـیاه نمایی می زننـد و حتی 
چنیـن اظهاراتـی در صـدا و سـیما نیـز بازتـاب مـی یابـد. چه 
ضرورتـی دارد کـه بی جهت مردم را نگران کنیم؟ اگر کسـی در 
رسـانه ها بگویـد که به طور مثـال دلار 40 هزار تومان می شـود 
طبیعـی اسـت کـه مردم به سـمت خریـد ارز و حتـی مایحتاج 
اولیـه خـود هجوم مـی برنـد در حالیکه بارهـا گفته شـده و باز 
هـم تاکید می کنیم که دولت هیچ مشـکلی در تامین کالاهای 
اساسـی مردم ندارد و دارایی های جمهوری اسـلامی با این سـر 

و صـدا هـا تهدید نمی شـود.
آملـی لاریجانـی با بیـان اینکه دولـت در این موضع اسـتوار 
اسـت کـه کالاهای اساسـی بـا قیمت متعـارف به دسـت مردم 
برسـد و جـای هیـچ گونه نگرانی وجـود ندارد، اظهـار کرد: البته 
در مـورد کالاهـای غیر اساسـی شـاهد افزایش قیمت بـوده ایم 
کـه دولـت در ایـن زمینـه نیـز برای حل مشـکلات تـلاش می 
کنـد.  مقـام معظـم رهبری نیز در جلسـات علنـی و خصوصی 
تذکـرات جـدّی داده اند که باید معیشـت مردم تسـهیل شـود 

.رئیـس قـوه قضاییـه با بیـان اینکـه از وضع بـازار اطـلاع داریم، 
ادامـه داد: تمـام تلاش مسـئولان در این جهت اسـت که چرخه 
اقتصادی کشـور به حرکت صحیح باز گردد. جمهوری اسـلامی 
بـا وجـود توانایی هـای بالا و اسـتعدادهای مادی و انسـانی خود 
مـی توانـد بر مشـکلات فائق آیـد البته ایـن امر نیازمنـد تدبیر 
دولـت و مجموعـه حاکمیـت اسـت. مـردم نیز قطعاً بـه توصیه 
مسـئولان در جهت انسـجام ملی عمل خواهند کـرد و بار دیگر 
توطئه های دشـمن را در تسـلیم جمهوری اسـلامی خنثی می 
کننـد. دشـمن چهـل سـال اسـت کـه در ایـن رویا به سـر می 
بـرد و امـروز نیز تمـام تلاش خـود را به همراه اذنـاب منطقه ای 
اش بـه کار گرفتـه امـا فراموش کـرده که مردم بصیـر ما همواره 

آماده مقابله هسـتند.
 

* نمی توان با طمع ورزان برخورد عاطفی کرد
 آملـی لاریجانـی بـا بیان اینکه دشـمن به تلاطم هـای بازار 
ارز و سـکه امید بسـته بود، یادآور شـد: در چنین شـرایطی عده 
ای بـا ورود بـه بـازار ارز و سـکه و ایجـاد تلاطـم در آن و تخریب 
وضعیـت اقتصادی کشـور به دشـمن کمک کردند و متاسـفانه 
عـده ای هـم بـا اقـدام بـه راه اندازی برخـی کانال ها و سـایت ها 
تـلاش کردنـد تا بـه صورت لحظـه ای قیمـت ارز و سـکه را بالا 
ببرنـد و به این ترتیب موجب ایجاد وضعیت ناسـالم اقتصادی و 

تلاطم در بازار شـدند.
رئیـس قـوه قضاییـه با بیـان اینکه انسـان بلحـاظ عاطفی از 
محکومیـت افـراد بـه اعدام غصـه دار می شـود، اظهار کـرد: قوه 
قضاییـه نمی توانـد در ایـن قبیل مـوارد برخورد عاطفی داشـته 

باشـد زیـرا بحـث سرنوشـت میلیون هـا انسـان در میان اسـت. 
البتـه از قضات شـریف نیـز می خواهم که توجهی به فشـارهای 
رسـانه ای و تبلیغاتی نداشته باشند و مانند همیشه بر مدار شرع 
و قانـون حرکـت کنند تا بتوانند در هر مرحلـه ای از مراحل عالم 
پاسـخگوی احـکام خود باشـند. تردیـد نداریم که اسـتقامت در 
مسـیر حـق و عدالـت، راه روشـنی اسـت کـه موجـب هدایت و 

رسـتگاری انسـان می شود.

* بنای سعودی ها بر توسعه تروریسم در دنیاست
رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه بنای سـعودی ها بر توسـعه 
تروریسـم در دنیاسـت، به پدید آوردن و پشـتیبانی ایدئولوژیک، 
مادی و تسـلیحاتی گروه های تروریسـتی نظیر القاعـده، داعش 
و ... اشـاره کـرد و افـزود: امروز حتـی نهادهای بین المللی تحت 
سـیطره آمریـکا نیـز اذعان می کنند که عربسـتان سـعودی در 
یمـن مرتکـب جنایات جنگی شـده و وضعیـت بحرانی میلیون 
هـا انسـان اعـم از زن، مـرد، کـودک، پیـر و جـوان را تایید کرده 
اند. تخریب های گسـترده، کشـتار غیرنظامیان وحمله به مراکز 
درمانی از جمله مصادیق جنایات جنگی اسـت که عربسـتان در 
یمن مرتکب شـده اسـت منتها دنیای غرب با معیارهای دوگانه 
حقـوق بشـری خود نـه تنها در برابر این جنایات سـاکت اسـت 
بلکـه از آنـان حمایت هم می کند زیرا به عربسـتان اسـلحه می 

فروشـد و کسـب درآمد می کند.
رئیـس قـوه قضاییـه، قتل فجیع جمـال خاشـقجی روزنامه 
نگار منتقد سـعودی را موجب آشـکارتر شدن ماهیت تروریست 
پرور عربسـتان سـعودی دانسـت و یادآور شـد : این قتل فجیع، 
ماهیت سـعودی ها، نظام پادشاهی عربستان و آن جوان جویای 
نـام را کـه در حـال بـه خـاک و خـون کشـیدن افـراد بـی گناه 

اسـت، بیـش از پیش آشـکار کرد.

* ادعـای خودسـرانه بـودن قتـل خاشـقجی بـرای 
تطهیـر نظام فاسـد سـعودی اسـت

آیـت الله آملـی لاریجانی گفت: عربسـتان سـعودی در ابتدا 
بـه کمک غـرب اقدام به لاپوشـانی این جنایت کـرد و اخیراً نیز 
که ناچار به اعتراف شـد ادعا کردند که عده ای خودسـر دسـت 
بـه ایـن جنایـت زده انـد تـا به ایـن ترتیب نظام فاسـد خـود را 
تطهیـر کنند. البته در همیـن مورد نیز معیارهـای دوگانه غرب 
در مواجهـه بـا حقوق بشـر از جهتی دیگر قابل مشـاهده اسـت 
چنانکـه در مـورد قتل ایـن روزنامه نگار بسـیاری از کشـورهای 
غربـی حساسـیت بـه خـرج داده اند و بـه ظاهر پیگیـر موضوع 
هسـتند امـا در مقابـل جنایاتی نظیر آنچـه در یمـن اتفاق می 

افتـد سـکوت کرده انـد و صدایی از آنان شـنیده نمی شـود.
رئیـس قوه قضاییـه اضافه کـرد: باید وجـدان های بیـدار در 
جهان و کشـورهای اسلامی، مسئله تروریسم حکومتی سعودی 
را مهـم بداننـد و بـرای ایـن مصیبت که تبدیـل به ابـزاری برای 

تحقق اهداف اسـتعماری آمریکا شـده اسـت فکری کنند.

دبیـرکل حـزب کارگـزاران بـا عـدم تایید اسـتعفای اسـحاق 
جهانگیـری از معاونـت اول ریاسـت جمهوری، تاکیـد کرد: قطعا 
نبـود آقای جهانگیری ضربـه ای به نیروهای حامـی دولت به ویژه 
جریـان اصلاحـات خواهد بود ولـی ضربه بدتر آن اسـت که آقای 
جهانگیـری نتواند بـه وظایف خود عمل کنـد و نتواند حتی یک 

منشـی را عوض کند.
غلامحسـین کرباسـچی در گفت وگـو بـا ایلنـا، در رابطـه بـا 
ارزیابی هایـش از وزرای معرفـی شـده بـه مجلـس بـرای تصـدی 
وزارتخانه هـای کار، صمـت، راه و اقتصـاد گفـت: بـا وجـود اینکه 
سـال ها در عرصه سیاسـت در جمهوری اسـلامی فعال هسـتم، 
برخـی از افـرادی کـه از سـوی آقـای روحانی بـه مجلس معرفی 
شـده اند را نمی شناسـم و اسـامی آنها را تـازه می شـنوم. در واقع، 
ایـن افـراد، افراد مطرح و نام آشـنایی در عرصه سیاسـت و اقتصاد 
کشـور نبوده انـد و سـوابق چندانـی هـم در حـوزه ای کـه بـرای 

فعالیت شـان در نظـر گرفتـه شـده اسـت، ندارند.

* تـوان و کارایـی افـراد بـرای مناصب غیرسیاسـی 
مهم تـر اسـت 

وی به قانون اساسـی اشـاره کرد و اظهار داشت: براساس قانون 
اساسـی، آقـای رئیس جمهور اختیـار دارد هر کسـی را که مدنظر 
دارد بـرای تصـدی وزارتخانه ها به مجلـس معرفی کند و مجلس 
هم جای شـور و مشـورت و همچنین تبادل نظر است و می تواند 

به افراد پیشـنهاد شـده، رای بدهد یا رای ندهد.
این فعال سیاسـی اصلاح طلب با بیان اینکه من چندان موفق 
نیسـتم کـه ملاک های سیاسـی را بـرای تصدی مسـئولیت های 
غیرسیاسـی مدنظر قرار دهیم، تصریح کرد: ملاک های سیاسـی 
بـرای وزارتخانه هـا و ارگان هایـی نظیر وزارت کشـور مهم اسـت، 
زیـرا عـدم همراه بودن افراد غیرهمسـو سیاسـی می تواند موجب 
ناهماهنگـی و ضربه به دولت شـود ولی در مناصب غیرسیاسـی، 
تخصـص، دانـش، تجارب و سـوابق مهـم اسـت. در واقع، تـوان و 

کارایـی ایـن افـراد مهم تر اسـت تا گرایش های سیاسـی.

* روحانـی می توانسـت گزینه های بهتـری را معرفی 
کند 

کرباسـچی ادامـه داد: مهمتریـن نگرانـی  کـه مجلـس در 
شـرایط اخیـر نسـبت بـه افـراد معرفـی شـده دارد آن اسـت که 
پیشنهادشدگان از توانایی و کارایی چندانی برخودار نباشند. البته 

رویکـرد سیاسـی و گرایش هـای افـراد هـم مهم هسـتند.
وی بـا بیـان اینکـه بعضـی از افـراد پیشنهادشـده از نظر من 
کارایـی چندانـی ندارند، خاطرنشـان کرد: البتـه تصمیم نهایی با 
آقای رییس جمهور اسـت و ایشـان هم تشـخیصی دهند، ملاک 
عمـل خواهـد بـود. با این حـال، از نظر ما می شـد افراد بهتـری را 
هـم معرفـی کـرد ولی سـلیقه روحانـی این بوده اسـت کـه افراد 

پیشـنهاد شـده، بهترین ها هستند.

* نوع کنش من و جهانگیری فرق می کند
دبیـرکل حـزب کارگـزاران سـازندگی در رابطـه بـا انتقـادات 
اسـحاق جهانگیـری از اختیـارات خود ابـراز داشـت: من قبلا هم 
در ایـن بـاره گفتـم که اگر من جای جهانگیری بـودم و در چنین 
شـرایطی قرار داشـتم، اسـتعفا می دادم ولی نوع کنش من و آقای 
جهانگیـری و جایگاه هایـی که هر کدام قرار داریم، متفاوت اسـت.

کرباسـچی افزود: جهانگیری مسئولیت های مهمی را برعهده 
دارد که این مسـئولیت ها از قضا در درون دولت نیست. به هرحال 
ایشـان در شـرایط اقتصـادی و نبـرد اقتصادی کـه قـرار داریم به 
عنوان فرمانده سـتاد جنگ اقتصادی مطرح هستند که فراقوه ای 

اسـت. وقتـی معـاون اول ایـن حرف هـا را می زنـد، آن حرف هـا با 
مسـئولیت    ها و امیدواری هایی که نسـبت به تلاش هایشان وجود 

دارد، منافات دارد.
سـخنان جهانگیـری در واکنش به مراجعاتی اسـت کـه به او 

می شـود
وی اضافـه کـرد: مـن فکـر می کنـم آقـای جهانگیـری ایـن 
سـخنان را در واکنـش به مراجعاتی که به ایشـان می شـود، بیان 
کرده  اسـت. مراجعات به ایشـان نسـبت به مسـائل مختلف زیاد 
اسـت و آقـای جهانگیری خواسـته  کـه بگوید بـا محدودیت های 

زیـادی روبه رو اسـت.
ایـن فعـال سیاسـی اصلاح طلب در پاسـخ بـه این سـوال که 
گفته می شـود جهانگیری شـب گذشـته از سـمت معاونت اولی 
اسـتعفا داده اند؛ آیا این مسـئله صحت دارد؟ بیان کرد: من از این 
مسـئله اطلاعـی نـدارم و فکـر هم نمی کنـم که واقعیت داشـته 

باشد.
*  ناهماهنگی نیروهای سیاسی به کشور ضربه می زند

کرباسـچی در پاسـخ به این سـوال که اسـتعفای جهانگیری 
از دولـت بـه جریـان اصلاحات آیا ضربـه ای وارد نمی کنـد؟ یادآور 
شـد: بی تردید هرگونه اخلال و ناهماهنگی به نیروهای سیاسـی 
و کشـور ضربـه وارد می کند ولی ضربه بدتر آن اسـت کـه افراد در 
سـمت هایی قرار بگیرند که از اختیار و توان لازم برخودار نباشـند 
چراکه امیدهای زیادی نسـبت به آن افراد ایجاد می شـود و وقتی 

آن فـرد کاری نکنـد، موجب ناامیدی و بی اعتمادی می شـود.
وی بـا بیـان اینکـه بـرای کشـور بهتـر آن اسـت کـه دولت با 
هماهنگی بیشـتر و افراد با اختیارات کافی تر شـکل بگیرد، عنوان 
کـرد: اینکـه فـردی در مسـئولیتی قـرار بگیـرد کـه از اختیـاری 
برخـودار نباشـد و در کار او نیز کارشـکنی صورت بگیـرد، بدتر از 
نبودنش اسـت. قطعـا نبود آقای جهانگیری ضربـه ای به نیروهای 
حامـی دولـت به ویـژه جریـان اصلاحـات خواهد بـود ولی ضربه 
بدتـر آن اسـت که آقای جهانگیـری نتواند بـه وظایف خود عمل 
کنـد و نتوانـد حتـی یک منشـی را عـوض کند هرچنـد که این 

سـخن را مبالغـه می دانم.

رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس گفت: اروپایی ها اعلام کردند قبل از ۱۳ 
آبان بسته عملیاتی خودشان را که در آن جایگزین کردن یک مسیر پولی و بانکی، 
ضمانت فروش نفت ایران و معاملاتی از این نوع را ارایه می دهند؛ در صحبت هایی که 
من با دیپلمات های کشورمان داشتم تا حد زیادی نسبت به این موضوع خوشبین 

هستند.
حشمت الله فلاحت پیشه، رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس شورای اسلامی در گفت وگو با شبکه العالم، در رابطه با تحریم هایی که 
قرار است آمریکا در تاریخ ۱۳ آبان ماه علیه جمهوری اسلامی ایران اعمال کند و 
واکنش کشورمان به این اقدام خصمانه گفت: در موضوع تحریم هایی که آمریکایی ها 
از ۱۳ آبان می خواهند علیه جمهوری اسلامی ایران اعمال کنند باید گفت مسئله 
تازه ای باقی نمانده که آمریکایی ها بخواهند در قالب سیاست های تحریمی بیاورند. 
سیاست های تحریمی آمریکا از ابتدای انقلاب در جنبه های مختلف شروع شد بعد 
در قالب قانون داماتو و کاتسا ادامه پیدا کرد. بعد از برجام هم آمریکایی ها بسیاری از 
تحریم ها را ادامه دادند و تحریم های جدید هم اضافه کردند. ترامپ هم بعد از روی 
کار آمدن اقدام به کارشکنی در تحریم های برداشته شده کرد و  با خروج آمریکا از 
برجام عملا تحریم های متعدد اعمال شد و به پیشواز تحریم های متعدد رفتند. بر 
اساس گزارشی که ما از شرایط تقابلی تحریمی با آمریکا داریم نکته تازه ای باقی 
نمانده که آمریکایی ها بخواهند تحریم کنند و تحریم های مختلف را اعمال کردند و 

جمهوری اسلامی ایران آمادگی لازم را برای مقابله دارد.

* ایران از همه ظرفیت ها برای مقابله با تحریم استفاده می کند
وی در پاسخ به این سوال که اقدامات کشورمان برای مقابله با اقدامات آمریکا 
به چه نحو است گفت: جمهوری اسلامی ایران سعی کرد که تهدید تحریم ها را به 
فرصت تبدیل کند و در این مدت هم سیاست های مختلفی چه در عرصه قانونگذاری 
و چه در عرصه آیین نامه ای در دولت شکل گرفت که موضوع تحریم ها تبدیل 
به یک فرصت شود. از بسیاری اسراف هایی که در زمینه بودجه ای وجود داشت 
جلوگیری شد. بسیاری از مواردی که کشور در زمینه واردات نیاز نداشت حذف و 
از صادراتی که در حوزه بهره وری در داخل کشور است حمایت و از صادراتی که 
ممکن بود تحت تحریم قرار گیرند ممانعت شد. به عبارتی بعد از تحریم ها اقتصاد 

ایران نظام مند و هوشمندتر شد. همه ظرفیت های دو جانبه کشور و ظرفیت های 
همکاری های بین المللی هم در دستور کار کشور قرار گرفت. تحریم های کنونی 
متفاوت از تحریم های قبل از برجام است؛ آن ها تحریم هایی بودند که در قالب شش 
قطعنامه شورای امنیت اعمال می شدند و دنیا با آمریکا همراه بود اما اکنون فقط 
برخی کشورها در برخی زمینه ها با آمریکا همکاری می کنند و ایران از همه ظرفیت ها 

برای مقابله با تحریم استفاده می کند.

* آمریکا نمی توانند صادرات نفت ایران را به صفر برسانند 
وی افزود: تمام تلاش آمریکایی ها این است که صادرات نفت ایران را کاهش 
دهند.  ایران چیزی حدود دو میلیون و ۶00 هزار بشکه نفت در روز می فروخت 
در بدترین شرایط به هیچ وجه نمی توانند صادرات نفت ایران را به صفر برسانند و 
همین حالا بیش از نیمی از صادرات منعقده کشور در روال گذشته صادر می شود 
ضمن اینکه راهکارهای دیگری هم در ایران برای صادرات نفت شکل گرفته و یا حتی 
تبدیل کردن آن به فراورده هایی که قابلیت تحریم نداشته باشد. در این مدت کشور 
دچار ایستایی نشد بلکه سعی کرد زمینه را برای فراوری چه در قالب پالایشگاهی 
و چه پتروشیمی فراهم کند که غیرقابل تحریم هستند و صادرات کشور ادامه پیدا 

کند.
فلاحت پیشه در پاسخ به این سوال که آیا به صفر رساندن صادرات نفت ایران 
توسط آمریکا معنایی ندارد گفت: وقتی گفته می شود تحریم نفتی ایران یعنی تحریم 
حضور ایران؛ نفت ایران چیزی جدای از حضور ایران در عرصه مبادلات انرژی در 
دنیا نیست. حدود 50 درصد انرژی دنیا از منطقه ای می گذرد که امنیت انرژی آن 
منطقه به دست ایران است. از این رو به طور طبیعی در بلند مدت نمی توان کشوری 

که مادر امنیت در حوزه انرژی هست را محدود کرد. 
وی اضافه کرد: کشورهای مختلف عضو اوپک به خصوص آنهایی که سعی کردند 
جایگزین ایران شوند مثل عربستان و امارات در حداکثر تولید خودشان در حال 
کار هستند و یک سری هزینه های زیادی را برای خودشان تراشیده اند و سعی 
می کنند جبران کنند ولی نتوانستند جای ایران را بگیرند به ویژه در بلندمدت این 
کار اتفاق نخواهد افتاد. آمریکایی ها مدعی شدند در سه ماه تحریم نفتی ایران به 
اهداف خودشان می رسند اما در این مدت تمام تلاش بعضی بازیگران مثل سعودی ها 

این است که این سه ماه را پوشش دهند ولی در طول این سه ماه هم ایرانی ها 
بازارهای جایگزین نفت خود را از طرق مختلف به وجود آوردند که به هیچ وجه نمی 
شود صادرات نفت ایران را به صفر رساند و هم کشورهایی که تلاششان همراهی با 
تحریم های ایرانی است نتوانستند جایگاه ایران را پر کنند و این ضعفی است که در 
حال حاضر وجود دارد البته می دانید که این فشار روی کشورهایی مثل عربستان 

هم هست. 

* بستن تنگه هرمز در دستور کار دولت ایران نیست 
وی در رابطه با مساله بستن تنگه هرمز از سوی ایران گفت: بستن تنگه هرمز در 
دستور کار دولت ایران نیست و معتقدیم که موضوع چالش اخیر در کوتاه مدت حل 
خواهد شد چون آمریکایی ها هم به اهداف خودشان نمی رسند و مجبورند به بخش 

بازگشت و گذشت از تحریم ها بازگردند. 
وی تصریح کرد: در ایران هم مباحثی مطرح شده و تحت عنوان یک هشدار 
مطرح کردیم که اگر ایران را از حوزه امنیت شاهراه انرژی دنیا دور کنند عملا امنیت 
این شاهراه به هم می خورد یعنی اگر ایران نبود اکنون شاهراه انرژی دنیا در خلیج 

فارس دست بعضی از گروه های تروریستی بود. 
وی افزود: از این رو به هیچ وجه بستن تنگه هرمز در دستور کار ایران نیست. 
ما به این نتیجه رسیدیم که کشورهای اروپایی عزم کار با ایران و عزم سیاسی برای 
حفظ برجام را دارند اما در عرصه های اقتصادی ممکن است با ناتوانی هایی مواجهه 
باشند. اروپایی ها اعلام کردند قبل از ۱۳ آبان بسته عملیاتی خودشان را که در آن 
جایگزین کردن یک مسیر پولی و بانکی، ضمانت فروش نفت ایران و معاملاتی از این 
نوع را ارایه می دهند ؛ در صحبت هایی که من با دیپلمات های کشورمان داشتم تا 
حد زیادی نسبت به این موضوع خوشبین هستند و نهایتا ما منتظر بسته پیشنهادی 

اتحادیه اروپا هستیم. 
وی خاطر نشان کرد: آنچه مهم بوده این است که روابط سیاسی ایران و اتحادیه 
اروپا در یکی از شرایط نزدیک خود بعد از انقلاب به سر می برد و برای اولین بار این 
رابطه تحت تاثیر بازیگری مثل آمریکا قرار نگرفته است و ما منتظریم که در قالب 
قانون انسداد ایجاد یک خط اعتباری تازه، این ارتباط و همکاری نزدیک به همکاری 

عملی تبدیل شود که ایران بهره های برجام را ببرد.

فلاحت پیشه در گفت وگو با شبکه العالم:

آمریکا از ۱۳ آبان تحریم جدیدی علیه ایران ندارد
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عادت به پرخورىت
 انواع دردها را به دنبال مى آورد 

سه شنبه - 1 آبان ماه 1397- سال بیست و یکم - شماره   4673

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری 
استان قم گفت: طرح های آبخیزداری و 
آبخوان داری با 140 میلیارد ریال اعتبار 
در هفت حوزه منابع طبیعی استان اجرا 
می شود که نقش مهمی در ایمن سازی 

شهر از خطر سیلاب های فصلی دارد.
سید محمد تقی سجادی روز دوشنبه 
در گفت و گو با خبرنگاران با اشاره به این 
که بر اساس مطالعات، سالانه 428 میلیون 
متر مکعب هرزآب در قم جاری می شود، 
استان  های  عرصه  از  درصد  افزود: 41 
استعداد سیل خیزی دارد که اجرای طرح 
های آبخیزداری و آبخوان داری در آن می 
تواند علاوه بر دور کردن این خطر، موجب 
نفوذ بیشتر آب در زمین، تقویت پوشش 
گیاهی و همچنین جلوگیری از برخاستن 

گرد و خاک در منطقه شود.
وی بیان کرد: در اجرای طرح های 
آبخیزداری، به دنبال حفظ آب در مناطق 
انتقال آن به  از  بالا دست و جلوگیری 
مناطق اطراف نیستیم، بلکه هدف کنترل 
جریان آب، جلوگیری از فرسایش خاک 
در اثر سیلاب و کمک به نفوذ بیشتر آب 

در سفره های زیرزمینی است. 
وی ادامه داد: با تکمیل روند اجرای 
داری  آبخوان  و  آبخیزداری  های  طرح 
در استان قم تا پایان سال جاری، بخش 
که  فصلی  های  از خطرسیلاب  مهمی 
شهر قم را تهدید می کند برطرف می 
شود و کانون های بزرگ گرد و خاک در 
اطراف استان با تغذیه آب و تقویت پوشش 

گیاهی، از بین می رود.

مدیر پیشگیری از وقوع جرم دادگستری 
قم گفت: 30 روستای کم برخوردار و در 
معرض آسیب های اجتماعی در این استان 
وجود دارد که باید راهکارهای پیشگیری از 
آسیب ها در این مناطق ارائه و اجرایی شود.

سعید کاویانی روز دوشنبه در جلسه 
کارگروه زنان و خانواده در استانداری قم 
اظهار داشت: آسیب های اجتماعی باید 
به روز شناسایی شود، چراکه به آمارهای 
گذشته نمی توان اکتفا کرد. وی بدون 
اشاره به نام این روستاها افزود: در روستاهای 
قم به دنبال تسهیل گری و توانمندسازی 
روستاییان به ویژه زنان روستایی هستیم.

وی ادامه داد: دستگاه های متولی باید به 
برنامه های  صورت هماهنگ در بخش 
آموزشی، فرهنگی و اشتغال روستاییان 

برنامه ریزی کنند و کارگروه تخصصی 
در این زمینه ایجاد شود.وی همچنین بر 
پیگیری مصوبه های کارگروه زن و خانواده 
تاکید کرد و گفت: در خصوص حقوق 
کودکان نیز قرار بود چهار کمیته تشکیل 
و مسائل پیگیری شود، این در حالی است 
که هنوز اتفاقی در این زمینه رخ نداده است. 
کاویانی در ادامه گفت: دستگاه ها باید به 
دنبال تسهیل گری برای ایجاد اشتغال زنان 
سرپرست خانوار و تقویت مسائل فرهنگی 
بافت های فرسوده و حاشیه نشین  در 
از سخنان  دیگری  بخش  در  باشند.وی 
خود، از برگزاری دوره های پیش از طلاق 
خبر داد و گفت: این طرح از سال گذشته 
در حال اجراست و به یک الگویی در سطح 

کشور تبدیل شده است.

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم :

طرح های آبخیزداری
 قم را از خطر سیلاب نجات می دهد

مدیر پیشگیری از وقوع جرم دادگستری استان قم:

30روستای کم برخوردار در قم 
وجود دارد

مدیر ستاد اجرایی فرمان امام )ره(در 
استان قم از توزیع 753 هدیه و عطیه 
مقام معظم رهبری میان دانش آموزان 

مناطق محروم این استان خبر داد.
حسن عندلیب در حاشیه برگزاری 
مراسم توزیع این هدایا در مدرسه ای 
گفتگوی  در  قم  جمکران  منطقه  در 
طرح  این  افزود:  ایمان  با  اختصاصی 
در استای حمایت از دانش آموزان در 
مناطق محروم و کم برخوردار و تولید 
ملی از سوی بنیاد برکت به صورت ملی 

در سراسر کشور اجرا شد.
وی با اشاره به اینکه ارزش مالی 50 
تا 70 هزار تومان که با توجه به مقطع 
تحصیلی دانش آموزان متفاوت است، 
خاطر نشان کرد: این هدایا شامل کیف، 
نوشت افزار، دفتر، خودکار و مداد رنگی 
می باشد که میان دانش آموزان توزیع 

شد.
احداث 10 مدرسه در مناطق محروم 

و روستاهای استان قم 
وی در ادامه به بهره برداری از 10 
مدرسه ساخته شده از سوی بنیاد برکت 
ستاد اجرایی فرمان امام در استان قم 
طی شش سال گذشته خبر داد و افزود: 

و  محروم  مناطق  در  مدرسه  این 10 
روستاهای استان قم با مشارکت سازمان 
نوسازی مدارس ساخته شده و در اختیار 

آموزش و پرورش قرار گرفته است.
عندلیب بیان کرد: اعتبار 42 هزار و 

200 میلیون ریالی ساخت این مدارس 
از سوی بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان 
مناطق محروم  و در  تامین شده  امام 
چون کوه سفید، شریف آباد، حسین آباد، 
تاج خاتون، جمکران، خاوه و محمدآباد 

احداث شده است.
وی با بیان اینکه این طرح از سال 
91 آغاز شده و امسال به بهره برداری 
کامل رسیده است ،افزود: با اجرای این 
و 50 کلاس درس  مدرسه  طرح 10 
به مجموعه آموزشی استان افزوده شده 
است. وی در ادامه سخنان خود افزود: 
این بنیاد در گام بعدی احداث یکهزار 
احداث  آینده  سال  پنج  طی  مدرسه 
خواهد کرد.وی در پایان افزود: این هدایا 
در میان دانش آموزان این 10 مدرسه 
توزیع شد و همچنین 250 بسته آن 
نیز در اختیار سازمان آموزش و پرورش 
استان قرار گرفت تا بین دیگر دانش 
آموزان نیازمند سطح استان توزیع نماید. 

مدیرستاد اجرایی فرمان امام )ره(در استان قم  خبرداد

توزیع 753 هدیه مقام معظم رهبری میان دانش آموزان مناطق محروم

نامحـرمانه 

دل نوشته

توضیح مازنی درباره فریاد »دو دو« در مجلس
رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس درباره فضای رأی اعتماد به وزرای پیشنهادی دولت گفت: جو 
مجلس برای نتیجه رأی اعتماد مشخص نیست.احمد مازنی در گفت وگو با ایلنا، درباره چهار وزیر 
پیشنهادی از سوی رئیس جمهور برای وزارت خانه های کار، صمت، اقتصاد و راه گفت: درحال بررسی 
افرادی که معرفی شدند هستیم در حال حاضر هم نظری ندارم.نماینده مردم تهران در پاسخ به سوالی 
مبنی بر این که هنگام قرائت اسم یکی از وزرای پیشنهادی نمایندگان با فریاد » دو، دو« به معنی رأی 
مخالف قصد داشتند نظر خود را اعلام کنند؛ این نشان دهند فضای پر تنش برای جلسه رأی اعتماد 
نیست، بیان کرد: من در مورد وزرای پیشنهادی از سوی رئیس جمهور » دو،دو« نگفتم و بر اساس 
این » دو ، دو« هم نمی شود قضاوت کرد.وی ادامه داد: وزرایی که پیشنهاد شده اند به کمیسیون ها و 
فراکسیون ها خواهند آمد؛ برنامه و نظرات شان را بیان می کنند و ما بر اساس آن چه که دیده و شنیده ایم 
به آن ها رأی خواهیم داد.رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی در پاسخ به سوالی دیگر 
مبنی بر این که جو مجلس را برای رأی دادن به وزرایی که از سوی رئیس جمهور پیشنهاد شده اند 
چگونه ارزیابی می کنید، گفت: قابل پیش بینی نیست.وی تاکید کرد: فضای روز رأی اعتماد بستگی 
به همراهی دولت و مجلس و تعامل افراد پیشنهادی با کمیسیون ها و فراکسیون ها دارد که بسیار در 

نتیجه تاثیرگذار است.

آمار 22هزارتایی  پذیرش دانشجو دروغ است
عضو کمیسیون آموزش مجلس می گوید: براساس اعلام رئیس دانشگاه آزاد، آمار 22 هزار دانشجوی 
پذیرش شده در رشته های علوم پزشکی این دانشگاه، صحیح نیست و این عدد نزدیک به چهار هزار 
دانشجو است که تکلیف این دانشجویان نیز تا روز شنبه مشخص می شود..فاطمه سعیدی در مورد 
جلسه دیروز نیز توضیح داد: در این جلسه آقای طهرانچی اعلام کردند آمار منتشر شده در فضای مجازی 
در مورد تعداد دانشجویان که پذیرش آنها با مشکل روبه رو شده اند صحیح نیست و تعداد صحیح چهار 
هزار نفر هستند.از این تعداد تقریباً 2500 نفر مشکلی نداشته و ساماندهی و پذیرش پیدا می کنند. برای 
1500 نفر باقی مانده نیز دنبال راهکار هستند تا مشکلی برای این دانشجویان پیش نیاید چون مشکل 
از مسئولان واحدهای دانشگاه آزاد بوده است و آنها در تعداد پذیرش ها تخلف کرده اند.سعیدی ابراز 
امیدواری کرد تا روز شنبه هفته آینده دانشگاه آزاد، وزارت بهداشت و سازمان سنجش به یک راه حل 

مشترک برای حل مشکل این دانشجویان برسند.

دستگیری یک زن مرتبط با حادثه تروریستی اهواز
استاندار خوزستان با اعلام خبر دستگیری یک زن مرتبط با حادثه تروریستی اهواز می گوید در 
این رابطه تا به حال هیچ فعال مدنی بازداشت نشده است. غلامرضا شریعتی، استاندار خوزستان درباره 
بازداشت عوامل مرتبط با حادثه تروریستی اهواز با تأکید بر اینکه مقام معظم رهبری و رئیس جمهوری 
فرمودند که باید دنباله های عوامل این حادثه تروریستی دستگیر شوند،  می گوید: در بین بازداشت شدگان، 
فعال مدنی و کودک نیست. تلاش بر این است که برای فعالان مدنی و سیاسی مشکلی پیش نیاید و 
ما بحثی روی فعالان سیاسی و مدنی نداشتیم. شریعتی در گفت و گو با ایرنا با بیان اینکه باید اطلاعات 
بیشتر درباره بازداشت شدگان حادثه تروریستی اهواز را از رئیس کل دادگستری پرسید، اعلام می کند که 

در بین دستگیرشدگان یک زن وجود دارد، اما هیچ کودکی بازداشت نشده است.

خرید ساختمان اداری ممنوع شد
به تازگی هیات وزیران مصوبه ای را گذرانده که طی آن هزینه کردن منابع مالی دولت و بیت المال در 
امور غیرضروری ممنوع شد. دولت در ۶ مورد مصرفی مهم تصمیم گرفته تا استفاده های غیرضروری 
از منابع مالی را حذف و یا دستکم به حداقل برساند. دولت با صدور ابلاغیه ای، هزینه کردن دستگاه ها و 
زیرمجموعه های دولتی در ۶ بخش را ممنوع کرد: یکی از موارد مهم مدنظر دولت ممنوعیت نوسازی 
تجهیزات و لوازم اداری، اجاره و خرید ساختمان جدید اداری، رفاهی، فرهنگی و ورزشی است. ممنوعیت 
هزینه های برگزاری هرگونه همایش و گردهمایی، چاپ نشریات غیرمرتبط با وظایف دستگاه های اجرایی 

و توقف سفرهای خارجی و ماموریت های داخلی از دیگر موارد ابلاغ شده است.

واکنش یک مجری زن به مواضع جدید ضرغامی
زهرا عاملی در واکنش به موضع گیری اخیر ضرغامی درباره حضور زنان در ورزشگاه، از هفت سالی 
که ممنوع التصویر بود نوشت و حساسیت های بی مورد او در زمان ریاست سازمان صداوسیما را یادآوری 
کرد.به گزارش خبرآنلاین، زهرا عاملی، مجری و ترانه سرا در واکنش به پست حمایتی عزت الله ضرغامی، 
رییس اسبق سازمان صداوسیما درباره آزادی حضور زنان در ورزشگاه، در اینستاگرام نوشت: »خواستم 
چیزی ننویسم....ولی هفت سال ممنوع التصویری ام در زمان شما رقم خورد.....به چه گناهی؟ خندیدن 
روی آنتن زنده؟ آقای ضرغامی چنانچه نخواید برای انتخابات رنگ عوض کنید من این برگشت شما به 
آغوش مردم و بهتون تبریک می گم و خوشحال می شم....ولی یادتون باشه ...همه این جماعت فراموشکار 
نیستن....جدایی مجریان زن و مرد در برنامه ها از دیگر ابتکارات شما بود و من اولین قربانی این تصمیم.... 

شما بیش از حد نسبت به یه ریمل ساده روی چشم مجری زن حساس بودید...

بازداشت ۷ نفر از اعضای شورای شهرستان های تهران
رئیس شورای اسلامی استان تهران گفت: 7 نفر از اعضای شورای شهرستان های استان تهران به 
دلیل اتهامات مالی همچنان در بازداشت هستند. فخاری در پاسخ به پرسشی درباره بازداشت 8 نفر از 
اعضای شورای شهرستان های استان تهران اظهار داشت: برای هیچ کدام از این افراد سلب عضویت دائم 
هنوز اتفاق نیفتاده و پرونده آنها در سطوح مختلف در حال بررسی است. وی ادامه داد:در حال حاضر 7 
نفر بازداشت هستند که عمده اتهامات آنها مالی است. پرونده دو نفر از این اعضا در هیأت حل اختلاف 
اولیه منجر به صدور رای لغو عضویت داده شده که اعتراض زده اند و 4 نفر دیگر فعلا تعلیق عضویت 

شده اند وتعدادی هم با قید وثیقه آزاد هستند.

تکذیب توزیع بسته حمایتی دولت
مدیرکل امور رفاهی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: خبر توزیع بسته حمایتی که در شبکه 
های اجتماعی منتشر شده، صحت ندارد و هنوز این طرح اجرایی نشده است»احمد رستمی« ، افزود: 
هنوز در هیات دولت درباره جزئیات توزیع سبد حمایتی تصمیم گیری نشده و خبر توزیع این بسته 
از امروز، کذب است.وی افزود: هر زمان که جزئیات بسته حمایتی در دولت مصوب شود، زمان و نحوه 
توزیع آن نیز از سوی دولت از طریق رسانه های جمعی اعلام خواهد شد.طرح توزیع بسته حمایتی با 
هدف حمایت و تامین معیشت کارگران و اقشار آسیب پذیر مطرح شد اما هنوز جزئیات و نحوه اجرای 
این طرح مشخص نیست. با این حال دیروز در فضای مجازی خبری مبنی بر آغاز توزیع سبد کالای 
حمایتی دولت منتشر شد که به دنبال آن برخی شهروندان به تصور صحیح بودن خبر، برای دریافت آن 

به فروشگاههای بزرگ مراجعه کردند در حالی که خبر از اساس غلط بود.

یک اربعین عاشقی )۵(
محمد خامه یار

نزدیک حرم که می شویم، راننده ون تا نگاهش به ما می افتد فریاد می زند:: کوفه، کوفه بیا بالا...
می گویم: ما تازه آمدیم. نه زیارت کردیم و نه جای خواب داریم!

راننده با شنیدن حرف هایم از ماشین پیاده می شود. دستم را محکم می گیرد و می گوید به امام 
علی قسم اگر بگذارم جایی بروید. شما زائرید و مهمان من...

می گویم: بابا جون شوخی کردم. ما باید بریم زیارت...
می گوید: از این جا تکان نمی خورم. عیبی نداره برید زیارت. دو ساعت هم طول بکشه همین 

جا می ایستم.
مرد عرب دست توی جیب پیراهن عربی اش  می کند و کاغذی را درمی آورد و روی آن اسم و 
شماره تلفن اش را می نویسد و به دستم می دهد و می گوید: اگر  اطمینان ندارین که ساک هایتان 

را به من بسپارین، پسرم را به شما می سپارم که همراه شما باشه!
او اصرار و پافشاری می کند و من از جانب بچه ها قول می دهم شب مهمانش باشیم. زیارت و 
آمد و شد ما حدود دو ساعتی طول می کشد و راننده کنار خیابان همچنان به انتظارمان می ایستد. 
با اینکه او دو ساعتی منتظر مانده است اما تا نگاهش به ما می افتد تبسمی بر لبانش می نشیند و 

چهره اش را بشاش تر از قبل می بینیم. او زیارت قبول می گوید و دعوت به سوار شدن می کند.
تعداد ما خیلی بیشتر از ظرفیت ماشین است اما راننده اصرار می کند فشرده تر بنشینیم و 

مهربان باشیم!
انگار سر و صدا و غر زدن برخی بچه ها و دست انداز کوچه پس کوچه ها  راننده را هر لحظه بیشتر 

به وجد می آورد و گاهی با صلواتی صدای او  بلندتر از  بچه ها شنیده می شود.
می گویم: مزاحمت شدیم اما خوشحالی؟

می گوید: آخه وقتی امام علی)ع( به من لطف می کنه و افتخار میزبانی زائرین اش و فرزندش را 
به من می دهد، چرا خوشحال نباشم؟ و گر نه توی خواب هم نمی دیدم که امام)ع( چنین عنایتی 

به من داشته باشد...

اخبــار
باحضورقائم مقام شهردارقم صورت گرفت

رونمایی از پلاک کوچه شهید منا در قم
پلاک کوچه شهید منا حجت الاسلام والمسلمین حاج علی زرگریان با 

حضور مسئولان استانی در قم رونمایی شد.
مراسم رونمایی از پلاک کوچه شهید منا حاج علی زرگریان عصر روز 
یکشنبه با حضور ابراهیم معتمدی قائم مقام شهردار و سرپرست سازمان 
فرهنگی ورزشی شهرداری قم و جمعی از فرماندهان، خانواده شهید 
زرگریان و مسئولان استان در محل زندگی این شهید گرانقدر در شهرک 
فاطمیه قم برگزار شد.در این مراسم  سرهنگ محمد حسن جعفری از 
فرمانده گردان الرسول)ص( در دوران دفاع مقدس اظهار داشت: در تمام 
یادواره هایی که برای شهدا در سطح شهر برپا می شود شهرداری قم نقش 
پر رنگ و چشمگیری دارد.وی با اشاره به برخی از شهدای شاخص شهرک 
فاطمیه افزود: شهید احمد کوچکی از شهدای برجسته محله بعثت در 
دوران دفاع مقدس بوده که علیرغم سن و سال نسبتاً بالا مایه انگیزه و 
الگوی رزمندگان دیگر بود.جعفری ابراز کرد: حقیقت این بوده مردم محلات 
پایین شهر در طول انقلاب، جنگ تحمیلی و در دوره های مختلف بیشترین 
خدمت و تلاش را در راستای بالندگی کشور داشته و امروز شایسته نیست 
که در فقر و محرومیت رها شوند.وی با اشاره به برخی از خصوصیات شهید 
زرگریان گفت: این شهید گرانقدر در دوران جنگ تحمیلی از رزمندگان 
فداکار و جانبازان گرانمایه جنگ بوده و در بعد از انقلاب اسلامی نیز همواره 
به عنوان یک روحانی در کاروان های زیارتی اقدامات برجسته ای انجام داده 
است.جعفری ادامه داد: آرامش و امنیت امروز کشور مدیون و مرهون تمام 
شهدای انقلاب از دوران جنگ تحمیلی، شهدای مدافع حرم و دیگر شهدای 
امنیت و آسایش است، مهم ترین اقدامی که امروز برای پاسداری از خون 
شهدا می توان انجام داد این بوده که به وظایف و مسئولیت های خود در 
جایگاه های مختلف به نحو احسن عمل کرده و نسبت به وظایف تعریف شده 
بی تفاوت نباشیم.این بیست و دومین برنامه از سلسله برنامه های رونمایی از 
پلاک کوچه  شهدا در شهر قم بوده که همزمان با جشنواره چله سرو برگزار 
شده و با رونمایی از پلاک چهل شهید گرانقدر ادامه پیدا می کند.گفتنی 
است؛ شهید منا حجت الاسلام  والمسلمین حاج علی زرگریان در حج تمتع 
سال 94 به همراه 7 هزار نفر دیگر از حاجیان بیت الله الحرام در حادثه منا به 

درجه رفیع شهادت دست یافت.

از سوی شهرداری قم صورت می گیرد

ارسال تجهیزات لازم برای خدمت رسانی 
به زائرین اربعین به کربلا

شهردار قم گفت: همراه با کاروان اعزامی شهرداری، تمامی تجهیزات 
لازم برای خدمت رسانی به زائرین از سوی شهرداری ارسال خواهد شد.

سیدمرتضی سقائیان نژاد در حاشیه مراسم اعزام خادمین اربعین حسینی 
شهرداری قم به کربلا، با بیان اینکه شور و حالی که در ایام اربعین ایجاد 
می شود ناشی از عشق به امام حسین)ع( است، اظهار کرد: راهپیمایی 
عظیم اربعین از جمله اقداماتی است که اتحاد شیعه را در ابعاد مختلف 
نشان می دهد.وی با بیان اینکه شهرداری همچون سنوات قبل به دنبال 
خدمت رسانی بهتر به زائرین اربعین است، گفت: بیش از 80 نفر از پرسنل 
شهرداری به عنوان خادم اربعین به کربلا اعزام شده و بیش از ۶0 دستگاه 
اتوبوس و خودرو مکانیزه به مهران اعزام خواهند شد.شهردار قم با بیان 
اینکه شهرداری امسال وظیفه تنظیف 100 عمود در مسیر نجف به کربلا 
را بر عهده دارد، افزود: حدود دو تن کیسه زباله برای جمع آوری پسماند و 
همچنین ماشین آلات مکانیزه اعزام خواهد شد.وی با تاکید بر اینکه تمامی 
تجهیزات لازم برای خدمت رسانی به زائرین از سوی شهرداری ارسال 
خواهد شد، گفت: شهرداری همکاری ویژه با موکب آستان مقدس حضرت 
معصومه)س(، مسجد مقدس جمکران و اهالی قم المقدسه دارد.سقائیان نژاد 
با بیان اینکه نیروهای شهرداری حدود 5 روز در کربلا مستقر هستند، افزود: 
تعدادی از خادمین اربعین نیز در مرز عراق مستقر شده و خدمت رسانی به 

زائرین را بر عهده خواهند داشت.
 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد

خرید 75 میلیارد ریال لوازم 
برای تکمیل شبکه آب فضای سبز

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از خرید 75 میلیارد 
ریال اوراق لوله و اتصالات برای تکمیل شبکه آب فضای سبز خبر داد.

پیام جوادیان با اشاره به پروژه کاشت و توسعه فضای سبز در حاشیه معابر 
و خیابان های شهر قم اظهار کرد: در سال 9۶ بالغ بر 85 کیلومتر توسعه 
فضای سبز حاشیه معابر داشتیم وامسال نیز به همین مقدار این کار را انجام 
خواهیم داد.وی با بیان اینکه برای این کار پیاده روها کوچک تر می شوند تا 
درختکاری انجام شود افزود: برای این کار 1.5 تا دو متر حفر باغچه صورت 
می گیرد و با نصب خطوط انتقال آب درختکاری انجام می شود که طراوت 
خاصی به شهر می دهد.مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری 
قم با اشاره به پروژه های خط انتقال آب این سازمان در سال 9۶ گفت: سال 
گذشته 10 میلیارد تومان برای این کار بودجه داشتیم که به دلیل گرانی ها 
و قیمت ارز حدود ۶ میلیارد تومان آن محقق شد.وی اضافه کرد: امسال 
هم 12 میلیارد تومان بودجه در این زمینه داریم که قیمت ارز همچنان در 
حال پیشرفت است؛ شرکتی داشتیم که برنده مناقصه 2 میلیارد تومانی بود 
و حاضر شد ضمانت نامه 200 میلیونی اش ضبط شود و پروژه را انجام ندهد 
تا ضرر بیشتری متوجه آن باشد.جوادیان با بیان اینکه در حال خرید 7.5 
میلیارد تومان لوله و اتصالات به صورت اوراق هستیم اظهار کرد: این اوراق 
در اسفند 97 وصول می شود و پیش بینی می کنیم اگر خریداری با مشکل 

مواجه نشود شرکت ها استقبال داشته باشند.

مدیرکل هماهنگی امور خدمات شهری شهرداری قم خبرداد

اعزام بیش از 80 خادم اربعین 
و 5 دستگاه خودرو مکانیزه به کربلا

مدیرکل هماهنگی امور خدمات شهری شهرداری قم از اعزام بیش از 
80 خادم اربعین و 5 دستگاه خودرو مکانیزه به کربلا برای خدمت رسانی 

به زائرین خبر داد.
سیدمحسن میرهادی با اشاره به برنامه ریزی شهرداری برای اعزام 
خادمین اربعین به کشور عراق گفت: امسال نیز همچون برنامه چهارسال 
گذشته توفیق داریم تعدادی از خادمین شهرداری را به مسیر نجف به کربلا 
برای خدمت رسانی به موکب ها و زائرین اعزام کنیم.وی با بیان اینکه این 
خادمین وظیفه نظافت و جمع آوری پسماند در این مسیر را بر عهده دارند، 
تصریح کرد: همچنین امسال بر حوزه فرهنگ سازی نیز تاکید داریم تا 
خادمین موکب ها بیشتر متمرکز بر تامین مواد غذایی و استراحت زائرین 
باشند.میرهادی با بیان اینکه بیش از 50 دستگاه اتوبوس بین شهری نیز در 
مرز مهران مستقر شده و حمل و نقل زائرین تا پایانه مرزی را انجام می دهند 
افزود: در حوزه انتقال پسماندها نیز ماشین آلات مکانیزه اعزام شده تا 
خدمت رسانی روند بهتری داشته باشد.وی گفت: بیش از 80 نیروی پاکبان 
شهرداری به صورت داوطلبانه به کربلا اعزام خواهند شد و پیش بینی اعزام 

3 دستگاه خودرو پرس پسماند و دو دستگاه باب کت و... انجام شده است.

معاون امور اجتماعی بهزیستی استان قم :

پایگاه اورژانس اجتماعی در جعفریه 
 فعال می شود

معاون امور اجتماعی بهزیستی استان قم گفت: پایگاه اورژانس اجتماعی 
در شهر جعفریه استان ایجاد شده است که از آذرماه سال جاری برای ارائه 

خدمات رسانی فعال می شود.
مریم علیشیری روز دوشنبه در جلسه کارگروه زنان و خانواده در 
استانداری قم اظهار داشت: آمار درخواست خدمات اورژانس اجتماعی در 
شهر جعفریه قم بالا بود که این امر منجربه ایجاد پایگاه در این شهر برای 
رسیدگی به آسیب های اجتماعی شد.وی افزود: آسیب های اجتماعی 
شامل کودک آزاری، همسرآزاری و کنترل خشم و سایر موارد است که باید 

راهکارهای آموزشی مقابله به این آسیب ها ارائه شود.

رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: 
بلوار پیامبر اعظم)ص( یکی از ظرفیت های 
بوده  قم  شهر  در  سرمایه گذاری  اصلی 
که متأسفانه هنوز زیرساخت های ابتدای 
سرمایه گذاری مانند آب، گاز و فاضلاب در 

آن احداث نشده است.
 عبدالله جلالی صبح دیروز در شصت 
و هفتمین جلسه رسمی و علنی شورای 
شهر قم که در سالن جلسات ساختمان 
شهید باکری برگزار شد، اظهار داشت: 
مشکلات ناوگان حمل ونقل عمومی شهر 
قم باید با اتخاذ برخی تدابیر شهری و 

مدیریتی بهبود پیدا کند.
در  فرمانداری  نامه  به  تأکید  با  وی 
خصوص مصوبه در رابطه به اخذ مجوز 
سقف  تا  املاک  خرید  اختیار  تفویض 
300 میلیارد ریال به شهردار قم از طریق 
کمیته ای معین با رعایت تشریفات قانونی 
افزود : کمیته تطبیق خواستار تغییر لفظ 
شهرداری به شهردار در این مصوبه بوده 
و نیاز به ارسال مصوبه دیگر به فرمانداری 
نیست. رئیس شورای شهر قم با اشاره به 
لایحه اخذ مجوز کاهش 30 درصد کاهش 
عوارض صدور پروانه دریکی از بلوک های 
بلوار پیامبر اعظم)ص( گفت: نظر شورای 
شهر در این لایحه اصرار بر اعمال آن توسط 

شهرداری قم است.

جلالی با اشاره به امکان تهاتر و تدبیر 
خریداری  قبال  در  تخفیف  اعمال  در 
در  درون شهری  اتوبوس  دستگاه  چند 
مورد لایحه اخذ مجوز کاهش 30 درصد 
کاهش عوارض صدور پروانه دریکی از 
ابراز  اعظم)ص(  پیامبر  بلوار  بلوک های 
تحویل  بر  تخفیف  کردن  منوط  کرد: 
اتوبوس درون شهری ممکن بوده برخی 
مشکلات حقوقی ایجاد کرده و مشکلاتی 

را به وجود آورد.
به  اشاره  با  قم  شهر  شورای  رئیس 
قم  شهر  عمومی  حمل ونقل  مشکلات 

تصریح کرد: باید تدبیری اندیشیده شود تا با 
ارائه فرصت تا پایان سال و کاهش عوارض 
30 درصدی به شرط پرداخت پول نقدی 
یا تحویل اتوبوس تا پایان سال جاری اتفاق 
بیفتد. وی با ابراز رضایت از نسبت مثبت 
بین هزینه کرد و بودجه سال 9۶ شورای 
شهر قم خاطرنشان کرد: کاهش هزینه 
کرد نسبت به بودجه شورا قابل تقدیر و 
تشکراست، بودجه مصوب شورا در سال 
گذشته بیش از 2 میلیارد و 400 میلیون 
بوده اما هزینه کرد شورا کمتر از 2 میلیارد 

تومان است.

رئیس شورای شهر قم با اشاره به برخی 
از روابط و نیازهای متقابل بین مجموعه 
مدیریت شهری و شرکت گاز استان گفت: 
که  رسان  خدمات  شرکت های  از  یکی 
ارتباط تنگاتنگی با شورای شهر قم در امر 

خدمات رسانی دارد شرکت گاز است.
جلالی با انتقاد از عدم احداث و فراهم 
بودن زیرساخت های سرمایه گذاری در بلوار 
پیامبر)ص( گفت: بلوار پیامبر اعظم)ص( 
یکی از ظرفیت های اصلی سرمایه گذاری 
هنوز  متأسفانه  که  بوده  قم  شهر  در 
زیرساخت های ابتدای سرمایه گذاری مانند 
آب و گاز و فاضلاب در آن احداث نشده 
است. شهردار قم نیز با اشاره به  لایحه اخذ 
مجوز کاهش 30 درصد کاهش عوارض 
صدور پروانه دریکی از بلوک های بلوار پیامبر 
اعظم)ص( گفت: باید از امکان تخفیف 
عوارض این مصوبه تدبیری اندیشیده شود 
که نقشی در مسیر رفاه بیشتر شهروندان 

داشته باشد.
سید مرتضی سقائیان نژاد  لایحه اخذ 
مجوز کاهش 30 درصد کاهش عوارض 
بلوار  بلوک های  از  دریکی  پروانه  صدور 
پیامبر اعظم)ص( را مورد توجه قرار داد و  
بیان کرد: از محل تخفیف و کاهش عوارض 
باید بخشی از نیازها و کمبودهای ناوگان 

حمل ونقل و عمومی شهر را جبران کرد.

رئیس شورای اسلامی شهر قم :

بلوار پیامبر اعظم)ص( فاقد زیرساخت های اولیه سرمایه گذاری است

از خاشقچی تا مظلومان یمنطرح روز

محمد على رجبى 

معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی استانداری قم گفت: 
شهرداری قم با همکاری دستگاه های مربوطه نسبت به 
برپایی بازارچه محصول های روستایی و صنایع دستی در 

ورودی ها و بوستان های این شهر اهتمام داشته باشد.
جلسه  در  دوشنبه  روز  هاشمی  رضا  محمد  سید 
کارگروه زنان و خانواده در استانداری قم اظهار داشت: 
باید از حضور و ظرفیت گردشگران در استان قم استفاده و 

محصول های روستایی در بازارچه ها عرضه شود.
وی افزود: در برپایی بازارچه ها در قم تا کنون غفلت 
صورت گرفته است که باید در این زمینه از تجربه سایر 

استان ها استفاده شود.
وی ادامه داد: همچنین مصلای قدس قم به عنوان 
قرارگاه فرهنگی در حال حاضر میزبان بسیاری از زائران 
است که باید از این ظرفیت برای عرضه محصول ها بهره 

برد.
هاشمی در ادامه، بر ارائه آموزش های مهارت افزایی و 
ایجاد اشتغال خانگی در روستاها تاکید کرد و گفت: نباید 
از آموزش به زنان روستایی غفلت شود، چراکه آنان نیز 
سهمی از آموزش ها و تسهیلات اشتغالزایی استان دارند.

وی گفت: مدیران دستگاه های اجرایی نباید تنها 
خدمات را در شهر قم متمرکز کنند بلکه باید مسائل 

فرهنگی را در روستاها گسترش دهند.
معاون استاندار قم همچنین بر پیشگیری از آسیب 
های اجتماعی در روستا ها تاکید کرد و گفت: در کشور 
900 نوع مواد مخدر شناسایی شده است که باید آموزش 
های لازم به خانواده ها در خصوص آسیب های ناشی از 

مصرف این مواد ارائه شود.
های  اولویت  مهمترین  از  یکی  داشت:  بیان  وی 

استانداری قم در حوزه اجتماعی، کاهش اعتیاد و طلاق 
امر  این  است که امسال بودجه 20 میلیارد ریالی به 

اختصاص یافته است.
هاشمی با تاکید بر این که در حوزه مقابله با آسیب 
های اجتماعی نباید بخشی نگری صورت گیرد گفت: همه 
دستگاه ها باید با همکاری و هم افزایی یکدیگر برنامه 
ریزی کرده، نه این که به صورت جزیره ای فعالیت کنند.

وی همچنین بر کاربردی شدن پایان نامه ها در حوزه 
آسیب های اجتماعی تاکید کرد و گفت: آموزش ها و 
طرح های مختلف نیز باید به صورت تخصصی ارائه شود.

و  دینی  های  آموزه  تقویت  کرد:  خاطرنشان  وی 
باورهای اعتقادی یکی از مهمترین مسائلی است که باید 
برای مقابله با آسیب های اجتماعی مورد توجه خانواده 

ها قرار بگیرد. 

معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی استانداری قم :

بازارچه محصول های روستایی در قم برپا شود


